
شاخص قیمت تولیدکننده بخش های خدمات 
وردین ماه فر

طبق گزارش مرکــز آمار ایــران، در فروردین ۱۴۰۴، درصــد تغییرات 
شــاخص قیمت تولیدکننده بخش های خدمات نسبت به ماه قبل )تورم 

ماهانه( ۴.۶ درصد است.
طبق اعلام مرکــز آمار ایــران، در فروردیــن ۱۴۰۴، درصــد تغییرات 
شــاخص قیمت تولیدکننده بخش های خدمات نسبت به ماه قبل )تورم 
ماهانه( ۴.۶ درصد می باشــد. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشــان در داخل کشــور، در 
فروردین ۱۴۰۴ نســبت به ماه قبل، ۴.۶ درصد افزایــش دارد. در این ماه 
بیش ترین تورم ماهانه با ۱۳.۱ درصد مربوط به گروه »فعالیت های بیمه و 
کم ترین تورم ماهانه با صفر درصد مربوط به گروه« آب رســانی، مدیریت 

پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه است.

شاخص قیمت کل
در فروردین ۱۴۰۴، شــاخص قیمت تولیدکننــده بخش های خدمات 
۱۴۵۵.۶ می باشد که نســبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۴.۶ درصد، نسبت 
به ماه مشــابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۴۰.۵ درصــد و در ۱۲ ماه 
منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه ســال قبل )تورم سالانه( ۲۵.۰ 

درصد افزایش داشته است.

تورم ماهانه
در فروردیــن ۱۴۰۴، درصــد تغییرات شــاخص قیمــت تولیدکننده 
بخش های خدمات نســبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۴.۶ درصد می باشد. 
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط ارائه دهندگان خدمات به ازای 
تولید خدماتشان در داخل کشــور، در فروردین ۱۴۰۴ نسبت به ماه قبل، 
۴.۶ درصد افزایش دارد. در این ماه بیش ترین تورم ماهانه با ۱۳.۱ درصد 
مربوط به گروه فعالیت هــای بیمه و کم ترین تــورم ماهانه با صفر درصد 
مربوط به گروه »آب رســانی، مدیریت پســماند، فاضلاب و فعالیت های 

تصفیه« است.

تورم نقطه به نقطه
در فروردیــن ۱۴۰۴، درصــد تغییرات شــاخص قیمــت تولیدکننده 
بخش های خدمات نســبت به ماه مشابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( 

۴۰.۵ درصد می باشد. 
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توســط ارائه دهنــدگان خدمات به 
ازای تولید خدماتشان در داخل کشــور، در فروردین ۱۴۰۴ نسبت به ماه 
مشــابه ســال قبل، ۴۰.۵ درصد افزایش دارد. در این ماه بیش ترین تورم 
نقطه به نقطه با ۵۵.۲ درصد مربوط به گروه فعالیت های اداری و خدمات 
پشــتیبانی  و کم ترین تورم نقطه به نقطه بــا ۲۳.۵ درصد مربوط به گروه 

»اطلاعات و ارتباطات« است.

تورم سالانه
در فروردیــن ۱۴۰۴، درصــد تغییرات شــاخص قیمــت تولیدکننده 
بخش های خدمــات در ۱۲ ماه منتهی بــه فروردین ۱۴۰۴ نســبت به 
مدت مشابه سال قبل ۲۵.۰ درصد می باشــد. به عبارتی، میانگین قیمت 
دریافتی توســط ارائه دهندگان خدمــات به ازای تولید خدماتشــان در 
داخل کشور، در ۱۲ ماه منتهی به فروردین ۱۴۰۴ نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل ۲۵.۰ درصد افزایش دارد. در این ماه بیش ترین تورم سالانه با 
۴۵.۱ درصد مربوط به گروه »آب رســانی، مدیریت پســماند، فاضلاب و 
فعالیت های تصفیه« و کم ترین تورم سالانه با ۱۳.۴ درصد مربوط به گروه 

»اطلاعات و ارتباطات« است.

تولید ازکشتیرانیتاناآشناییباقوانینبینالمللی

چالش های تجارت میان ایران و کانادا
خریــدار  مدیرعامل انجمــن بازرگانی 
ایران و کانادا بیان کرد: ایران از کانادا عمدتا 
واکســن های دامی، بذر و گاهی غلات وارد 
و در مقابل به این کشــور صنایــع غذایی و 

پتروشیمی صادر می کند. 
محمد وحیــدی راد، مدیرعامــل انجمن 
بازرگانــی ایــران و کانــادا در گفت و گو با 
خبرنگار اقتصادآنلایــن درخصوص حجم 
مبادلات تجاری میان ایــران و کانادا گفت: 
در خصوص حجم مبادلات میان دو کشور، 
روایت های مختلفی وجــود دارد که دلیل 
این اختلاف، ساختار ضعیف لجستیکی در 

ایران است.
وحیــدی راد توضیح داد: به عنــوان مثال، 
کالایی که از ایران به کانادا صادر می شــود، 
بــه دلیــل محدودیت هــای حمل ونقل و 
کشــتیرانی، مســتقیما از ایران ارســال 
نمی شــود. معمولاً کالا ابتدا به کشورهای 
همســایه می رود و از آنجا به کانادا منتقل 

می شود. 
وی افزود: بــه همین دلیل، گمــرک ایران 
ثبــت می کند کــه کالا به امــارات یا دیگر 
کشور همسایه صادر شده است، در حالی که 
در گمرک کانــادا، منشــا کالا، ایران اعلام 
می شــود. این اختلاف باعث می شــود که 
آمارها متناقض باشد و برای همین هم است 
که آمار ایران پایین تر از واقعیت اســت، در 
حالی که در وب ســایت اداره آمــار کانادا، 
حجم مبادلات تا ۲۳۰ میلیون دلار گزارش 

شده است.
مدیرعامل انجمــن بازرگانــی ایران و 

کانادا گفــت: در حال حاضــر، با وجود 
تحریم هــا، اعضــای انجمن مــا ماهانه 
حدود ۷ میلیــون دلار مبادله تجاری با 
یکدیگر دارند. در مســیر تجارت با کانادا 
چالش های زیادی وجود دارد، اما یکی از 
چالش های اصلی، ناآشنایی سازمان ها 
و نهادهای ایرانی بــا قوانین و رویه های 

بین المللی است.
وحیدی راد بیان کرد: بــرای مثال، ما تولید 
برخی محصــولات را از داخل کانادا به ایران 
برون ســپاری کرده ایم و محصولات غذایی 

با برند و اســتانداردهای کانادایی در ایران 
تولید می شوند تا به کانادا یا کشورهای دیگر 
که خواهــان برند کانادایی هســتند صادر 
شــوند. با این حال، جا انداختن این موضوع 
برای نهادهایــی مانند گمرک و ســازمان 

استاندارد بسیار سخت و زمان بر است. 
به گفته وحیدی راد، یکی دیگر از مهم ترین 
مســائل در این زمینه، بحــث اتصال نظام 
بانکی ایران به بانک های جهانی اســت و با 
رفع این مشکل، بسیاری از مسائل دیگر نیز 

حل خواهند شد.

صادرات صنایع غذایی و پتروشیمی 
به کانادا

به گفته وی، در حــال حاضر عمده کالاهای 
صادراتی ما به کانادا در حوزه صنایع غذایی 
و صنایع پتروشیمی است. در زمینه صنایع 
غذایی، می توان گفت کــه ۱۰ تولیدکننده 

برتر کشور با ما همکاری دارند. 
همچنین در حوزه هایی مانند روغن موتور 
خودرو و سایر مشــتقات نفتی نیز فعالیت 
داریم. به طور موردی هم در صنعت مبلمان 

صادرات داریم. 

واردات واکسن و غلات از کانادا
وی گفت: از کانادا عمدتا واکسن های دامی، 
بذر و گاهی غلات مانند عدس وارد می شود.

وی درخصوص تاثیــر تحریم ها بر وضعیت 
تجاری میان دو کشور نیز گفت: تحریم های 
مرتبط با کشتیرانی و شرکت های بیمه نیز 
از چالش های جدی ما اســت و این عوامل 
در مجموع روند صادرات و واردات را بســیار 

دشوار کرده اند.
وی گفت: تحریم ها بدون شــک تأثیرگذار 
بوده اند، اما ما با بازطراحی ساختارهایمان، 
توانسته ایم مطابق با قوانین موجود تجارت 

بین ایران و کانادا را تسهیل کنیم. 
وحیدی راد در مورد تاثیــر انجام مذاکرات 
میان ایــران و کانادا بر وضعیــت مبادلات 
تجاری نیز گفت: شــاهد تاثیرات مثبت این 
موضوع هســتیم و حتی در همین شرایط 
کنونی، اتفاقاتی رخ داده که امیدوارکننده 
اســت. برای نمونه متوجه شدم که خبرنگار 
خبرگزاری دولتی کانــادا )CBC( پس از 
۱۰ سال موفق شده برای ورود به ایران ویزا 
بگیرد و در غرفه ما در ایران اکســپو حضور 

داشته باشد.
 این درحالی اســت که ســابق بر این بارها 
برای دریافت ویــزا اقدام کــرده بودند، اما 
موفق نشــده بودند. این اتفاق، نشان دهنده 
تغییراتی است که می تواند تأثیرات مثبتی 
در دیدگاه جهانی نســبت به ایران داشــته 
باشــد. این موضــوع نه تنها به گســترش 
تجارت بلکه بــه افزایش گردشــگری نیز 

منجر خواهد شد.

مهارتورمدشواراست

دولت ها چگونه با تورم مقابله می کنند؟

وزارت اقتصاد؛ یک صندلی و هفت نامزدوزارت اقتصاد؛ یک صندلی و هفت نامزد
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 چالش جدی بازار مسکن 
قیمت ها با درآمد خانوار هم راستا نیست

مقامآمریکایی:

 مذاکرات با ایران دلگرم کننده بود

نگاهرهبرانقلابروشناست

ممنوعیت واردات یا تعرفه گذاری؟

سناریوی تحلیلگران از افزایش ۸۰ درصدی 
قیمت طلای جهانی

وشیمی ح پتر  بهره برداری از ۱۵ طر
 به ارزش ۶ میلیارد دلار در ۱۴۰۴
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 حمل ونقل تجاری، قربانی غفلت سیاست گذاران
 در سایه صنعت سواری

سعید خلج ، کارشــناس صنعت خودرو  یکی 
از مهمترین ابعاد بررســی وضعیت افزایش بهره 
وری و نمودار رشد و توسعه کشورها موارد مرتبط 
با حمل ونقــل کالا و خدمات خصوصا حمل و نقل 
جاده ای و ریلی می باشــد که نمایشــی از سطح 
توســعه یافتگی یا عکس آن یعنی عدم توســعه 

یافتگی را نشان می دهد .

یادداشت

همکاری گمرکات ایران و قطر گسترش می یابد
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معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد با اشاره به چالش 
عدم تفکیک درســت وظایف این وزارتخانه و سازمان 
برنامه و بودجه گفت: این سازمان برخی اقلام اساسی 

را از فهرست کالاهای اساسی خارج کرده است.
 شهرزاد مشــیری، معاون توســعه بازرگانی وزارت 
جهاد کشــاورزی در دیدار ســرزده رئیس جمهور از 
وزارت جهاد کشــاورزی بدهی چنــد میلیارد دلاری 
ارزی کــه از ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ بابت واردات 
کالاهای اساسی بر عهده دولت فعلی مانده و اختلال 
در تأمین منابع ارزی کافی بــرای پرداخت به بخش 

خصوصی را نخستین چالش پیش رو دانست.
وی دومین چالــش را عدم تفکیک درســت وظایف 
میان وزارت جهاد کشاورزی و سازمان برنامه و بودجه 

عنوان کرد و افزود: برای مثال، تعیین اقلام 
کالای اساســی از جمله تخم مرغ نطفه دار 
یا گوشــت گرم به وزارت جهاد کشــاورزی 
ســپرده نشــده و امســال برخی از آنها از 
فهرست کالاهای اساسی خارج شده اند، در 
حالی که همچنان تأثیر مســتقیم بر امنیت 

غذایی دارند.
در گزارشــی به رئیس جمهور سومین مســئله را به 
ساختار اداری بازگرداند و گفت: در زمان بحران، همه 
ســراغ معاونان بازرگانی اســتان ها می روند و انتظار 
مدیریت فــوری دارنــد، در حالی که ایــن همکاران 

ساختار رسمی و تشکیلاتی در وزارتخانه ندارند.
این مســئول ادامه داد: لازم اســت این تشکیلات به 

رسمیت شناخته شــود تا با انگیزه و انسجام 
وظایف حساس خود را ادامه دهد.

وی تأکید کــرد: بــا توجه به مســئولیت 
ســنگین در حــوزه واردات، صــادرات و 
تخصیــص ارز بایــد ســاختار بازرگانی در 
وزارت جهاد کشــاورزی تقویــت و تثبیت 
شــود تا این حوزه حســاس بتواند عملکرد 

مؤثر خود را ادامه دهد.
معاون توســعه بازرگانــی وزارت جهاد کشــاورزی 
همچنان با بیان اینکه بــدون برنامه ریزی بازرگانی، 
بهترین منابع هم به مقصد نمی رســند؛ گفت: امسال 
با همکاری منســجم، مدیریت بازار و مصرف به شکل 

مؤثری انجام شد.

وی با اشــاره به کاهش بودجه ارزی از ۱۱.۵ میلیارد 
دلار به ۸ میلیــارد دلار، تصریح کرد: ایــن کاهش با 
هماهنگی کامــل با بانک مرکزی و ســازمان برنامه و 
بودجه مدیریت شــد و تنظیم بازار در روزهای پایانی 

سال، علی رغم فشارها به خوبی انجام شد.
مشــیری ادامه داد: ســفره مــردم با وجــود توزیع 
کالابرگ معیشتی در ایام نوروز و ماه رمضان به خوبی 

مدیریت شد و ما سال را با موفقیت به پایان رساندیم.
وی با بیان اینکه واردات بــا ارزبری کمتر و صادرات با 
رشد همراه بوده است، شــرح داد: بخشی از بدهی ها 
نیز از طریق مدیریت منابع و مصارف کنترل شــد؛ اما 
در کنار این دستاوردها، ســه چالش مهم باقی مانده 

که نیاز به همراهی ویژه دولت دارد.

برنامه

ج کرد سازمان برنامه و بودجه برخی اقلام را از فهرست کالاهای اساسی خار
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فرماندهنیرویزمینیارتش:

تولید محتوا در فضای مجازی و رسانه ها باید امیدآفرین باشد
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حمل ونقل تجاری، قربانی غفلت سیاست گذاران 
در سایه صنعت سواری

سعید خلج ، کارشناس صنعت خودرو  یکی از مهمترین ابعاد بررسی 
وضعیت افزایش بهره وری و نمودار رشد و توسعه کشورها موارد مرتبط 
با حمل ونقل کالا و خدمات خصوصا حمل و نقــل جاده ای و ریلی می 
باشد که نمایشی از سطح توسعه یافتگی یا عکس آن یعنی عدم توسعه 

یافتگی را نشان میدهد .
آنچه طی سالهای اخیر بنا بر دلایل مختلف مغفول مانده همان اهمیت 
موضوع خودروی تجاری در کشور ما بوده که متاسفانه سیاستگذار طی 
این سالها تمایز مشــخصی بابت تفکیک خودروهای تجاری و سواری 
نداشــته که در برخی موارد متاســفانه اهمیت موضــوع این تولیدات  
را صرفا بر مبنای خودروی ســواری )بخوانید تصویر ســازی از رشد و 

توسعه( قرار دادند .
بررســی دقیقتر دلایــل مختلف عقــب افتادگــی تولید یــا واردات 
خودروهای تجاری با کیفیت کشــور را باید درمهمتریــن نکته که در 
بالا به آن اشاره شد جســتجو کنیم و مهمترین دلیل همان عدم توجه 
به حمل و نقل جاده ای انهم در کشــوری که حمــل و نقل ریلی خیلی 
تاثیر گذار نبوده )بخاطر عدم وجود زیر ساختهای کافی (کنکاش کنیم 
.گذشته از مشــکلات زیر ســاختی جاده ای چون اشکالات ساختاری 
جاده ها فرســوده بودن خودروهای تجــاری مزید بر علــت افزایش 
مشــکلات این بخش گردیده اما به زعم نگارنده عدم توجه مســئولین 
تاثیر گذار در تصمیم گیری و تصمیم سازی اولین و مهمترین دلیل این 

عقب افتادگی می باشد .
برای تنویر افــکار عمومی توجــه مخاطبین فهیم را بــه نکته مهمی 
معطوف میداریــم .اگر صنعت خودرو و بازار ایــن محصولات در بخش 
ســواری با ضعف روبرو گردد.نهایتا استفاده اشــخاص از خودرو های 
مورد علاقه برای جابجائی افراد با مشــکلات روبرو میشود اما اگر بخش 
خودرو های تجاری با مشــکلات روبرو باشد حتی میتواند باعث بوجود 
آمدن مشکلات بزرگتری چون عدم رسیدن مواد و کالاها از بخش مهم 

غذائی تا صنعتی و داروئی و... در کل کشور بوجود بیاورد . 
وقتی صحبت از فرســودگی ناوگان خودرو های تجــاری بعنوان علت 
یک معضل در کشور مطرح میشــود باید معلول و تاثیرات این مشکل را 
بعنوان تبعات این مشکل را بررسی کنیم . بطور خلاصه تصادفات جاده 
ای شامل کشته شدن و نقص عضو افراد به تعدادی بیشتر از حد معمول 
جهانی و از بین رفتن ســالانه میلیاردها تومان و میلیونها دلار ارز تحت 
عنوان واردات سوخت به واسطه فرســودگی خودرو ها و مصرف بیش 
از حد این خودرو ها و آلایندگی شــدید هوا بــه همین خاطر که بخش 
عمده الایندگی هوای کشــور محصول همین مشکلات بوده و هست و 
تاثیر این الایندگی در شــیوع انواع بیماریها که هزینه زیادی بر دوش 
حوزه سلامت کشــور ایجاد میکند همه و همه معلول تنها همین یک  
مشکل میباشد که تحت عنوان فرســودگی خودورها خصوصا خودرو 

های تجاری بوجود آمده و می آید.
با توجه به تکرارچندین باره در مورد میزان و مبلغ بســیار بالای هزینه 
خرید و تولید ســوخت و هدر رفت این ســوخت )گازوئیل و بنزین(به 
واسطه فرسودگی خودورها وارد اعلام مبلغ ضرر ســالانه ناشی از این 
فرســودگی نخواهیم شــد که به نوعی این موضوع تبدیل به یکی از پر 
تکرار ترین موضوعات در کشور شده وبارها در این مورد در رسانه ها چه 
نوشتاری و یا صداو سیما به تفصیل با ارائه اعداد و ارقام صحبت گردیده 
. آنچه مد نظر نگارنده از بیان این مطالب بوده نگاه به آینده با رویکردی 
جدید میباشد که شاید حجم عمده ای از مشــکلات ناشی از این عدم 
برنامه ریزی مدیران تصمیم گیر و تصمیم ســاز طی سالهای گذشته را 
بتوان در بازه های زمانی مشخص از کوتاه ومیان و بلند مدت مرتفع و به 

نوعی حل کرد .
 با توجه به ورود بخش خصوصی به واســطه تعلق سهام و سرمایه به 
بخش مدیریت و مالکیت بزرگترین خودرو ساز کشور که دارای یکی 
از بزرگترین کارخانه های تجاری ساز کشــور در زیر محموعه خود 
میباشــد و دقیقا به دلیل دلســوزی بخش خصوصی از صرف هزینه 
در مجموعه های تحت مدیریت خود که باید به نوعی با ســود آوری 
در بازه های زمانی مشخص همراه گردد وگرنه بعنوان اتلاف منابع و 
وقت مطرح و کنار گذاشته خواهد شد )برخلاف مدیریت دولتی که 
هر نوع عملکرد منتج به پاسخ نخواهد شــد( و اینکه انتخاب مدیران 
قوی در راس مدیریت خودرو ســازان چه سواری و چه تجاری نشان 
از توجه ویژه به هر دو ســوی  تولیدات خودو چه سواری و چه تجاری 

میباشد .
لذا پیشنهاد میگردد علیرغم تلف شــدن زمانها و موقعیتهای طلائی و 
ســبقت اکثر تولید کنندگان قدیمی و جدید و نوپا از صنعت خودروی 
کشور اما با توجه به داشتن امکانات ســخت افزاری قابل قبول از منظر 
تولید و وجود نیروی متخصص و کارآمد با تغییر رویکرد تولید در زمینه 
تنوع و توجه به تولیــدات با فن آوریهای بروز بجــای تولید محصولات 
۷۰ سال پیش و ایجاد بسترهای لازم جهت ســرمایه گذاری مشترک 
با تولید کنندگان خارجی فعال در کشــور )Joint Venture( همگی 
باعث خواهد شــد که علاوه بر استفاده از بازار تشــنه داخلی و کمک به 
عدم هدر رفت بی رویه منابع ارزی و ریالی بابت یارانه ســوخت بخاطر 
فرســودگی خودرو های تجاری و کاهش آلایندگی هــوا همه و همه 
میتواند در اثــر تغییر رویکرد بخش خصوصــی در زمینه تولید خودرو 

های تجاری با کیفیت و بروز صورت پذیرد .
اســتفاده از مدیران توانمند و با برنامه که در حال حاضردر راس یکی از 
تولید کنندگان تجاری انتخاب شده  میتواند امید را بخاطر ایجاد زمینه 
رشد و توسعه در این صنعت با همه آن تبعات مثبت پیرامونی زنده کند. 
به امید ایرانی سربلند و سرافراز 

مقامآمریکایی:
 مذاکرات با ایران دلگرم کننده بود

یک رســانه آمریکایی به نقل از یک مقام دولت ایــالات متحده آمریکا 
اعلام کرد که دور چهارم گفت و گوهای غیرمســتقیم با ایران، در عمان 

دلگرم کننده بود.
 تارنمای اکسیوس روز یکشــنبه به وقت محلی پس از پایان چهارمین 
دور مذاکــرات ایران و آمریــکا در عمان به نقل از یک مقــام آمریکایی 
که نامش را بیان نکرده اســت، گفت: توافق برای پیشــبرد گفت وگوها 
از طریق عناصر فنی حاصل شــده است.آکســیوس به نقل از این مقام 
آمریکایی افزود:»ما از نتیجه امروز مذاکرات، دلگرم شده ایم و مشتاقانه 

منتظر نشست بعدی هستیم که در آینده نزدیک برگزار خواهد شد.«
دور چهارم مذاکرات غیرمســتقیم میــان جمهوری اســلامی ایران 
و ایالات متحده آمریکا روز یکشــنبه ۲۱ اردیبهشــت ۱۴۰۴ )۱۱ می 

۲۰۲۵( در شهر مسقط، پایتخت عمان، برگزار شد.
»اســماعیل بقائی« ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در شبکه ایکس با اعلام پایان دور چهارم مذاکرات ایران و آمریکا 
گفت: مذاکراتی دشــوار اما مفید برای درک بهتــر از مواضع یکدیگر و 

یافتن راه هایی معقول و واقع بینانه برای حل مسائل مورد اختلاف.
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: زمان 
و مکان دور بعدی گفتگوها توسط هماهنگ کننده عمانی اعلام خواهد 
شد.دور اول مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا به میزبانی عمان، روز 
شنبه ۲۳ فروردین ۱۴۰۴ در مسقط برگزار شد و دو طرف، گفت وگوها 
را سازنده و رو به جلو توصیف کردند. دور دوم گفت وگوها نیز روز شنبه 
۳۰ فروردین ماه در شــهر رم ایتالیا به میزبانی عمان برگزار و دور سوم 

مذاکرات شنبه ششم اردیبهشت ماه در عمان برگزار شد.

یادداشت

تریبون

رئیس مجلس گفت: باید کوشــید کارایی و کارآمدی 
دین در اداره جامعه را به اثبات رساند؛ هدفی که جز به 

پشتوانه حوزه های علمیه میسر نخواهد شد.
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دســتور جلســه 
علنی مجلس شــورای اســلامی، گفت: در ابتدا ایام 
مبارکی که به نام امام رئوف حضرت علی بن موســی 
الرضا )ع( مزین شده است را به همه مردم عزیز ایران 
مجدداً تبریک عرض می کنم و از همه محبین ایشان 
طلب دعا برای انجــام وظیفه بهتر در خدمت به مردم 

دارم.
وی در ادامه، گفت: همچنین پیام رهبر حکیم انقلاب 

در بزرگداشت یکصدمین سالگرد بازتاسیس 
حوزه علمیه قم یک متــن دقیق و جامع بود 
که دســتاوردهای تأثیرگذار این حوزه را از 
تشــکیل تا امروز با نگاهی جدید برشمرده 
است و نقشه راه تحول برای رسیدن به حوزه 
پیشــرو و ســرآمد را به زیبایی تبیین کرده 

است.
رئیس مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: عالمان، 
محققان و صاحب نظران و دســت اندرکاران نه فقط در 
حوزه های علمیــه بلکه در دانشــگاه و در کل نهاد علم 
کشور با دقت در مضامین این پیام به نکات ارزشمندی 

خواهند رسید.
قالیباف افزود: ایشــان در این پیام مهم ترین 
وظیفه حوزه را »بلاغ مبین« دانســتند و آن 
را تنها محدود به تبلیغ ندیدنــد، بلکه آن را 
دامنه ای بــزرگ انگاشــته و فرمودند دامنه 
این بلاغ، گستره ای عظیم اســت از معارف 
والای توحیدی تا وظایف شــخصی شرعی و 
از تبیین نظام اسلامی و شــاکله و وظایف آن تا سبک 
زندگی و محیط زیست و بسی عرصه ها و زوایای دیگر 

حیات بشری.
قالیباف بیان کرد: شــاید بتوان تعبیر بلاغ مبین را به 

منزله شــاه بیت پیام رهبری تلقی کرد و این مفهوم را 
مهم ترین مسئله و روح حاکم بر سراسر این پیام ایشان 

انگاشت.
رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: به نظر می رسد 
بلاغ مبین در پیام ایشان به معنای این است که انسان 
چیزی از دین را فروگذار نکند و تــلاش کند که دین 
را با همه ظرفیتــش در جامعه محقق ســازد. بر پایه 
همین جنبه از پیام رهبری اســت که باید کوشــید 
کارایی و کارآمــدی دین در اداره جامعــه را به اثبات 
رســاند؛ هدفی که جز به پشــتوانه حوزه های علمیه 

میسر نخواهد شد.

 مشــاور رئیس جمهور گفت: به عنوان وکلای توکیلی 
رئیس جمهور، مأمور به اجرای همان گفتمانی هستیم 
که مردم با آن پای صنــدوق آمدند. اگر از آن چارچوب 
خارج شــویم، مشــروعیت تصمیم گیری ما زیر سؤال 

می رود.
به نقل از ریاســت جمهــوری، »نورالدیــن آهی«در 
جریان ســفرروز یکشنبه ۲۱ اردیبهشــت ماه خود به 
استان فارس، با »حســینعلی امیری« استاندار، دیدار 
و دربــاره الزامات حکمرانی منطبق بــا گفتمان دولت 

گفت وگو کرد. در این دیدار، موضوعاتی از جمله شیوه 
مواجهه با انتصابات، حاکمیت قانون و مرزهای قانونی 

در تصمیم گیری های سیاسی مطرح شد.
مشاور رئیس جمهور در امور احزاب و تشکل ها با اشاره 
به فضای اســتان فارس در مقایسه با ســایر استان ها، 
گفت: در اســتان فــارس همــکاری میــان نیروها با 
گرایش های متفاوت قابل مشــاهده است؛ اتفاقی که 

به ندرت در استان های دیگر تجربه شده است.
وی انتصــاب ۲۷ فرماندار در مدت کوتاه را نشــانه ای 

از انســجام مدیریتی دانســت و گفت: البتــه این امر، 
مشــروط به آن اســت که کیفیت این انتصابات حفظ 

شده باشد.
مشاور رئیس جمهور همچنین درباره اهمیت محوریت 
»وکالت سیاســی«، تأکیــد کرد: مســئولان اجرایی 
نمی توانند خارج از گفتمانی کــه رئیس جمهور با آن 
رأی گرفته تصمیم ســازی کنند. مــا به عنوان وکلای 
توکیلی رئیس جمهور، مأمور به اجرای همان گفتمانی 
هســتیم که مردم با آن پای صندوق آمدنــد. اگر از آن 

چارچوب خارج شویم، مشروعیت تصمیم گیری ما زیر 
سؤال می رود.

ما به عنــوان وکلای توکیلــی رئیس جمهــور، مأمور 
به اجرای همان گفتمانی هســتیم که مردم با آن پای 
صندوق آمدنــد. اگــر از آن چارچوب خارج شــویم، 
مشروعیت تصمیم گیری ما زیر ســؤال می رود آهی با 
ذکر مثال هایی از مقاومت در برابر فشــارهای سیاسی 
برای انتصابات سلیقه ای، افزود: پیشنهاد انتصاب باید 

در منطق گفتمان سیاسی دولت قابل دفاع باشد.

مجلس

دولت

خریدار   فرمانده نیــروی زمینی ارتش 
گفــت: تولید محتــوا در فضــای مجازی و 
رسانه ها باید هدفمند، در چارچوب اهداف 

نظام جمهوری اسلامی و امیدآفرین باشد.
 امیر سرتبپ کیومرث حیدری روز یکشنبه 
در آیین اختتامیه دومین جشــنواره فضای 
مجازی نیروی زمینی ارتش که در ستاد این 
نیرو برگزار شد، گفت: فضای مجازی توامان 
بهترین فرصت و تهدید است که در صورت 
داشــتن مدیریت ســازنده می تواند به یک 
فرصت بسیار خوب، ارزشــمند و قابل اتکا 

تبدیل شود.
وی افزود: موفقیت رســانه بر ۴ پایه استوار 
اســت. اگر هر یک از این پایه ها دچار ضعف 
شــوند یا از بین برونــد، کار رســانه دچار 

اختلال خواهد شد.
فرمانده نیــروی زمینی ارتش، »انســان با 
انگیزه« را نخستین پایه برشــمرد و اظهار 
کرد فردی کــه هدف بزرگ تــری را دنبال 
می کند و به خاطر آن تلاش می کند. دومین 
پایه پشتیبانی های مالی است. پول به عنوان 
یک عامل کلیــدی در موفقیت رســانه به 
شمار می آید. آیا رســانه ای وجود دارد که 
بدون پشــتیبانی مالی، به موفقیت برسد؟ 
از این رو وجود منابع مالــی برای حمایت از 

فعالیت های رسانه ای ضروری است.
امیر حیدری در ادامه ابزار مناسب را سومین 
پایه عنوان کــرد و گفت:ابزارهای لازم برای 
تحقق اهداف رسانه ای، از جمله دوربین ها 
باید در دسترس باشــند. این ابزارها نقش 
مهمی در انتقــال پیام دارنــد و باید به طور 

مؤثر مدیریت شوند.وی با بیان اینکه تولید 
محتوای بــا کیفیت چهارمین پایه اســت، 
افــزود: در نهایت، همه این عوامــل باید به 
تولیــد محتوای بــا کیفیت منجر شــوند. 
محتوایی که بتواند پیام مورد نظر را به خوبی 
منتقــل کند. بنابرایــن افراد بــا انگیزه ای 
با پشــتیبانی مالی مــی تواننــد محتوای 

ارزشمندی تولید کنند.
فرمانــده نیروی زمینی ارتــش تاکید کرد: 
تولید محتوا باید بر اساس چند اصل اساسی 
صورت گیــرد. نخســت، هدفمنــد بودن 
آن حائز اهمیت اســت، به این معنا که باید 
مشــخص کنیم به چه منظور و هدفی این 
متن یا کلیــپ را تهیه می کنیــم. دوم، باید 
در چارچوب مشــخصی قرار گیرد، همواره 
باید در راستای هدف و در چارچوب قانونی 

حرکت و محتوای امیدآفرین تولید کنیم.
امیر حیدری افــزود: در جمــع بندی باید 
بگویم زمانی می توانیم در رســانه و فضای 
مجازی موفق باشــیم کــه روح امید در آن 
تسلط یابد. انســان های شایســته، اعتبار 
خــوب و ابــزار مناســب در تولیــد محتوا 
ضروری اســت. تولید محتــوای خوب باید 
همــواره در چارچــوب باشــد، هدفمند و 

امیدآفرین باشد.
وی گفت: در تمامی دیدارهای مقام معظم 
رهبری بــا فرماندهــان، واژه امید به کرات 
مطرح شــده اســت. این امید، رکن اصلی 
موفقیت های ما در نیروی زمینی و رساندن 
پیام های مؤثــر به جامعه اســت. از این رو، 

تقاضا دارم که رسانه ها، امید ایجاد کنند.

در ادامه این مراسم امیر سرتیپ نوذر نعمتی 
جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: 
دشمن سعی می کند فضای ناامیدی را با هر 
طریقی که ممکن اســت، ایجاد کند. برای 
ایــن کار، ذائقــه مخاطبان را می ســنجد 
و به طــور همه جانبــه ســعی می کند روح 

ناامیدی را القا کند.
وی افزود: موضوع دوم این اســت که ناامید 
کردن بسیار آسان اســت، اما امیدوار کردن 
نیاز به حرکت و اقدام دارد. فردی که امیدی 
در ذهنش ایجاد شــده، بــه دنبال حرکتی 
است که آن امید به واقعیت تبدیل شود. در 
این جا، فضای مجازی باید با فضای حقیقی 
تنیده شود تا بتوانیم این امید را به مخاطبان 
در هرجایی که هستند منتقل کنیم که این 

کار واقعاً کار سختی است.
جانشــین فرمانده نیروی زمینــی ارتش با 
طرح این ســوال که چگونه ملــت امیدوار 
می شــوند؟ تصریح کرد برخی امیدواری ها 
بر پایه جنبه های مادی قــرار دارد و انتظار 
دارند که حرکتــی ایجاد شــود و آنچه القا 
شــده، به منصه ظهور برسد. همکاران عزیز 
ما در مجموعه نیروی زمینی و در ارتش باید 
یک پیوست کاملًا مشخص ارائه دهند. اگر 
قرار اســت روزنه امیدی را در ذهن مخاطب 
ایجاد کنیم، بایــد در ادامــه آن، اقدامات 

عملی نیز انجام دهیم.
امیر نعمتی گفت: نویسندگان باید مطالبی 
را در موضوعــات مختلــف بنویســند و به 
نویســندگان قبلی ارجاع دهند. این کار در 
ذهن مخاطب تبدیل به یــک ایمان قوی تر 

نسبت به امیدی که ایجاد کرده ایم، خواهد 
شــد. ما در نیروی زمینی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران، از روزی که فضای مجازی به 
وجود آمده، وارد این عرصه شــده ایم و باید 

حضور فعال داشته باشیم.
وی در ادامــه با بیان اینکــه فضای مجازی 
برای ما بد نیســت، تصریح کــرد: به عنوان 
مثــال، در زلزله ســر پل ذهــاب، فضای 
مجازی بود که زحمــات نیروی زمینی را به 
مردم منتقل کرد. حتی اگر تمامی امکانات 
صدا و سیما جمع شــود، نمی تواند به اندازه 
فضای مجازی مؤثر باشــد، زیرا صدا و سیما 
نیز محدودیت هایــی دارد. در دوران کرونا، 
بیمارســتان هایی که توســط فرمانده نیرو 
ایجاد شــد، از طر یق فضای مجازی به طور 

مستمر به مخاطبان اطلاع رسانی شد.

آیین اختتامیه دومین جشــنواره تولیدات 
و فعــالان فضــای مجازی نیــروی زمینی 
ارتش صبح روز)یکشــنبه ۲۱ اردیبهشت 
پاه ۱۴۰۴( در ستاد فرماندهی نزاجا برگزار 
شد.در این مراســم امیر سرتیپ »کیومرث 
حیدری« فرمانده نیروی زمینی ارتش، امیر 
سرتیپ نوذر نعمتی جانشین نیروی زمینی 
ارتش، امیر سرتیپ »کریم چشک« معاون 
عملیات نیــروی زمینی ارتــش، غلامرضا 
نوری معــاون فضــای مجازی ســازمان 
صداوســیما، امیر سرتیپ دوم »سیدحسن 
ابوترابی« معــاون روابط عمومی و رســانه 
ارتش، سرهنگ »ســلمان اکبری پاکرو« 
رئیس اداره فضای مجــازی ارتش و جمعی 
از مســئولین و فرماندهــان نزاجــا حضور 

داشتند.

قالیباف: باید کارآمدی دین را به پشتوانه حوزه های علمیه به اثبات رساند

مأمور به اجرای گفتمانی هستیم که مردم با آن پای صندوق آمدند

خریدار   معاون اول رئیس جمهور با اشاره 
به توافقات تهران-تاشــکند بــرای ارتقای 
سطح همکاری های فی مابین، تاکید کرد: 
با عزم و اراده جدی روســای جمهور ایران و 
ازبکستان همکاری های دو کشور در دولت 
چهاردهم نســبت به گذشــته گســترش 

چشم گیری داشته است.
نشســت  در  عــارف«  »محمدرضــا   
هیات هــای عالی رتبه ایران و ازبکســتان 
با تاکید بر اینکه دو کشــور برای افزایش 
سطح روابط دو کشور اراده لازم را دارند، 
تصریــح کــرد: دولت چهاردهــم مصمم 
به ارتقــای روابــط در همــه زمینه ها با 

ازبکستان است.
عارف با بیان اینکه روابط ایران و ازبکستان 
ریشــه در تاریــخ مشــترک دارد، افزود: 
اشــتراکات فراوان فرهنگی و تاریخی میان 
ملت های دو کشور ســرمایه ارزشمند برای 
تقویت روابط دوجانبه است و این پیوندهای 
ریشــه دار زمینه ســاز توســعه روابط در 
بخش های اقتصادی، انرژی، گردشــگری، 
فرهنگی، علمی، تجاری و بخش خصوصی 

ایران و ازبکستان است.

انتظار گسترش روابط با ازبکستان در 
تمام زمینه ها را داریم

معاون اول رئیس جمهور گفت: ازبکســتان 
به دلیل اشــتراکات فراوان تمدنی و زبانی 
حکم برادر با جمهوری اســلامی ایران دارد 
و زمینه های بسیار زیادی برای همکاری ها 
در همه عرصه ها وجود دارد که این تعاملات 
دوجانبه زمینه ســاز روابــط در عالی ترین 

سطح میان دو کشور خواهد بود.
عــارف گفــت: شــانزدهمین اجــلاس 
همکاری های مشــترک همزمان با ســفر 
نخست وزیر ازبکستان زمینه ساز رونق بیش 
از گذشــته روابط فی مابین اســت و انتظار 
داریم ایــن همکاری ها در همــه زمینه ها 

تعمیق و گسترش یابد.
وی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران 
کوتاه ترین مســیر برای اتصال کشورهای 
آســیای میانه بــه آب هــای آزاد و خلیج 
فارس اســت، گفت: زیرساخت ها و امکانات 
لجســتیکی در بنادر ایران فراهم شده است 

و ایران آمادگی دارد تسهیلات لازم را برای 
حضور ازبکستان در این بنادر فراهم کند.

ایران و ازبکستان؛ مکمل توسعه 
روابط اقتصادی منطقه

عــارف خاطرنشــان کــرد: هدف گذاری 
ارتقای ســطح مبادلات از نظــر جمهوری 
اسلامی ایران عملیاتی اســت و امیدواریم 
در کوتاه ترین زمان به این هدف برسیم که 
در این مسیر شــناخت یکدیگر از توانایی ها 
و امکانــات طــرف مقابل ضروری اســت و 
باید مبادلات بین کارشناســان در بالاترین 

ســطوح به ویژه فعالان بخش خصوصی دو 
کشور افزایش یابد.

وی با اشــاره به سیاست توســعه روابط با 
کشــورهای همســایه و منطقــه در دولت 
چهاردهم، تصریح کرد: با توجه به شناختی 
که دو کشــور از اقتصــاد یکدیگــر دارند، 
می توانند به عنوان مکمل در توسعه روابط 

اقتصادی منطقه ای باشند.
عــارف همچنیــن آمادگی شــرکت های 
ایرانی در زمینه خدمات فنی و مهندســی، 
صــادرات محصولات و اداوت کشــاورزی، 
معدن، دارویی و تجهیزات پزشکی و مرمت 

آثــار تاریخــی را از مهم تریــن زمینه های 
همکاری و حضور جمهوری اســلامی ایران 

در ازبکستان برشمرد.

جمهوری اسلامی ایران؛ دوست 
نزدیک و شریک مطمئن ازبکستان

»عبدالله عارفوف« نخست وزیر ازبکستان 
نیز در این نشست، دیدارها و ملاقات های 
مقامات عالی رتبه دو کشــور در بالاترین 
ســطوح سیاســی را زمینه ســاز افزایش 
تعاملات اقتصادی و تجاری دانســت که 
باید در حوزه های دیگر نیز گسترش یابد و 
در ادامه با اشاره به سی امین سال برقراری 
روابط دیپلماتیک میان جمهوری اسلامی 
ایران و جمهوری ازبکســتان تاکید کرد: 
جمهوری اســلامی ایران دوست نزدیک 
و شــریک مطمئن ازبکســتان در منطقه 

است.
نخســت وزیر ازبکســتان تصریــح کــرد: 
همکاری های خوب دو کشور پیشرفت های 
خوبی در سالیان گذشــته داشته است و در 
دیدارها و ملاقات رؤســای جمهور ایران و 
ازبکستان برنامه ریزی های لازم برای رشد 
روابط در همه زمینه ها مشــخص شد که به 

صورت دائمی رو به افزایش است.
عارفوف با اشاره به حجم روابط ۵۰۰ میلیون 
دلاری میان ایران و ازبکســتان و با تاکید بر 
اینکه توســعه همکاری های دوجانبه باید 
آینده دار و بــا برنامه ریــزی طولانی مدت 
ارتقا یابــد، افزود: بخــش خصوصی ایران و 
ازبکســتان باید از امکانات موجود به خوبی 

بهره برداری کند.
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وز از تحویل نخستین بار  پس از گذشت ۴۰ ر
گندم هنوز ریالی پرداخت نشده است

رئیس بنیــاد ملی گنــدم کاران گفت: بنیــاد گلایه دارد کــه با وجود 
قول هایی مبنی بر پرداخت به موقع پول گندم های تحویل شده با وجود 
گذشــت حدود ۴۰ روز هنوز ریالی به هیچ گندم کاری پرداخت نشده 

است.
روز یکشــنبه ۲۱ اردیبهشــت ۱۴۰۴ با وجود گذشت حدود ۴۰ 
روز از نخســتین خرید تضمینی گندم در استان های خوزستان و 
سیســتان و بلوچستان هنوز پرداختی به کشــاورزان انجام نشده 

است.
عطاالله هاشــمی، رئیس بنیاد ملی گندم کاران و عضو شــورای قیمت 
گذاری و اتخاذ سیاســت های حمایتی محصولات اساســی کشور در 
این خصوص گفت: اعضای بنیــاد ملی گندم کاران گلایــه دارند که با 
وجود قول هایی مبنی بر پرداخت به موقع پول گندم های تحویل شده 
از سوی کشاورزان به نهادهای دولتی در ۴۰ روز گذشته هنوز ریالی به 

هیچ گندم کاری پرداخت نشده است.
وی افزود: بر اساس قانون شورا، حداکثر ۴۸ ســاعت پس از تحویل 
بار گنــدم بایــد مبلغ آن به حســاب گنــدم کاران واریز شــود که 
متأســفانه امســال هم شــاهد تأخیر بیش از یک ماهه این موضوع 

هستیم.
عضو شــورای قیمــت گــذاری و اتخــاذ سیاســت های حمایتی 
محصولات اساســی کشــاورزی ادامه داد: طبق قانــون مصوب در 
صورت تأخیر در پرداخت دولت موظف اســت جریمه دیرکرد را به 

گندم کاران بپردازد.
رئیس بنیاد ملی گندم کاران یادآور شد: این رویه نشان می دهد اراده ای 
وجود دارد تا کشــور در تولید محصــولات اســتراتژیک مانند گندم 

خودکفایی پایدار نداشته باشد و نگاه ها به واردات است.

این مســئول صنفی در ادامه ســخنان خود به قیمت خرید تضمینی 
گندم در ســال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ اشــاره کرد و گفــت: با توجه به 
افزایش هزینه های جانبی تولید گندم لازم اســت قیمت عادلانه برای 

آن تعیین و نرخ فعلی اصلاح شود.
 امسال نرخ خرید تضمینی گندم معمولی هر کیلو گرم ۲۰ هزار و ۵۰۰ 
تومان و گندم دوروم بــا مصارف صنعتی ۲۱ هزار تومان تعیین شــده 

است.

همکاری گمرکات ایران و قطر گسترش می یابد
 رئیس کل شــورای عمومی گمرک قطر با رئیــس کل گمرک ایران و 
دیگر مقامات ارشد گمرک کشــورمان در تهران دیدار و درباره توسعه 
همکاری های مشــترک و تبادل تجربیات در زمینه تســهیل و توسعه 

تجارت گفت وگو کرد.
 مقامــات گمرکــی دو کشــور در ایــن دیــدار راهکارهای توســعه 

همکاری های گمرکی را مورد بررسی قرار دادند.
بنا بر این گزارش، فرود عســگری معاون وزیــر اقتصاد و رئیس کل 
گمرک ایران با اشــاره به روابط دوســتانه دو کشــور همسایه، سفر 
احمد بن عبدالله الجمال و هیأت همراه را بســیار با اهمیت توصیف 

کرد.
رئیس کل گمرک ایران در ابتدای دیدار نحــوه انجام فعالیت ها در 
گمرکات کشــورمان را برای طــرف قطری و هیات همراه تشــریح 

کرد.
به گفته وی، همه تشــریفات رویه های کاری در گمرک کشــورمان در 

سامانه های الکترونیکی انجام می شود.

احمدبن عبدالله الجمال رئیس کل شــورای عمومــی گمرک قطر نیز 
الکترونیکی شدن گمرک ایران را ســتود و علاقه مندی کشورش را به 

توسعه روابط با ایران ابراز کرد.
وی، سیاست های بالادستی در سطوح سیاسی و دیپلماتیک را فرصت 

مناسبی برای توسعه همکاری های گمرکی برشمرد.
در این دیدار رئیس کل شــورای عمومی گمرک قطــر، نحوه مدیریت 
ریســک در گمرک ایران را مورد توجه قرار داد کــه رئیس کل گمرک 
ایران چگونگی مدیریت ریســک در گمرک را برای همتای قطری خود 

تشریح کرد.
در این دیــدار رئیس کل گمــرک ایران از طرف قطری خواســت تا در 
ترخیص محموله های ایرانــی به ویژه کالاهای سریع الفســاد در بندر 
»رویس« تسریع شــود و از آمادگی گمرک ایران برای همکاری در رفع 

مشکلات احتمالی خبر داد.
این نشست با هدف توسعه همکاری های مشــترک و تبادل تجربیات 
در زمینه تسهیل و توســعه تجارت، مبارزه با قاچاق و تخلفات گمرکی، 
تبــادل الکترونیکــی اطلاعات گمرکی در بســتری امــن و برگزاری 

دوره های آموزشی مشترک برگزار شد.
دو طرف همچنیــن توافق کردند بــه منظور هماهنگــی حداکثری، 
بازدیدهای دوره ای مشترک از بنادر و گمرکات دو کشور و نشست های 

ادواری منظم بین مدیران گمرکات دو طرف برگزار کنند.

بازار

مالیات بر عایدی سرمایه، ابزاری قدرتمند برای توزیع 
عادلانه تر ثــروت و تامین منابع مالی مــورد نیاز برای 

توسعه کشور است.
 مالیات بر عایدی ســرمایه به عنوان یکــی از ابزارهای 
مالیاتی مــدرن، نقش مهمی در افزایــش درآمدهای 
دولت ها، کاهــش فرار مالیاتی و توزیــع عادلانه ثروت 
دارد. کشــور ما نیز با توجه به شــرایط اقتصادی و نیاز 
به منابع مالی پایدار، در سال های اخیر به سمت اجرای 

این نوع مالیات حرکت کرده است.
مالیات بر عایدی ســرمایه نوعی مالیات اســت که بر 
ســود حاصل از فروش دارایی های ســرمایه ای مانند 
سهام، املاک، ارز، طلا و سایر دارایی ها وضع می شود. 
هدف اصلی این نوع مالیات، اخذ مالیات از ســودهای 
غیرعملیاتــی و درآمدهــای ناشــی از افزایش ارزش 

دارایی ها است.
مالیات بر عایدی ســرمایه منبع مهمــی برای تأمین 
مالی دولت ها محسوب می شود که می تواند به کاهش 

وابستگی به درآمدهای نفتی کمک کند.
با اجرای مالیات بر عایدی سرمایه، امکان فرار مالیاتی 

در بخش دارایی هــا کاهش می یابــد، زیرا 
فروش دارایی ها به طور رسمی ثبت می شود 

و مالیات آن قابل وصول است.
این نوع مالیات همچنین می تواند به کاهش 
نابرابری درآمدی کمک کند، زیرا افراد دارای 
ثروت بیشتر که دارای دارایی های بیشتری 
هستند، مالیات بیشتری پرداخت می کنند 

و از طریق پرداخت این نوع از مالیــات، از فعالیت های 
سوداگرانه در بازارهای مالی و دارایی جلوگیری شده و 

به ثبات اقتصادی کمک می شود.
در ســال های اخیر، با تصویب قوانین جدید مالیاتی، 
زمینه برای اجرای مالیات بر عایدی سرمایه فراهم شده 
و به موجب قانون، نرخ مالیات بر عایدی سرمایه بسته 

به نوع دارایی و مدت نگهداری آن متفاوت است.
آنچه در این بحث قابل توجه است این است که تحقق 
مالیات بر عایدی سرمایه، با چالش های بسیاری مانند 
فقدان زیرساخت های اطلاعاتی کافی، مقاومت برخی 
از ذینفعان در پرداخــت و پیچیدگی های قانونی روبرو 
است.اجرای مالیات ستانی از طریق عوائد سرمایه ای، 

پیشــینه اجرایی موفقی در سطح بین الملل 
دارد و بســیاری از کشــورهای توسعه یافته 
و در حــال توســعه، مانند ایــالات متحده، 
بریتانیا، کانادا، اســترالیا و کره جنوبی آن را 
با موفقیت اجرا کرده انــد و این تجربه موفق 
بین المللی نشــان می دهد که اجرای موفق 
مالیات بر عایدی ســرمایه نیازمند طراحی 
دقیق، زیرساخت های اطلاعاتی قوی، آموزش عمومی 

و همکاری بین دستگاه های مختلف است.
اما در توضیح میزان اهمیت این نوع از مالیات، گفتنی 
اســت که طبق مطالعات صــورت گرفتــه، مالیات بر 
عایدی ســرمایه می تواند بــه صورت قابــل توجهی 
درآمدهای دولت را افزایــش دهد و همچنین می تواند 
تأثیرات مثبتی بر ســایر بخش های اقتصادی داشــته 
باشد. به عنوان مثال، با کاهش فعالیت های سوداگرانه 
در بازار مســکن، قیمت مســکن متعادل تر می شود 
و دسترسی به مسکن برای اقشــار کم درآمد آسان تر 

می شود.
اجرای موفق این طرح مانند بسیاری از طرح های دیگر 

نیازمند ایجاد زیرســاخت های اطلاعاتی قوی اســت 
و دولت باید زیرســاخت های اطلاعاتــی لازم را برای 

شناسایی و ثبت دارایی ها ایجاد کند.
علاوه بر لزوم افزایش آگاهی عمومی نسبت به پرداخت 
مالیات بر عایدی ســرمایه، اجرای موفــق این نوع از 
مالیات نیازمند همکاری بین ســازمان امور مالیاتی، 
بانک مرکزی، ســازمان ثبت اســناد و املاک و سایر 
دستگاه های ذیربط است. حتی شــاید قانون فعلی در 
این زمینه نیازمند اصلاح و بازنگری باشــد تا با شرایط 

اقتصادی و اجتماعی کشور سازگار شود.
در نهایت اینکه مالیــات بر عایدی ســرمایه یک ابزار 
مالیاتی مهم اســت که می تواند به افزایش درآمدهای 
دولت، کاهش فرار مالیاتی و توزیــع عادلانه ثروت در 
کشــور کمک کند و اجرای موفق آن نیازمند طراحی 
دقیق، زیرساخت های اطلاعاتی قوی، آموزش عمومی 
و همکاری بین دســتگاه های مختلف است. با توجه به 
پتانسیل بالای مالیات بر عایدی ســرمایه در افزایش 
درآمدهای دولت، توصیه می شــود که دولت با جدیت 

بیشتری به اجرای این نوع از مالیات بپردازد.

مدیرعامل شــرکت فارا گفت: امکان استفاده از اعتبار 
مرحله اول کالابرگ الکترونیکی تا پایان خرداد اســت 
ولی برای تاریخ اتمام اعتبار مرحلــه دوم هنوز زمانی 

تعیین نشده است.
عبدالرضا محمدی مدیرعامل شــرکت فارا )شــرکت 
خدمات فناوری اطلاعــات رفاه ایرانیان( وابســته به 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی دربــاره آخرین 
وضعیت کالابــرگ الکترونیکی اظهــار کرد: این طرح 
در راستای حمایت از معیشــت جامعه از سوی دولت 
طراحی و اجرا شــده به طوری که از اســفند پارسال 
تاکنون دو دوره به حســاب سرپرســتان خانوار اعتبار 

مورد نظر واریز شده است.

وی افزود: در دو مرحله از تخصیص کالابرگ 
الکترونیک، ۷ دهک که حــدود ۶۰ میلیون 
نفر )یا ۲۱ میلیون خانوار( اســت مشــمول 
این طرح شده اند. سه دهک اول و همچنین 
خانوارهای تحت پوشش بهزیستی و کمیته 
امــداد در مراحل اول تخصیــص کالابرگ و 
در مراحل بعدی دهک های ۴ تا ۷ مشــمول 

دریافت کالابرگ قرار گرفتند.
محمدی یادآور شد: ســه دهک نخســت به ازای هر 
عضو خانوار ۵۰۰ هزار تومــان و ۴ دهک بعدی به ازای 
هر عضو خانــوار ۳۵۰ هزار تومــان دریافت کردند که 
مجموع مبالغ اعضای خانواده به حســاب سرپرســت 

خانوار واریز شــده اســت.این مقام مسئول 
در وزارت رفــاه گفت: مرحله بعــدی واریز 
کالابرگ به محض تأمیــن اعتبار تخصیص 
خواهد یافت و مبالغ به حســاب سرپرستان 
خانوار واریز می شود؛ در حال حاضر در میانه 
مرحله دوم کالابرگ الکترونیکی قرار داریم و 
مردم از اعتبارات مرحله دوم در حال استفاده 
هســتند خانواده هایی که از اعتبــار کالابرگ خود در 
مرحله اول اســتفاده نکردند می تواننــد اعتبار خود را 

ذخیره کنند و در مرحله دوم از آن استفاده کنند.
وی خاطرنشــان کرد: ۳۱ خرداد آخرین مهلتی است 
که خانواده هایی که از مرحله اول کالابرگ اســتفاده 

نکرده اند بتوانند کالاهای مشــمول این طرح را تهیه 
کنند؛ اما ســقف زمانی مرحله دوم هنوز اعلام نشــده 
است لذا خانوارهای مشــمول کالابرگ می توانند در 
حال حاضر از مجموع اعتبار واریز شــده در مراحل اول 
و دوم، اســتفاده کنند.مدیرعامل شرکت فارا در پاسخ 
به این پرســش که اگر خانوارهــا از اعتبارات کالابرگ 
الکترونیکی اســتفاده نکنند، قابل انتقــال به مرحله 
سوم هست یا نه؟ گفت: با توجه به نگاه دولت و شخص 
وزیر رفاه مبنــی بر اینکه مردم بتواننــد از اعتباری که 
دولت برای معیشــت خانوارها در نظر گرفته، استفاده 
کنند مطمئن هســتم در مراحل بعــدی هم خانوارها 

می توانند اعتبارات ذخیره شده را بهره ببرند.

مالیات

کالابرگ

خریدار  تاکنون دست کم نام هفت نفر به 
عنوان وزیر پیشنهادی اقتصاد بر سر زبان ها 
افتاده و برخی نمایندگان مجلس می گویند 
که علی مدنی زاده گزینه نهایی اســت، اما 
بعضی افراد می گویند شــش نفــر از هفت 
نفر لیســت مدنظر تنها در صورت انصراف 

طیب نیا شانس دارند.
 آنطــور کــه رئیس امــور اطلاع رســانی 
دولــت اعلام کــرده هفتــه جــاری وزیر 
پیشــنهادی اقتصاد توسط معاون پارلمانی 
رئیس جمهور به مجلس معرفی خواهد شد. 
با نزدیک شدن به پایان مهلت رئیس جمهور 
برای معرفــی وزیر پیشــنهادی اقتصاد به 
مجلــس، گمانه زنی هــا در خصوص گزینه 
مدنظر مســعود پزشــکیان افزایش یافته و 
افراد بیشــتری به لیست کســانی که برای 
حضور در ســاختمان صوراسرافیل شانس 

دارند افزوده می شود.
بر اســاس قانــون، رئیس جمهــور از زمان 
اســتیضاح عبدالناصــر همتــی - وزیــر 
ســابق امور اقتصادی و دارایی - در روز ۱۲ 
اسفند ۱۴۰۳ ســه ماه فرصت دارد که وزیر 
پیشــنهادی اقتصاد را بــه مجلس معرفی 
کند در این میان امــا گمانه زنی ها در مورد 
وزیر پیشــنهادی اقتصاد زیاد است. پیش 
از ایــن محمدجعفــر قائم پنــاه - معاون 
اجرایــی رئیس جمهور - اعلام کــرده  بود 
کــه گزینه هــای پیشــنهادی تهیــه و به 
رئیس جمهور اعلام شــده و علی طیب نیا به 

عنوان مجرب ترین فرد برای تصدی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی به پزشکیان معرفی 
شده است.تاکنون نام هفت نفر برای تصدی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی مطرح شــده 
که عبارتنــد از علی طیب نیــا وزیر اقتصاد 
دولت یازدهم، ســیدکامل تقوی نژاد دبیر 
هیات دولت، شــمس الدین حسینی وزیر 
اقتصاد دولت احمدی نــژاد، علی مدنی زاده 
رئیس دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه 

شریف، حمید پاداش - معاون هماهنگی و 
نظارت اقتصادی معاون اول رئیس جمهور 
-، حجت الله صیدی - رئیس سازمان بورس 
- و رحمــت الله اکرمی - سرپرســت وزارت 
اقتصاد. با این حال تا زمان معرفی فرد مورد 

نظر هیچ چیز قطعی نیست.
پس از اســتیضاح عبدالناصر همتی - وزیر 
ســابق اقتصاد - در مجلس که ۱۲ اســفند 
ســال گذشــته با ۱۸۲ رای موافق در برابر 

۸۹ رای مخالف اتفاق افتاد، سید رحمت الله 
اکرمی به عنوان سرپرســت این وزارتخانه 
منصوب شد. رئیس جمهور از روز استیضاح 
ســه ماه زمان داشــته تا گزینه پیشنهادی 
خود را برای تصدی وزارت امور اقتصادی و 

دارایی به مجلس معرفی کند.
چند هفته پیش، محمدجعفــر قائم پناه - 
معاون اجرایی رئیس جمهور و سرپرســت 
نهاد ریاست جمهوری از علی طیب نیا، وزیر 

اقتصاد دولت یازدهم به عنوان گزینه اصلی 
تصدی وزارت اقتصــاد دولت چهاردهم نام 
برد. با این حــال طیب نیا هنــوز اظهارنظر 

رسمی در این باره نداشته است.
به تازگی نام ســیدعلی مدنی زاده به عنوان 
فردی کــه از اقبال برای معرفــی به عنوان 
گزینــه وزارت اقتصاد برخوردار اســت بر 
ســر زبان ها افتاده اما تا قبل از روز گذشته 
گفته می شــد او نیز تنها در صورت انصراف 
یا خــروج طیب نیا از لیســت، بــرای این 

مسئولیت شانس دارد.
دیروز امــا علیرضا ســلیمی - عضو هیئت 
رئیسه مجلس - به یکی از رســانه ها اعلام 
کرد که مدنی زاده گزینــه احتمالی دولت 
برای وزارت اقتصاد اســت. به گفته سلیمی 
تاکنون نامه ای از ســوی دولــت مبنی بر 
معرفی وزیر پیشــنهادی اقتصاد به هیئت 

رئیسه قوه مقننه ارسال نشده است.
شــمارش معکوس بــرای معرفــی وزیر 
پیشــنهادی اقتصاد به مجلس آغاز شــده 
اســت. مدتی پیش مهدی طغیانی - نایب 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس - ۱۵ 
اردیبهشت ماه را آخرین مهلت دولت برای 
معرفی وزیر اقتصاد اعلام کرده بود. اما هنوز 
گزینه مدنظر معرفی نشده است. او در پاسخ 
به این سوال که چه کسی قرار است معرفی 
شــود؟ بیان کرده واقعا نمی دانم. هیچکس 
را به عنوان گزینه وزارت اقتصاد به ما اعلام 

نکرده اند.

مالیات بر عایدی سرمایه گامی به سوی اقتصاد عدالت محور

ونیکی  ۳۱ خرداد آخرین مهلت استفاده از اعتبار مرحله اول کالابرگ الکتر

چالش جدی بازار مسکن؛ قیمت ها با درآمد خانوار هم راستا نیست

خریدار  مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن 
وزارت راه و شهرســازی با اشاره به اینکه در 
حوزه مســکن مســاله ای نداریم، گفت: در 
بحث اقتصادی، جدی ترین موضوع اختلاف 

بین قیمت مسکن و درآمد خانوار است.
 نرگس رزبان مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 
وزارت راه و شهرســازی با اشاره به وضعیت 
کلی بازار مســکن، گفت: طی دهه گذشته 
وضعیت ســرمایه گذاری و تولید در بخش 
مســکن چندان مطلــوب نبوده اســت و 

نســبت به دهه قبل از خودش نوســاناتی 
داشت؛ یعنی در برخی سال ها مثبت بودیم 
و برخی دیگر منفی، اما عمدتــاً روند، روند 
نزولی بوده اســت.وی افــزود: از نیمه دوم 
سال ۱۴۰۲ و ســال ۱۴۰۳ سرمایه گذاری 
یک مقدار بهتر شــده و رشــد پروانه های 
ســاختمانی اندکی رشد داشــت، هرچند 
با آن وضعیــت مطلوبی که مد نظر اســت 
هنوز فاصله دارد و از نظــر وضعیت قیمتی 
اگر بخواهیم امروز را ارزیابی و قیاس کنیم، 

در سال ۱۴۰۲ رشد قیمت بسیار قابل توجه 
بود، ســال گذشته این رشــد کمی متوقف 
شده و مسکن نســبت به ســایر بازارهای 
دارایی خیلی کمتر رشد کرده و به اصطلاح 

کلی عقب مانده است.
رزبان بیان کرد: از نظر چشــم انداز کلی 
مســکن و خانوار، با توجه بــه اطلاعات 
مرکز آمار ایــران و بانک مرکزی می توان 
گفت که در تعادل هســتیم، زیرا تعداد 
موجودی مسکن اختلاف جدی با تعداد 
خانوارها ندارد؛ هــر چند که از نظر تعداد 
مســکن، میزان موجودی در تصرف ما 
کمتر است.وی ادامه داد: مسکن در تصرف 
حدود ۲۷ میلیون خانوار اســت، و تقریباً به 
همین میزان تعداد واحدهای مســکونی در 
تصرف است بدون احتساب خانه های خالی 
و اقامتگاه دوم. اما این به این معنا نیست که 

ما در حوزه مسکن مساله نداریم.
رزبان در ادامه مســاله اصلی وزارت مسکن 
و شهرســازی در حوزه مســکن را مســاله 
گروه های کم درآمد دانســت و خاطرنشان 
کرد: مساله ما افرادی هستند که با وضعیت 
فعلی اقســاط امکان خانه دار شدن را بعضاً 
حتــی بــه صــورت اســتیجاری ندارند و 
مســاله جدی دیگر در حوزه مسکن، بحث 

فرســودگی واحدها و بافت های فرســوده 
و جایگزینــی و مرغوب ســازی واحدهای 
مسکونی است؛ این دو مساله، مسائل جدی 
پیش روی بازار مسکن اســت و باید به آنها 

پرداخته شود.
اقتصــادی،  بحــث  در  داد:  ادامــه  وی 
جدی تریــن موضوع اختــلاف بین قیمت 
مســکن و درآمد خانوار است. مساله قیمت 
به طور عمده نشــأت گرفته از شاخص های 
اقتصاد کلان اســت و درآمد خانوار به نوعی 
به اقتصاد خــرد مربوط می شــود. این دو 
هیچ گاه پیوســتگی، تعادل و هم راستایی 
نداشته اند و همین ســبب شده تا پرداختن 

به مسائل مسکن دشوار شود.
این مقام مسئول همچنین در خصوص 
وضعیت مســتأجران در کشور گفت: بر 
اســاس آخرین اطلاعاتی که مرکز آمار 
در سال ۱۴۰۲ منتشر کرده، ۶۹ درصد 
خانوارهــای شــهری مالک هســتند، 
۲۳ درصد مســتاجرند و هشــت درصد 
در ســایر انواع مسکن ســکونت دارند. 
در بخش روســتایی وضعیت بهتر است 
به طوری که حدود ۴.۵ درصد مســتأجر 
هســتند، ۶.۶ درصــد در ســایر انواع 
مسکن سکونت دارند و حدود ۸۹ درصد 

مالک اند.مدیــرکل دفتر اقتصاد مســکن 
وزارت راه و شهرســازی تاکید کرد: حدود 
۲۷ میلیون خانوار در کشور وجود دارد و در 
مقابل نزدیک به ۲۶ میلیون واحد مسکونی 
در تصرف است. موجودی مسکن ما بیشتر 

است زیرا خانه های خالی هم هست.
وی افــزود: دربــاره تعداد ایــن خانه های 
خالــی، الان نمی توان عــدد دقیقی گفت، 
زیرا از سال ۹۵ تاکنون سرشــماری انجام 
نشــده که بدانیم خانه هــای خالی چقدر 
اســت، هرچند برآوردهای کارشناسی در 
این حوزه وجود دارد، اما عددی نیســت که 
بتوان به طور رســمی اعــلام کرد.رزبان در 
پایان اظهار کرد: برآوردهایی هم از اقامتگاه 
دوم وجود دارد؛ یعنی افراد علاوه بر خانه ای 
که محل دائمی سکونتشــان است، مسکن 
دیگری در شهری دیگر یا در مناطق خوش 
آب و هوا دارند و گاهی اوقات از آن مســکن 
استفاده می کنند؛ این را در اقتصاد مسکن 
به عنوان اقامتگاه دوم می شناســیم. هم از 
واحدهای مســکونی که غیررسمی ساخته 
می شــوند به طور عمده به صورت ویلایی 
استفاده می شــود و هم از خانه های خالی، 
اما باید صبــر کنیم و ببینیــم این اعداد در 

سرشماری چقدر تطبیق می کند.

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند  رسمی

برابر رای شماره ۸۹۸۱-۱۴۰۳/۱۲/۰۱ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
رباب شيردل فرزند عبدالمحمد به شماره شناسنامه ۷۵ و شماره ملی ۳۵۳۹۶۳۷۰۵۲ صادره از گناوه 
در قسمتی از شش دانگ يکباب خانه به مساحت ۱۰۴/۷۶ متر مربع پلاک ۲۲ فرعی از ۲۲۸۸ اصلی 
مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک گرديده است. رسمی لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ ،رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست 
خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۱۵۹
تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۱/۳۰ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۱۴

شکراله سعادتی 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاح شهرستان بوشهر از طرف سيد
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وهای کلیدی صنعت فرش   مهاجرت نیر
به پاکستان و ترکیه

رئیس کمیســیون فرش اتاق ایران با بیان اینکــه قوانین داخلی باعث 
مهاجرت مرمت کاران فرش دســتباف شــده، گفت: هفت سال است 
پیگیر رفع این مشــکل از طریق دولت و مجلس هســتیم اما همچنان 
مشکل پابرجاســت.مرتضی حاجی آقا میری، رئیس کمیسیون فرش، 
هنر و صنایع دســتی اتاق ایران درباره مهاجرت طراحان و مرمت کاران 
فرش دســتباف به کشــورهایی همچون ترکیه، اظهار کرد: متأسفانه 
بخشی از طراحان فرش ایرانی به ترکیه مهاجرت کرده اند و مرمت کاران 
از ایران به پاکســتان و ترکیه رفته اند و این یکی از آســیب های جدی 
به صنعت فرش ایرانی اســت که نتیجه قوانین داخلــی مثل آئین نامه 
اجرایی قانون امور گمرکی بوده که محدودیت هایی را به صادرکننده ها 

تحمیل کرده است.
وی افــزود: این اتفــاق بســیار نگران کننده اســت، به ویــژه آنکه در 
دانشگاه های سراسر کشور طراحان فرش تربیت می شوند، اما در عمل 

برنامه ای برای حفظ و به کارگیری آن ها وجود ندارد.

تحریم های داخلی عامل مهاجرت مرمت کاران
میری با بیان اینکه چنانچه شــرایط این حوزه بهبــود پیدا نکند، موج 
مهاجرت فعــالان فرش ادامــه دار خواهد شــد، ادامــه داد: در مورد 
طراحان، حل مشکل تعهد ارزی می تواند به بازگشت افراد و جلوگیری 
از مهاجرت بیشــتر این قشر کمک کند، اما مســئله بزرگ تر مربوط به 
مهاجرت مرمت کاران می شــود زیرا آنها به خاطر برخی قوانین داخلی 

اقدام به خروج از کشور می کنند.
وی افزود: تبصره ماده ۱۲۱ آئین نامه اجرایی قانون گمرکی باعث شده 
که بازگشــت فرش های صادراتی به کشور دچار مشــکل شود و زمینه 

مهاجرت مرمت کاران را فراهم کند.
رئیس کمیســیون فرش، هنر و صنایع دســتی اتاق ایــران ادامه داد: 
از ســال ۱۳۹۷ گفتگوهای بســیاری با گمــرک، معاونــت حقوقی 
ریاســت جمهوری، وزارت صمت، اتاق های تهران و ایــران و اتحادیه 
تولیدکننــدگان و صادرکنندگان فــرش ایران داشــتیم؛ نتیجه این 
رایزنی ها، پیشــنهاد افزودن تبصره ای به ماده ۱۱۹ قانون امور گمرکی 

بود تا فرش دستباف از الزام ارائه اسناد ماده ۶۵ معاف شود.
وی اضافه کرد: بر اســاس ماده ۱۱۹، ارائه اســناد صدور طبق ماده ۶۵ 
برای معافیت الزامی اســت، اما بســیاری از فرش هایی که در بازارهای 
جهانی هستند، ۵۰ یا حتی ۶۰ ســال پیش صادر شده اند و اسناد اولیه 
آن ها موجود نیســت. بنابراین باید یک تبصره به ماده ۶۵ اضافه شود تا 

بتوان ماده ۱۲۱ آئین نامه را اصلاح و این مانع را رفع کرد.
میری اظهار کرد: این پیشنهاد سال ها در وزارت صمت مسکوت ماند و 

وزارتخانه حتی لایحه ای برای ارسال به دولت تنظیم نکرد.
وی گفت: سال گذشــته نیز این پیشــنهاد را به مجلس ارائه دادیم تا از 
طریق لایحه الحاق ۳ به قانون امور گمرکی این مشــکل حل شود، اما 
متأســفانه دو هفته پیش این پیشنهاد در کمیســیون برنامه، بودجه و 

محاسبات مجلس نیز رأی نیاورد.
رئیس کمیســیون فرش، هنر و صنایع دســتی اتاق ایران تاکید کرد: 
با وجود تمام تلاش ها، همچنان این مشــکل بعد از حدود هفت ســال 

پابرجاست.

کدام سکوها در صف رفع فیلترینگ هستند؟
با گذشت چند ماه از برداشــتن اولین قدم ها برای دسترسی آزادانه به 
برخی سکوهای خارجی، درباره زمان برداشته شدن محدودیت سایر 
پلتفرم ها از جمله اینســتاگرام و تلگرام به نقل از برخی مسئولان اعلام 
شــده که وزیر ارتباطات به صورت جدی پیگیر این موضوع هستند اما 
همه اختیار این امر به این وزارتخانه و دولت مربوط نیســت بلکه یک 

کار جمعی و تصمیم گیری کلان کشوری است.
 اولین قدم ها برای برداشته شــدن محدودیت دسترسی به سکوهای 
خارجی زمستان ســال گذشــته با رفع فیلتر گوگل پلی و واتس آپ 
آغاز شــد. با وجود تحقق وعده رئیس جمهوری و برداشتن اولین قدم 
برای این مطالبه مردم، همچنان درخواست دسترسی آزادانه به سایر 

سکوهای ارتباطی از سوی کاربران وجود دارد.  

سیدســتار هاشــمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- اوایل سال 
جاری در این باره اعلام کرد در قالب کار کارشناســی با توجه به تأکید 
رئیس جمهور این موضوع را دنبال می کنند و امیدوار هســتند امسال 
نیز شاهد گشــایش هایی در این زمینه باشند. در واقع وقتی می شود با 
نگاه کارشناســی و با نگاه علمی کار را با گفتمان وفاق پیش برد، نیازی 

به جنگ و دعواهایی که بعضی اوقات دیده می شود، نیست.
بررســی ها نشــان می دهد فیلترینگ و تداوم آن طی سالهای گذشته 
به مانع بزرگی در مســیر فعالیت کسب وکارهای اینترنتی تبدیل شده 
است و شرکت های کوچک و بزرگ توان کار با این زیرساخت را ندارند. 
طبق آمارهای رســمی حدود ۸۳ درصد مردم  از فیلترشکن استفاده 
می کنند که مشــکلاتی را بــرای خانواده ها، جوانــان و نوجوانان و در 

بخش نرم افزاری و بدافزار ایجاد  می کند.   
به گفته مســئولان، وزارت ارتباطات متولی این امر بوده و جلســات 
منســجم و منظمی در این زمینه برگزار می شــود تا آثار هر اقدام در 
نظر گرفته شود اما به صورت کلی شورای عالی فضای مجازی در اینکه 
ســکویی فیلتر شــود، نقش نداشــته و برای رفع فیلتر و دسترسی به 

سکوها تلاش ها و اقداماتی در حال انجام است.   
در این زمینه با گذشــت تقریبا ۶ مــاه از مرحله اول امیــدواری برای 
رفع فیلترینگ سایر ســکوها از جمله تلگرام و اینستاگرام وجود دارد. 
حمید فتاحی- معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی- اخیــرا درباره زمان برداشــتن محدودیت های 
فیلترینگ پلتفرم های خارجی از جمله تلگرام و اینســتاگرام در کشور 
گفته اســت اســتفاده از پلتفرم های خارجی براســاس مصوبه ای که 
شورای عالی فضای مجازی تصویب کرده و مراحلی که دارد، باید انجام 
شود که در گام نخست بازگشــایی دو پلتفرم بین المللی در کشورمان 
بوده اســت.به گفته وی وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات به صورت 
جدی و مداوم پیگیری برداشــتن محدودیت های تلگرام و اینستاگرام 
هســتند، اما همه اختیار این امر مربوط بــه وزارت ارتباطات و دولت 
نیســت؛ یک کار جمعی و تصمیم گیری کلان کشوری است. مطابق 
برنامه ریزی ها اقداماتی برای برداشتن برخی محدودیت ها در گذشته 
انجام شــد و برنامه ریزی های دیگری نیز در حال انجام است.به اعتقاد  
برخی کارشناســان درحال حاضــر این احتمال وجود دارد گوشــی 
بسیاری از کاربران به دلیل استفاده از فیلترشکن به بدافزار آلوده شود 
بنابراین بهترین راه این اســت که نیاز مردم به فیلترشکن کاهش پیدا 
کند چراکه در این صورت راه رخنه هکرها به وسایل الکترونیکی مانند 

گوشی سخت تر می شود.

توسعه

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از برگزاری نشســت 
میــان دوره ای نهمین کمیســیون مشــترک ایران و 
زیمبابوه در تهران خبــر داد و گفت: آماده همکاری در 

تمامی حوزه ها با کشور زیمبابوه هستیم.
 احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در آئین 
روز ملی کشور زیمبابوه گفت: امیدوارم با پیگیری های 
سفارتخانه های تهران، حراره و وزارتخانه های مسئول 
در دو کشــور، این نشســت ها منتهی به اجرایی شدن 

تفاهم نامه های امضا شده شود.
وی، فرا رســیدن چهل و پنجمین ســالگرد استقلال 
جمهوری زیمبابــوه را به »مانگاگــوا« رئیس جمهور 

زیمبابوه، مردم و سفیر زیمبابوه تبریک گفت.

میدری با اشــاره به قدمــت طولانی روابط 
دو کشور افزود: جمهوری اســلامی ایران و 
جمهوری زیمبابوه در عرصه های بین المللی 
نیز دارای دیدگاه های مشــترک بــوده و از 
مواضــع یکدیگر در مجامع و ســازمان های 

بین المللی حمایت می کنند.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی تاکید کرد: 

روابط سیاســی دو کشور از اینکه همیشــه دوستانه و 
سازنده بوده، بسیار خرسندم.

وی با بیان این که بــه رغم روابط نزدیک و دوســتانه، 
سطح مبادلات اقتصادی دو کشور راضی کننده نیست، 
تصریح کرد: باید تدابیری اتخاذ شــود کــه این روابط 

گسترش یابد. باید تلاش کنیم سطح تعامل 
شرکت های خصوصی دو کشور را ارتقا دهیم 
و آنها را به همکاری با یکدیگر تشــویق کنیم 
تا مبادلات تجاری بین دو کشــور در مسیر 

بهتری قرار گیرد.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی ادامه داد: 
با توجه به ظرفیت های اقتصادی بســیار بالا 
در هلدینگ های تابعه وزارت رفاه، ما آماده هستیم در 

تمامی این حوزه ها با زیمبابوه همکاری کنیم.
وی تاکید کرد: به تازگی در ســایه همــت رهبران دو 
کشــور، روابط اقتصادی با تحرک خوبی مواجه شــده 
است.ظرفیت های گســترده همکاری در عرصه های 

مختلــف اقتصــادی از جملــه، دارویــی، معدنــی، 
کشاورزی، صنایع تبدیلی، ســلامت و انرژی می تواند، 

این روند را سرعت ببخشد.
میدری با اشــاره به ســفر معــاون اول رئیس جمهور 
زیمبابوه به جمهوری اســلامی ایران گفت: برگزاری 
منظم اجلاس های کمیسیون مشترک اقتصادی در به 

ثمر نشستن این تلاش ها مؤثر و راهگشا خواهد بود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: دو کشــور 
به رغم تحریم های ظالمانه آمریکا و غرب، نشان داده اند 
که می توان با تکیــه بر توان داخلــی و جلب همکاری 
دوستان منطقه ای و بین المللی بر مشکلات فائق آمده 

و مسیر ترقی و پیشرفت را طی کرد.

رئیــس ســازمان ملــی اســتاندارد گفــت: تدوین 
اســتانداردهای ملــی بر عهده ماســت، امــا پایش و 
اجرای آن در حــوزه کشــاورزی، وظیفــه نهادهای 
تخصصی همچون وزارت جهاد کشــاورزی و سازمان 
حفــظ نباتات اســت. فرزانه انصاری رئیس ســازمان 

ملی استاندارد در واکنش به انتشــار فیلمی در فضای 
مجازی درباره سلامت هندوانه های صادراتی ایران به 
روسیه اظهار کرد: در فضای مجازی گاه مطالبی منتشر 
می شود که متوجه یک دســتگاه خاص است، در حالی 
که مســئولیت آن موضوع بر عهده دســتگاه دیگری 

است. ســازمان ملی اســتاندارد مطابق قانون، وظیفه 
تدوین، نشر و ارائه اســتانداردهای ملی را بر عهده دارد 
و این وظیفه شــامل همه کالاها و فرآورده ها، از جمله 

محصولات کشاورزی است.
وی در مصاحبه با ســیما ادامه داد: در مــورد هندوانه 

و ســایر صیفی جات، ســازمان ملی اســتاندارد حد و 
میزان مجاز باقیمانده ســموم را به صورت اســتاندارد 
تعیین کــرده، اما پایش باقیمانــده آلاینده های آن به 
ســازمان های متولی از جمله وزارت جهاد کشاورزی و 

سازمان حفظ نباتات واگذار شده است. 

وزیر

استاندارد

خریدار  موضع قاطع رهبر انقلاب در برابر 
واردات کالاهای مشــابه داخلــی، بار دیگر 
نشــان داد که حمایت از تولید ملی نه یک 
توصیه اخلاقی، بلکه یک راهبرد اقتصادی 
بلندمــدت برای حفــظ اشــتغال و اقتدار 

صنعتی کشور است.
طی ســال های اخیر، یکی از تأکیدات مکرر 
رهبر معظــم انقلاب اســلامی، حمایت از 
تولید داخلی و تقویــت بنیان های اقتصاد 
ملی بوده است. شعارهای سال، از »اقتصاد 
مقاومتــی، اقــدام و عمــل« تــا »تولید، 
دانش بنیــان و اشــتغال آفرین«، همگــی 
نشــانگر جهت گیری راهبردی ایشــان در 
راســتای تقویت تولید ملی به عنوان ستون 
فقرات پیشرفت اقتصادی کشور بوده اند. با 
این پیش زمینه، سخنان اخیر رهبر انقلاب 
دربــاره لغــو ممنوعیــت واردات کالاهای 
دارای مشــابه داخلــی، هشــداری مهم و 
راهبــردی در برابر تصمیمــات اجرایی در 

حوزه تجارت خارجی محسوب می شود.

هشدار رهبر انقلاب: »چرا برداشته 
بشود؟«

در روز ۲۰ اردیبهشت ۱۴۰۴، رهبر انقلاب 
اسلامی با انتقاد از تصمیم یکی از دستگاه ها 
مبنی بر لغو ممنوعیــت واردات کالاهایی 
که مشــابه داخلی دارنــد، فرمودند:»چرا 
برداشــته بشــود؟ آن چیزی که در داخل 

تولید می شود، آن را ترویج کنید.«
این سخنان، نه صرفاً یک انتقاد، بلکه موضع 
اصولی و دائمی ایشان در قبال پدیده واردات 
بی رویه اســت؛ وارداتی که در بســیاری از 
موارد باعــث تضعیف بنیه تولیــد داخلی، 
تعطیلی کارخانه ها و از بیــن رفتن امنیت 
شغلی هزاران نیروی کار ایرانی شده است. 
رهبر انقــلاب در ادامه با اشــاره به تعطیلی 
واحدهــای تولیدی، تأکیــد کردند که این 
وضعیت »ضد امنیت شــغلی« است و هیچ 
توجیهی، ازجمله نبود مــواد اولیه یا ضعف 

ماشــین آلات، نباید بهانه ای بــرای ترک 
حمایت از تولید داخلی باشد.

حقوقــی  معاونــت  ایــن،  از  پیــش 
ریاســت جمهوری در نامــه ای بــه وزارت 
صمت پیشــنهاد کرده بود کــه ممنوعیت 
واردات کالاهای مشــابه داخلــی حذف و 
به جــای آن، ابزارهایی ماننــد تعرفه های 
گمرکی و ضوابط فنــی برای تنظیم واردات 
به کار گرفته شود. این پیشنهاد با استناد به 
قوانین جاری کشــور مطرح شد و بر اساس 
آن، ممنوعیت کامل واردات در بســیاری از 

موارد فاقد مبنای قانونی قلمداد شده بود.
اما رویکرد رهبــر انقــلاب در نقطه مقابل 
این پیشــنهاد قــرار دارد. از نگاه ایشــان، 
آنچه اهمیت دارد، پرهیــز عملی از واردات 
کالاهایی اســت که در داخل کشــور تولید 
می شــوند، حتی اگر ابــزار آن ممنوعیت 
مســتقیم باشــد. رهبر انقلاب تأکید دارند 
که نباید به بهانه »کیفیت پایین« یا »ســود 

اقتصــادی« واردات را توجیه کــرد، بلکه 
باید از تولیدکننده داخلــی حمایت کرد تا 

کیفیت محصولات او ارتقا یابد.

واردات کالاهای خارجی دارای مشابه 
داخلی از کی ممنوع شد؟

ممنوعیت واردات کالاهایــی که در داخل 
کشــور تولید می شوند، ســابقه ای بیش از 
دو دهه در سیاســت های تجاری و صنعتی 
کشــور دارد و همــواره به عنــوان یکی از 
ابزارهای کلیــدی برای حمایــت از تولید 

داخلی مورد استفاده قرار گرفته است.

دهه 80: آغاز محدودسازی واردات با 
رویکرد صنعتی

در اواســط دهه ۱۳۸۰، با شــدت گرفتن 
انتقادات نسبت به واردات گسترده کالاهای 
مصرفــی و تأثیر آن بر تعطیلــی واحدهای 
محدودکننده ای  سیاســت های  تولیدی، 

توســط وزارت بازرگانی وقت )و بعداً وزارت 
صمت( اعمال شد. یکی از مصادیق مهم این 
سیاست ها، تهیه فهرســت کالاهای دارای 
مشــابه تولید داخل بود که واردات آن ها به 
کشور به صورت رســمی ممنوع یا مشروط 

می شد.

دهه 90: تثبیت قانونی و هماهنگی
 با اقتصاد مقاومتی

با ابلاغ سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی 
توسط رهبر انقلاب در سال ۱۳۹۲، حمایت 
از تولیــد داخلی وارد مرحلــه ای راهبردی 
شــد. در این چارچوب، ممنوعیت واردات 
کالاهای مشــابه داخلی به عنــوان یکی از 

پایه های حفظ توان تولید ملی تقویت شد.
- در سال ۱۳۹۷، هم زمان با آغاز تحریم های 
شدید اقتصادی و کاهش منابع ارزی، دولت 
وقت با هدف مدیریت منابع ارزی و حمایت 
از تولید داخل، واردات بیــش از ۱۵۰۰ قلم 

کالا را ممنوع اعــلام کرد. بســیاری از این 
کالاها دارای مشــابه داخلی بودند. سازمان 
توسعه تجارت ایران به طور مستمر فهرستی 
از این کالاها منتشــر می کرد و گمرک ایران 
بر اجرای آن نظارت داشت.با گذشت زمان، 
برخی از منتقدان این سیاست ها، به ویژه در 
دولت سیزدهم، معتقد بودند که ممنوعیت 
مطلــق واردات در بســیاری از مــوارد فاقد 
پشتوانه قانونی صریح است و به جای آن باید 
از ابزارهایی مانند تعرفه گذاری هوشــمند، 
ضوابط فنــی، و اســتانداردهای کیفی برای 
کنترل واردات اســتفاده کــرد.- در همین 
راســتا، معاونت حقوقی ریاســت جمهوری 
در سال ۱۴۰۴ طی نامه ای رسمی اعلام کرد 
که بســیاری از ممنوعیت های اعمال شــده 
مغایر با قانون مقررات صــادرات و واردات و 
مصوبات شورای اقتصاد هستند و باید حذف 

یا جایگزین شوند.

دیدگاه رهبر انقلاب: ممنوعیت 
به مثابه ضرورت ملی

با این حــال، رهبر معظم انقلاب اســلامی 
همواره بر لــزوم وجود و اســتمرار چنین 
ممنوعیت هایــی تأکید کرده انــد. از نظر 
ایشــان، بازار داخلی باید به عنوان پشتوانه 
تولید ملی محفوظ بمانــد و ورود بی ضابطه 
کالاهــای خارجی حتی در صــورت امکان 
قانونــی، مغایر بــا مصالح ملی و اشــتغال 
ایرانیــان اســت.به نظر می رســد مواضع 
اخیر رهبر انقلاب دربــاره واردات، بار دیگر 
ضرورت هماهنگی میان تصمیمات اجرایی 
و سیاســت های کلان اقتصادی کشــور را 
یادآور شد. اگر قرار اســت شعارهای سال و 
تاکید بــر »مهار واردات« بــه نتیجه عملی 
منتهی شــود، بایــد همت دســتگاه های 
اجرایــی بــر ممنوعیــت واقعــی واردات 
کالاهــای دارای مشــابه داخلــی، ارتقاء 
کیفیت تولید داخلی و حفظ اشتغال ایرانی 

متمرکز شود.

خریدار   در آســتانه دور جدید مذاکرات 
غیرمســتقیم ایــران و آمریــکا، رئیــس 
کنفدراســیون صادرات ایران، ضمن ابراز 
امیدواری نســبت به حصول توافق، تاکید 
کرد که کشــور باید هم برای شرایط تداوم 
تحریم و هم برای دوران پســاتحریم برنامه 
داشته باشیم؛ در صورت رفع محدودیت ها، 
اقتصاد ایران می تواند به جایگاه واقعی خود 

در سطح جهانی دست پیدا کند.
 جلســه ای دیگر از مذاکرات میــان ایران و 
آمریکا، روز )یکشــنبه ۲۱ اردیبهشت ماه( 
برگزار  شــد؛ طی این ایام، بحث ها پیرامون 
تأثیر این گفت وگوها بر فضــای اقتصادی 
کشور شــدت گرفته بود؛ در حالیکه برخی 
به نتایج احتمالی ایــن مذاکرات امیدوارند، 
مســئولان دولتی و اقتصادی طی ماه های 
اخیر بارها تاکید کرده انــد که نباید اقتصاد 
ایران را شرطی و وابسته به نتیجه مذاکرات 
کرد؛ از دید دولت، مســیر تثبیت و رشــد 
اقتصادی کشــور باید با اتکا به ظرفیت های 
داخلی، تعامــل منطقــه ای و برنامه ریزی 
مســتقل دنبال شــود. چه توافقی حاصل 

بشود یا نشود. 
با این حــال، این نکته بســیار اهمیت  دارد 
که در صورت رسیدن به توافق، بدون شک 
فرصت هــای جدیــدی در حــوزه تجارت 
خارجی، دسترســی به منابــع مالی، رفع 

محدودیت های بانکی و کاهش هزینه های 
صادرات و واردات پدید خواهد آمد، بنابراین 
اینجاســت که نقــش بخــش خصوصی و 
نهادهــای صادرات محــور در بهره برداری 
هدفمند از این فضا پررنگ تر می شود؛ فارغ 
از اینکه انجام توافق و برداشــت تحریم ها، 
بسیار اثرگذار در روابط ایران با دنیا و تسهیل 
فعالیت هــای اقتصادی و تجــاری دارد اما 
این پرسش بسیار مهم شــکل می گیرد که 
با صورت پذیرفتن توافــق، چه برنامه هایی 
بــرای ادامــه خواهیم داشــت و مهم ترین 
تمرکــز فعالیت هــای اقتصادی بــه کدام 

بخش ها باید باشد.
در همیــن رابطه، محمــد لاهوتی- رئیس 
کنفدراســیون صــادرات ایــران-  به بیان 

دیدگاه ها و برنامه های پیش رو  پرداخت.
وی نســبت بــه نتیجه بخش بــودن این 
گفت وگوها ابــراز امیدواری کــرد و گفت: 
در وهلــه اول ایــن امیــدواری را دارم که 
توافقات این بار، به نتیجه برســد؛ مخصوصاً 
که مــا در ایــن دوره بطور غیرمســتقیم با 
آمریکایی ها که همیشه مانع پیشرفت بودند 
و تحریم هــای زیادی را بر کشــور ما اعمال 
کردند، مستقیماً و بدون واسطه کشورهای 
دیگر صحبت می کنیم. این مسئله می تواند 
بــا توجه به تأثیرگــذاری ایران در ســایت 

جهانی آمریکا، بسیار مهم باشد.

رئیس کنفدراســیون صادرات ایران با بیان 
اینکه کشــور باید برای هر دو حالت رفع یا 
تداوم تحریم ها برنامه داشته باشد، تصریح 
کرد: قطعاً در کشــور پلن A و B داریم. پلن 
 B در شــرایط تحریمی خواهد بود و پلن A
ما مربوط به شــرایط پس از تحریم اســت. 
۴۰ سال است کشــور ما تحت تحریم های 
ظالمانه بوده و طی پنج-شش سال گذشته، 
ســخت ترین تحریم هایی که در دنیا تجربه 

شده، به ما تحمیل شده است.
تجربه عبــور از تحریم را داریــم؛ اما بدون 
تردید، شــرایطِ عادی اقتصادی، وضعیت 
را بســیار پویاتــر خواهد کرد. اگــر روابط 
بانکی برقرار شود، تحریم ها برداشته شود، 
FATF پذیرفته شــود و ایران بــه اقتصاد 
جهانی متصل شود، آنگاه کشور می تواند از 

فرصت های خدادادی  خود در جهت منافع 
ملی و بهبود معیشت مردم استفاده کند

لاهوتی ادامه داد: آیا این تحریم ها بر اقتصاد 
ایران تأثیر گذاشــته؟ قطعاً تأثیر گذار بوده 
اســت؛ اما آیا اقتصاد را بطور کامل متوقف 
کرده اســت؟ خیر؛ چرا که در سخت ترین 
شــرایط تحریمی هم ما افزایش صادرات، 
ارزآوری و تأمین نیازهای کشــور را تجربه 
کردیم. بخشی از مشکلات امروز اقتصادی 
مربوط به تحریم هاســت و بخشی را نیز من 

ناشی از خودتحریمی می دانم.
رئیــس کمیســیون توســعه صــادرات 
غیرنفتی اتاق بازرگانی ایــران تاکید کرد: 
ما تجربه عبور از تحریــم را داریم؛ اما بدون 
تردید، شــرایطِ عادی اقتصادی، وضعیت 
را بســیار پویاتــر خواهد کرد. اگــر روابط 
بانکی برقرار شود، تحریم ها برداشته شود، 
FATF پذیرفته شــود و ایران بــه اقتصاد 
جهانی متصل شــود، آنگاه کشور می تواند 
از فرصت های خــدادادی  خــود در جهت 
منافع ملی و بهبود معیشــت مردم استفاده 
کند. بنابراین رفع تحریم هــا می تواند ما را 
به ســمت اقتصادی بزرگ تر و قدرتمندتر 

هدایت کند.
وی درباره برنامه های آینده ایران در صورت 
توافق، تصریح کرد: اگر شرایط کشور عادی 
شود، ما در زیرســاخت ها کمبود داریم؛ از 

جمله بنادر، کشتیرانی، حمل ونقل هوایی. 
یکی دیگر از موارد بحث صنعت توریســم 
که با وجود منابــع تاریخی و طبیعی فراوان 
می تواند بسیار گســترده شــود اما با این 
وجود، امکانات لازم مانند هتل و ترانســفر 
مناسب را نداریم و بایســتی در این زمینه 

اقدام کنیم.
لاهوتــی همچنیــن ضمــن اشــاره بــه 
فرصت هــای اقتصادی مغفول در کشــور، 
اظهار کــرد: در حوزه نفت و پتروشــیمی، 
فرصت های بسیاری داریم که هنوز استفاده 
نشــده اند. شــاید یکی از دلایلی که آمریکا 
امروز تمایــل دارد با ایران به توافق برســد، 
همین منابع دســت نخورده و نگاه تاجرانه 
رئیس جمهــور آمریکا باشــد تــا در قالب 
ســرمایه گذاری مشــترک از آن بهره مند 

شود.
رئیس کنفدراســیون صــادرات ایران در 
پایان، تاکید کرد: در صورت توافق، شــاهد 
ورود سرمایه خارجی و همچنین بازگشت 
ســرمایه های ایرانی خارج از کشور خواهیم 
بود و قطعا فرار سرمایه کاهش پیدا می کند؛ 
اما برای رســیدن به جایگاه واقعی اقتصاد 
ایران، حداقل یک دهه زمــان نیاز داریم تا 
زیرساخت ها تقویت شوند، سرمایه گذاری 
اتفاق بیفتد و ایران در ســطح جهانی به یک 

کشور عادی تبدیل شود.

آماده همکاری در تمامی حوزه ها با کشور زیمبابوه هستیم

سازمان استاندارد مسئول پایش سموم کشاورزی نیست
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سناریوی تحلیلگران از افزایش ۸۰ درصدی 
قیمت طلای جهانی

تحلیلگران جی پی مورگان تخمیــن زدند که اگر فقــط ۰.۵ درصد از 
دارایی های آمریکا که در اختیار ســرمایه گذاران خارجی است، به این 
فلز گرانبها اختصاص داده شــود، قیمت هر اونس طلا از حدود ۳۳۰۰ 
دلار فعلی، می تواند ۸۰ درصد افزایش یافته و تا سال ۲۰۲۹، به ۶۰۰۰ 

دلار در هر اونس صعود کند.
 قیمت طلا در ســال های اخیر روند صعودی داشته و پس از آغاز جنگ 
تجاری دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، شــتاب بیشــتری گرفته 
است. دلیل این افزایش این است که عرضه طلا خیلی افزایش نمی یابد 
و از این رو، افزایش تقاضا حتی به میزان ناچیز، می تواند نوســان بزرگی 

در قیمت ایجاد کند.
قیمت طلا از ابتدای ســال میلادی جاری تاکنــون، بیش از ۲۰ درصد 

افزایش یافته و نسبت به سه سال پیش، دو برابر شده است.
پس از جنگ روسیه و اوکراین در ســال ۲۰۲۲ که به تحریم های مالی 
علیه مسکو و مسدود شــدن دارایی های دلاری و یورویی روسیه منجر  
شد، بانک های مرکزی در سراسر جهان از نگرانی اینکه دارایی هایشان 

در معرض خطر قرار گیرد، اقدام به خرید طلا کردند.
تورم بالا و کسری بودجه سرســام آور، به افزایش قیمت طلا دامن زد و 
انتخاب دونالد ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا، این روند را تسریع 
کرد. از زمان بازگشت ترامپ به کاخ سفید، او جنگ تجاری را آغاز کرده 
که دارایی های آمریکا را به شدت کاهش داده و همچنین با جروم پاول، 

رئیس فدرال رزرو، درگیر شده است.
طبق گزارش جی پی مورگان، علاوه بر این، پیشنهادهای دولت آمریکا 
مبنی بر تقســیم بار مسئولیت توسط سایر کشــورهایی که از وضعیت 
دلار به عنوان ارز ذخیره ســود می برند، ســرمایه گذاران خارجی را نیز 

نگران کرده است.
تحلیلگران هشــدار دادند: دوره اخیر در بازارهای مالی نشان داده است 
که علاقه و اعتماد به دارایی های آمریکا از قبل مورد تردید قرار گرفته و 

آمریکا در برابر خروج سرمایه آسیب پذیر است.
جی پی مورگان محاســبه کرد که تخصیص مجــدد ۰.۵ درصد از کل 
دارایی های خارجــی آمریکا به طلا، به معنای تزریــق ۲۷۳.۶ میلیارد 
دلار به این فلز گرانبها طی چهار سال یا حدود ۲۵۰۰ تن است. در حالی 
که این مقدار زیاد به نظر نمی رسد و تنها ســه درصد از کل دارایی های 
طلا را تشکیل می دهد، افزایش تقاضا به صورت فصلی بسیار زیاد است.

طبق گزارش یاهونیوز، این ســناریوی صعودی به چشــم اندازهای از 
پیش بلندپروازانه برای طــلا می افزاید. جی پی مورگان ماه گذشــته، 
پیش بینی کرد که قیمت هر اونس طلا تا ســه  ماهه چهارم امســال، به 
۳۶۷۵ دلار و سپس تا سه  ماهه دوم ۲۰۲۶، به بالای ۴۰۰۰ دلار خواهد 
رسید که نشان دهنده افزایش ۲۰ درصدی نسبت به قیمت فعلی است. 

ویترین

در حالی که دیــروز بازارهای جهانــی تعطیل  بودند و 
نگاه ها به دور چهارم مذاکرات ایــران و آمریکا دوخته 
شده، با این حال بازار داخلی طلا و ارز با افزایش قیمت 
روبه رو شد.پیش از آغاز رسمی دور تازه ای از مذاکرات 
میان ایــران و ایالات متحده، بازار طلا و ســکه داخلی 
با روند صعودی باز شــد. همزمان با تعطیلی بازارهای 
بین المللی، قیمــت طلا در بازار ایران بــا افزایش قابل 
توجهی همراه شــد و وارد محدوده قیمتی ۶ میلیون و 
۸۰۰ هزار تومان شد. سکه نیز در تمامی مدل ها با رشد 
مواجه شد و سکه امامی از مرز ۷۷ میلیون تومان عبور 
کرد.افزایش نرخ دلار در بازار آزاد، که در حال حاضر در 
محدوده ۸۴ هزار تومان نوســان دارد، به نظر می رسد 
محرک اصلی رشــد قیمت ها در بازار فلــزات گرانبها 

باشــد. برخی تحلیل گران بر این باورند که 
بازار طلا و سکه منتظر مشخص شدن نتایج 
مذاکرات پیش روست؛ مسیری که می تواند 
روند قیمت ها را در روزهای آینده شــفاف تر 
کند.بر اســاس آخرین داده ها، قیمت اونس 
جهانی طلا در محــدوده ۳,۳۲۴ دلار ثابت 
مانده اســت. در همین حــال، دلار در بازار 

آزاد کشــور روندی صعودی به خود گرفته و به صورت 
لحظه ای در کانال ۸۴ هزار تومان نوسان دارد.

از ســوی دیگر، بازار نقره نیز تحرکاتی را تجربه کرده 
است. با وجود ثبات بهای جهانی نقره که روی رقم ۳۲ 
دلار و ۷۲ سنت باقی مانده، قیمت هر گرم نقره ۹۹۹ در 
بازار داخلی با افزایشی ۵۸۰ تومانی به ۱۱۱ هزار و ۵۸۰ 

تومان رسیده است.
در بــازار ســکه، تمامــی قطعات با رشــد 
قیمت مواجه بودند. ســکه امامی با جهشی 
۱ میلیــون و ۸۵۰ هــزار تومانی بــه بهای 
۷۷ میلیون و ۲۱۰ هزار تومان رســید. سکه 
بهار آزادی نیز با افزایشــی ۱ میلیون و ۵۲۰ 
هزار تومانی به قیمت ۷۲ میلیون و ۲۰ هزار 
تومان معامله شد.قیمت نیم ســکه و ربع سکه هرکدام 
۷۰۰ هزار تومان رشد داشتند؛ به طوری که نیم سکه با 
نرخ ۴۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و ربع سکه با قیمت 
۲۶ میلیون و ۵۰۰ هــزار تومان در بازار ثبت شــدند. 
سکه گرمی نیز از این روند صعودی بی نصیب نماند و با 
افزایش ۱۰۰ هزار تومانی، به قیمت ۱۳ میلیون و ۹۰۰ 

هزار تومان رسید.در کنار افزایش قیمت سکه ها، میزان 
حباب قیمتی آن ها نیز رشــد پیدا کرد. حباب ســکه 
امامی ۱ میلیون و ۷۸ هزار تومان، ســکه بهار آزادی ۱ 
میلیون و ۴۳ هزار تومان، نیم ســکه ۴۵۲ هزار تومان، 
ربع سکه ۵۷۶ هزار تومان و سکه گرمی ۳۸ هزار تومان 
افزایش یافت.همچنین بازار طــلای خام نیز صعودی 
گزارش شــد. بهای هر مثقال طلا با جهش ۳۹۲ هزار 
تومانی، بــه ۲۹ میلیون و ۴۹۴ هزار تومان رســید. هر 
گرم طلای ۱۸ عیار با افزایشی ۸۴ هزار و ۹۰۰ تومانی، 
به رقــم ۶ میلیــون و ۸۰۳ هزار و ۶۰۰ تومان رســید. 
طلاهای دســت دوم نیز افزایش قیمت داشــتند و هر 
گرم آن با رشد ۸۳ هزار و ۸۲۶ تومانی، به نرخ ۶ میلیون 

و ۷۱۳ هزار و ۱۲۹ تومان رسید.

طلا

خریــدار   مهــار تــورم یکــی از عمده 
مسئولیت های بانک مرکزی کشورهاست؛ 
اقدامات ضــد تورمــی باید به انــدازه ای 
تهاجمی باشند که در عین کُند کردن رشد 
اقتصــادی، آن را به ورطه رکود نکشــانند 
اما کشــورها چطور بــا این پدیــده مقابله 

می کنند؟
 تارنمای »اینوِســتوپیدیا« در گزارشــی 
تفصیلی بــه اقداماتی پرداخته اســت که 
بانک های مرکــزی به ویــژه بانک مرکزی 
آمریکا)فدرال رزرو( بــرای مهار تورم به آنها 

متوسل می شوند.
تورم زمانی رخ می دهد که هزینه کرد برای 
کالا و خدمــات از تولید پیشــی می گیرد. 
امکان افزایــش قیمت هــا در دو حالت رخ 

وجود دارد:
۱- محدودیت های عرضــه که هزینه تولید 

کالا یا ارائه خدمات را افزایش می دهد
۲- مصرف کنندگان، تحــت تاثیر مزایای 
اقتصاد رو به شکوفایی، نقدینگی مازاد خود 

را سریع تر از افزایش تولید خرج می کنند.

تورم اغلب با نوعی تلفیق این دو 
مولفه اتفاق می  افتد

دولت ها به طور معمول ســعی می کنند تا 
تورم را در محدوده ای بهینــه نگه دارند که 
بدون کاهش چشــمگیر قــدرت خرید، به 

افزایش رشد منجر شود.
در آمریکا عمده مســئولیت کنترل تورم بر 
 )FOMC(عهده کمیته فــدرال بازار بــاز
است؛ نهادی زیر مجموعه فدرال رزرو که به 
طور منظم سیاست  پولی دولت را به منظور 
دســتیابی به دو هدف فــدرال  رزرو یعنی 
ثبات قیمت ها و اشتغال حداکثری، اصلاح 

می کند.

نکات کلیدی
* بانک مرکزی یک دولت، در زمان مواجهه 
با تــورم اقداماتــی را بــرای کاهش عرضه 

نقدینگی در کشور اتخاذ می کند.
* سیاســت پولی انقباضی از طریق افزایش 
نرخ بهره و تغییر در عملیات هــای بازار باز 

قابل دستیابی است.
* دولت آمریکا در گذشته سیاست کنترل 
درآمــد و قیمــت را امتحان کــرد اما این 
اقدامات موفقیت محدودی داشــت و تا حد 

زیادی به بوته فراموشی سپرده شده است.

کنترل قیمت ها
کنترل قیمت ها به معنای تعیین ســقف یا 
کف الزامی از ســوی دولت مرکزی است و 
برای کالاهای خاص اعمال می شود. کنترل 
دســتمزد نیز با هدف سرکوب تورم ناشی از 
دستمزد، همگام با کنترل قیمت ها اجرایی 

می شود.
ریچارد نیکســون، رئیس جمهور اســبق 
آمریکا در ســال ۱۹۷۱ میــلادی در تلاش 
بــرای مقابله با تورم فزاینده، دســتور ثابت 
نگه داشتن دســتمزد و قیمت ها را برای ۹۰ 

روز صادر کرد. این اقــدام در ابتدا محبوب 
بود و مفید تلقی شــد اما زمانی که در سال 
۱۹۷۳، فنــر تــورم در رفت و بــه بالاترین 
سطوح از جنگ جهانی دوم رسید، موفق به 

مهار قیمت ها نشد.
به رغم برخی مولفه های تاثیرگذار از جمله 
پایان »سیســتم برتون وودز«، برداشــت 
ضعیــف محصــول، تحریم نفتــی اوپک و 
پیچیدگی سیســتم کنتــرل قیمتی دهه 
۱۹۷۰، بیشتر اقتصاددانان این دهه را مهر 
تاییدی بر غیر موثر بودن سیاســت کنترل 
قیمتی  به عنوان ابزاری برای مدیریت تورم 

می دانند.

سیاست پولی انقباضی
امــروزه سیاســت پولی انقباضــی ابزاری 
موثرتر در کنترل تورم انگاشــته می شود. 
هدف سیاســت انقباضــی، کاهش عرضه 
نقدینگــی در داخل یک اقتصــاد از طریق 
افزایش نرخ بهره اســت. این اقدام از طریق 
افزایــش هزینه اســتقراض، روند رشــد 
اقتصادی را کاهش می دهــد که متعاقبا به 
کاهش هزینه  مصرف کننده و کســب وکار 

منجر می شود.
نرخ بهــره بالاتر بــر اوراق بهــادار دولتی 
نیز از طریــق تحریک و تشــویق بانک ها و 
سرمایه گذاران به خرید اوراق خزانه داری، 
باعــث کُنــد شــدن رشــد اقتصــادی 
می شــود. خرید این اوراق، در مقایســه با 
ســرمایه گذاری ســهمی)بازار بورس( که 
اغلب ریسک بیشتری دارد، سود مشخصی 

و تضمین شده ای را ارائه می دهند.
در ادامه به برخــی ابزارهایی که فدرال رزرو 
برای مقابله با تورم به آنها متوسل می شود، 

اشاره شده است.

نرخ بهره بین بانکی
نرخ بهــره بین بانکــی، بهره ای اســت که 
بانک ها و موسســات مالــی و اعتباری در 

ازای استقراض یک شبه از یکدیگر دریافت 
یا پرداخت می کنند. سیســتم اســتقراض 
یک شــبه عبارت اســت از جریان گسترده 
نقدینگی بین موسســات مالی که بانک ها 
را قادر می ســازد تا از نقدینگــی مازاد خود 
ســودمندانه بهره ببرند یا اینکه برای انجام 
تراکنش های روزانه شــان، نقدینگی کافی 

داشته باشند.
فدرال رزرو به طور مســتقیم ایــن نرخ را 
تعیین نمی کنــد بلکه کمیته فــدرال بازار 
باز، بازه ایده آل برای نرخ بهره فدرال رزرو را 
اعلام و ســپس دو نرخ بهره دیگر)نرخ بهره 
ذخایر و نرخ قــرارداد بازخریــد معکوس/

RRP( را تنظیم می کنــد. این کار نرخ بهره 
بین بانکی را در محدوده ایده آل فدرال رزرو 

حفظ می کند.
نرخ بهره ذخایــر به نرخی گفته می شــود 
که بانک هــا از قبــل ســپرده های خود از 
فــدرال رزرو دریافت می کننــد. از آنجا که 
بدهی آمریکا هرگز به تعویق نیفتاده است، 
نرخ بهــره ذخایر، بهره ای عاری از ریســک 
محسوب می شــود و در نتیجه پایین ترین 
نرخ بهره ای اســت کــه هــر »وام دهنده 
معقولی«)موسســه مالــی( آن را الزام آور 

می کند.

نرخ بهره 4.25 تا 4.5 درصد
کمیته فدرال بــازار باز این نــرخ را در ۱۸ 
دســامبر ۲۰۲۴ میلادی تعیین کرد که در 
مقایســه با ماه پیش از آن بــا کاهش ۰.۲۵ 
درصدی روبه رو شده است. هدف این کمیته 
اشــتغال حداکثری و حفظ تــورم روی ۲ 

درصد در بلندمدت است.
قرارداد بازخرید معکوس برای موسســات 
مالی که نزد فــدرال رزرو ســپرده ندارند، 
عملکردی مشــابه دارد. ایــن قراردادها به 
موسسات مالی این اجازه را می دهد تا عملا 
یکی از اوراق بهادار فدرال را برای یک شــب 
خریداری کــرده و روز بعــد آن را دوباره به 

فدرال رزرو بفروشند. نرخ بهره این قرارداد، 
مابه التفاوت بین خرید و فروش اوراق است.

با افزایش ایــن نرخ، فــدرال رزرو، بانک ها 
و ســایر موسسات مالی را تشــویق می کند 
تا نرخ بهــره وام های با ریســک بالاتر خود 
را افزایــش داده و نقدینگی بیشــتری را به 
ســمت فدرال رزرو که هیچ ریسکی ندارد، 
ســرازیر کنند. تاثیر ایــن فرآیند، کاهش 
حجم نقدینگــی و در نتیجــه کاهش تورم 

است.

عملیات های بازار باز
قراردادهــای بازخرید معکــوس نمونه ای 
از عملیات های بازار باز اســت که به خرید 
و فــروش اوراق وزارت خزانــه داری اطلاق 
می شود. عملیات های بازار باز ابزاری است 
که فدرال رزرو برای افزایش)از طریق خرید 
اوراق( یــا کاهش)از طریق فــروش اوراق( 

حجم نقدینگی مورد استفاده قرار می دهد.
صورت وضعیت فــدرال رزرو که به گزارش 
مالی هفتگی اطلاق می شــود و بستانکاری 
و بدهکاری آن را نشــان می دهد، در زمان 
خرید اوراق رشــد کــرده و در زمان فروش 
کوچک می شــود. خریــد اوراق به افزایش 
نقدینگی در بازارهای مالی منجر شــده و بر 
نرخ بهره، فشــار نزولی وارد می کند. فروش 

اوراق نتیجه ای معکوس دارد.

نسبت نقدینگی
فدرال رزرو همچنین تــا ۲۶ مارس ۲۰۲۰ 
میلادی، از طریق نســبت نقدینگی، حجم 
نقدینگــی را مدیریــت می کرد. نســبت 
نقدینگی میزان پولی اســت کــه بانک ها 
به لحــاظ قانونــی باید به منظور پوشــش 
برداشــت ها، در دسترس داشــته باشند. 
بانک هــا هر چه الــزام به حفــظ نقدینگی 
بیشتری داشــته باشــند، به همان میزان 
نسبت به وام دادن به مصرف کنندگان الزام 

کمتری دارند.

نرخ تنزیل
نرخ تنزیل به نرخ بهره ای گفته می شود که 
فدرال  رزرو بــرای وام هایی که به بانک های 
بازرگانی یا ســایر موسســات مالــی ارائه 

می دهد، تعیین می کند.
تســهیلاتی کــه از طریــق آن وام هــای 
کوتاه مدت پرداخت می شود، پنجره تنزیل 
خوانده می شــود. هدف اصلی این پنجره، 
تامین نیازهای نقدینگی کوتاه مدت بانک ها 
و حفظ ثبات در سیستم بانکی است. با این 
حال، نرخ تنزیــل یکی دیگــر از نرخ های 
بهره ای است که می توان با افزایش آن، تورم 

را مهار کرد.

چرا مهار تورم دشوار است؟
زمانی که قیمت ها افزایش می یابد، کارگران 
خواســتار افزایش حقوق می شــوند. وقتی 
دریافتــی آنها افزایش می یابد، اســتطاعت 
بیشــتری برای هزینه کردن پیدا می کنند. 
این مســئله به افزایش تقاضا منجر شــده و 
متعاقبا به افزایــش قیمت ها می انجامد.این 
فرآیند به  مارپیچ دســتمزد-قیمت منتهی 
خواهد شــد. مهار تورم زمان بر اســت زیرا 
روش های مقابله بــا آن از جمله افزایش نرخ 
بهره، بلافاصله روی اقتصاد تاثیر نمی گذارد.

مهار تورم چقدر طول می کشد؟
زمــان مــورد نیاز بــرای مهــار تــورم، به 
مولفه های زیــادی بســتگی دارد. به طور 
کلی، اصلاحات در سیاست پولی برای تغییر 

جهت تورم، به بازه ای دو ساله نیاز دارد.

جلوگیری از تورم وظیفه کدام
 نهاد است؟

ممانعت از ایجاد تورم، برعهده بانک مرکزی 
هر کشــور اســت که باید از طریق تغییر و 
اصلاح سیاست  پولی مانع آن شود. در وهله 
نخست تغییر نرخ بهره ، اصلی ترین سیاست 

پولی برای مهار تورم محسوب می شود.
سیاســت های مالی کــه از طریــق اقدام 
اجرایی، اعمال می شوند نیز می توانند موثر 
باشــند. دولت ها می توانند از طریق کاهش 
هزینــه و افزایش مالیات، بــه کاهش تورم 

کمک کنند.
در دنیــای معاصــر از سیاســت های پولی 
انقباضی بانــک مرکزی، به عنــوان روش 
ترجیحی برای مهار تورم یاد می شود. گزینه 
جایگزین نیز تعیین ســقف قیمت  است که 

البته سابقه چندان موفقی ندارد.
Soft land� /در هر صورت، »فرودهای نرم

ing« به سختی به موفقیت منجر می شوند. 
اقدامات ضــد تورمــی باید به انــدازه ای 
تهاجمی باشند که در عین کُند کردن رشد 
اقتصــادی، آن را به ورطه رکود نکشــانند.

)فرود نرم در علم اقتصاد به وضعیتی اشاره 
دارد که در آن یک اقتصــاد پس از یک دوره 
رشد ســریع، به طور تدریجی و کنترل شده 
به نرخ رشــد پایین تر و پایدارتر دست می 

یابد بدون اینکه وارد رکود اقتصادی شود.(

قیمت طلا و سکه ۲۱ ار دیبهشت ۱۴۰۴

شاخصکانال۳میلیونواحدیراحفظمیکند؟

افت ۲۴ هزار واحدی بورس
خریــدار   شــاخص کل بــورس تهران 
در پایان معامــلات دیروز )یکشــنبه، ۲۱ 
اردیبهشت( بیش از ۲۴ هزار واحد کاهشی 
شــد و به تراز ســه میلیون و ۹۱ هزار واحد 

برگشت.
شاخص بورس تهران در پایان معاملات روز 
)یکشنبه( با کاهش ۲۴ هزار و ۴۳۱ واحد به 
تراز ســه میلیون و ۹۱ هزار واحد برگشت. 
شــاخص هم وزن هم هشــت هزار و ۷۷۲ 
واحد منفی بود و در ارتفاع ۹۴۵ هزار واحد 
ایستاد. برخی کارشناسان از احتمال بالای 
حفظ کانال سه میلیون واحدی نماگر بازار 
با توجه به برگزاری مذاکرات غیرمســتقیم 

ایران و آمریکا در عمان خبر می دهند.
ارزش بورس تهران به میانه های کانال ۹.۸ 
هزار همــت برگشــت؛ ارزش کل معاملات 

بــورس تهــران و فرابــورس ۱۷۷ همت 
و معامــلات خُــرد ۸.۲ همت بــود. حدود 
یک هزار میلیارد تومــان ارزش خالص پول 
حقیقی خروجی از بازار سهام، حدود ۴۰۰ 
میلیارد تومان از صندوق های سهامی، ۱۴۸ 
میلیارد تومان از صندوق های اهرمی و ۳۵۳ 
میلیارد تومــان از صندوق های درآمد ثابت 

بود.
نمادهای معاملاتی خودرو با ۱۸۵ و وبملت 
با ۱۰۴ میلیــارد تومان بیشــترین میزان 
خروج پول حقیقی ها و نمادهای شپنا با ۷۸ 
و فولاد با حدود ۲۹ میلیارد تومان بیشترین 

میزان ورود پول حقیقی را ثبت کردند.
دو گروه معاملاتی بانک ها و خودرو هر یک 
با ۲۷۵ میلیــارد تومان رکــورددار خروج 
سرمایه گذاران حقیقی و گروه فرآورده های 

نفتی با حدود ۴۲ میلیارد تومان اصلی ترین 
میزبان ورود پول ســرمایه گذاران حقیقی 

محسوب می شوند.
شــاخص فرابورس در معامــلات با کاهش 
۱۵۴ واحدی به تراز ۲۷ هــزار و ۱۴۲ واحد 
برگشت؛ ارزش معاملات سهام در فرابورس 
۲.۲ همت، اوراق مالی اســلامی یک هزار و 
۶۰۰ میلیارد تومــان، عملیات بازار باز ۱۵۶ 
همت و ســایر معامــلات ۷.۶ همــت بود. 
مجموعا ۲۷۳ هزار معامله به ارزش ۱۶۸ در 

فرابورس ثبت شد.
در بازار معامــلات نفــت، گاز و حامل های 
انرژیِ بــورس انرژی ۱۴ معاملــه به ارزش 
۸۵.۳ میلیارد تومــان و در بــازار برق این 
بورس ۱۷ معامله بــه ارزش ۶۵.۴ میلیارد 

تومان ثبت شد.

در بورس انرژی از دو نماد ســینرژی و پرند 
)صندوق های کالایی بــرق( آغاز به فعالیت 
کردند که بــرای نماد ســینرژی ارزش هر 
یونیت این صندوق در دامنه یک هزار و ۹۸۰ 
تا ۲ هزار تومــان و برای نمــاد پرند در نرخ 
یک هزار و ۳۶۷ تومان خرید و فروش شدند.

اوراق گواهی ظرفیت برق نیز ۹ هزار و ۸۶۳ 
تا ۱۰ هــزار و ۳۴۹ تومــان و اوراق گواهی 
صرفه جویی برق در چهار نماد و در نرخ های 
۱۲۰۰ تومان، ۴۵۰۰ تومان، ۷۵۰۰ تومان 
و ۱۶ هزار تومــان در بورس انــرژی عرضه 

شدند.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين 
نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۹۲۷۶  هيات دوم موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک نيشابور تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ليلا اکبری فرزند غلامرضا در 
ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی  به مساحت ۷۶۱/۲۰  مترمربع از پلاک شماره ۳۲

اصلی واقع در بخش ۵ حوزه ثبت ملک نيشابور خريداری از مالک رسمی آقای محمد 
حسن رضايی محرز گرديده است. .لذا مراتب به منظور اطلاع عموم در دو روزنامه يکی 
روزنامه محلی و ديگری در روزنامه کثير الانتشار و در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را  به اين اداره 
تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۶۳۶۸
تاريخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۲/۰۷ تاريخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۲۲

مجتبی لطفی پور - رئيس ثبت اسناد و املاک نيشابور

 توافق برای برگزاری نشست مشترک در ماخاچ کالا

وسیه توسعه همکاری  حمل و نقل دریایی ایران و ر

اقتصاد کلان
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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چالش های نهضت ملی؛ بازنگری در تسهیلات 
مسکن الزامی است

یک کارشــناس بازار مســکن گفت: با توجه به افزایش نرخ ساخت، 
بازنگری و به روزرسانی در تسهیلات مســکن الزامی است، زیرا وام ها 
در برخی پروژه ها تنها 5۰ درصد هزینه ســاخت مســکن را پوشش 

می دهد.
فرشید ایلاتی کارشــناس بازار مسکن با اشــاره به وضعیت متقاضیان 
طرح نهضت ملی مسکن و چالش های موجود در این زمینه اظهار کرد: 
به طور کلی آمــار ثبت نام های نهضت ملی مســکن می تواند اطلاعات 
خوبی در خصــوص میانگین درآمــدی افرادی که تقاضای مســکن 
داشــته اند، را شــفاف کند. این اطلاعات، هرچه جزئی تــر و همراه با 
تحلیل های اقتصادی و اجتماعی باشد، می تواند کمک زیادی به تحلیل 
دقیق تری از تقاضای مســکن کند. بنابراین، انتشار جزئیات بیشتر این 

آمار می تواند مفید باشد.
وی در ادامه به تغییرات اخیر در طبقه بندی دهک های درآمدی اشاره 
کرد و افزود: در شــرایط کنونی، تغییرات جدید در طبقه بندی دهک ها 
موجب شده که بســیاری از افراد از دهک های 5 و 6 به دهک های 7، ۸ و 

حتی دهک 9 منتقل شوند.
 این تغییرات ممکن اســت با توجه به مبنای اقتصادی صورت گرفته، 
ابهاماتی به وجــود آورد. در حالی که این افراد از نظــر درآمدی ممکن 
اســت بالاتر از دهک های اولیه باشــند، اما با توجه به هزینه های بالای 
مســکن در مناطق مختلف، حتی دهک های 7 و ۸ نیز ممکن اســت با 

مشکلات مسکن مواجه شوند.
ایلاتی با اشــاره به حذف طرح های انبوه سازی مســکن در بسته های 
حمایتی گفت: مسئله مســکن یک مسئله پیچیده اســت و باید به آن 
به صورت جامــع و متنوع نگاه کرد. در شــرایط کنونی باید ســبدی از 
گزینه های مختلف برای مردم فراهم شــود. این شامل واگذاری زمین 
به صورت انفرادی یا گروهی، ســاخت مســکن ویلایی یا مجتمع های 
مسکونی و حتی امکان زندگی در برج ها می شــود. ما باید به مردم این 
امکان را بدهیم که با توجــه به نیازها و سلیقه هایشــان، انتخاب هایی 

داشته باشند.
وی در ادامه تاکید کرد: به نظر می رســد که تک بعدی بودن رویکردها 
در حوزه مســکن به ویژه در بخش های حمایتــی، نمی تواند جوابگوی 
نیازهای مردم باشــد. باید گزینه های مختلف را همزمان در نظر گرفت 
و به مردم این اختیار را داد که بر اســاس آورده هــای خود، پروژه های 

مناسب را انتخاب کنند.
این کارشناس بازار مســکن در خصوص افزایش هزینه های ساخت 
مســکن و تأثیر آن بــر قیمت ها اظهار کــرد: افزایــش هزینه های 
ســاخت، یکی از عوامل افزایش قیمت مســکن به شــمار می آید. 
به ویژه در پروژه هایی که تنها 4۰ تا 5۰ درصد هزینه ســاخت را پوشش 
می دهند، این افزایش هزینه ها نیازمند بازنگری در میزان تســهیلات 
ساخت است و به نظر من باید مبلغ وام های مسکن مجدداً به روزرسانی 

شود.

ایلاتی همچنین بــه پروژه های ثبت نامی و نحــوه اولویت بندی در این 
طرح ها اشــاره کرد و گفت: حالا بــا توجه به ثبت نام یــک میلیون نفر 
جدید، اولویت بندی در تخصیص زمین و پروژه ها بســیار مهم است. به 
نظر می رسد که باید پروژه های قبلی هرچه زودتر تکمیل شوند و برای 

ثبت نام کنندگان جدید نیز زمین تخصیص داده شود.
وی با بیــان اینکه هم اکنــون برخــی پروژه های غیرمجــاز در حال 
سوءاســتفاده از طرح های دولتی هســتند که کلاهبرداری به شــمار 
می رود، خاطرنشــان کرد: متأســفانه برخی افراد در حــال راه اندازی 
پروژه هایی هستند که مجوز قانونی ندارند و این موضوع می تواند باعث 

زیان برای مردم شود.

بازار

وزیر جهاد کشاورزی با اشــاره به تسهیل شرایط ایجاد 
مزارع تولید انرژی خورشــیدی گفــت: واردات پنل 
خورشــیدی در حال انجام اســت و ظرف کمتر از یک 
ماه زمین از اراضی ملی برای ایجاد نیروگاه خورشیدی 

به متقاضی
 غلامرضا نوری قزلجه،. زیر جهاد کشاورزی در نشست 
با فعالان اقتصادی بخش کشــاورزی استان اردبیل که 
در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی این استان 
برگزار شــد، اظهار کرد: صنعت کشــاورزی در استان 
اردبیل با توجه به منابع زیرســاختی و انسانی، ظرفیت 
توسعه و پیشــرفت و تبدیل به قطب کشاورزی کشور 

را دارد.
وی افزود: بر اســاس مقــررات بین المللی که »هر 
کشــوری هر اندازه که بتوانــد از رودخانه مرزی 
برداشــت کند به همان میزان حق خواهد داشت« 

حق آبه ارس را پیگیــری و برای مصارف 
آب ایــن رودخانــه قواعــدی تعریــف 

. می کنیم
وزیــر جهــاد کشــاورزی دربــاره ارز 
ترجیحــی بخــش کشــاورزی گفــت: 
برخــی اقتصاددانــان انتقاداتی نســبت 
به تخصیــص ارز ترجیحی بــه کالاهای 

کشــاورزی دارند که به تولیدکننده داخلی آسیب 
وارد می کند اما باید توجه داشــت شرایط اقتصادی 
کشــور و تکانه هایی که در بخــش اقتصادی وجود 
دارد، ایجاب می کنــد که این تخصیــص ارز وجود 

داشته باشد.
وی افزود: تمام تلاش دولت بر رفع محدودیت تحریم ها 
اســت، همچنین در تلاش اســت تا محدودیت های 
داخلی از جمله عدم امکان عرضه کالاها با قیمت های 

متغیر و متفاوت برداشته شده یا کاهش یابد، 
تا در آینده ای نه چندان دور شاهد حذف این 

ارز باشیم.
نوری قزلجــه درباره توزیع کود شــیمیایی 
تاکید کرد: امسال نسبت به مدت مشابه 55 
درصد تولید کود در کشور افزایش پیدا کرده 
اســت البته ناترازی گاز در زمستان 14۰3 
مدتی تولید را متوقف کرده بود، اما اکنون این مســاله 
حل شده و روزانه 1۰ هزار تن کود به بازار داخلی تولید 

و عرضه می شود.
وی تصریــح کــرد: مشــکل قطعی بــرق چاه های 
کشاورزی در جلسه اخیر دولت مطرح و قرار شد که 
با وزارت نیرو جلســه ای در این زمینه داشته باشیم 
زیرا نوع فعالیت بخش کشــاورزی متفاوت اســت و 
ممکن اســت قطع برق آسیب های جدی و بلندمدت 

به برخــی بخش ها وارد کند.وزیر جهاد کشــاورزی 
با بیان ایــن که دولت عزم جدی بــرای رفع ناترازی 
انــرژی دارد، گفــت: تســهیل در واگــذاری زمین 
و واردات پنل بــرای راه اندازی مــزارع تولید انرژی 
خورشیدی در حال انجام اســت، مکلف هستیم اگر 
فردی درخواســت کــرد در مدت یک مــاه زمین را 

برای نیروگاه خورشیدی واگذار کنیم.
نــدازی پایانه  وی همچنیــن در رابطــه بــا راه ا
مشترک با روســیه اظهار کرد: بیش از ۸۰-7۰ 
درصد صادرات از مســیر جمهــوری آذربایجان 
می گــذرد اما به روســیه صادر می شــود، برای 
ایجــاد پایانــه مــرزی بالاتــر از مــرز جمهوری 
آذربایجان با شــرکت ها و بانک های روســی وارد 
مذاکره شدیم و قرار شد ســرمایه گذاری مشترک 

انجام دهیم.

وزیر

خریدار  در گفت وگوی تلفنی معاون وزیر 
حمل و نقل روســیه و مدیرعامل ســازمان 
بنــادر و دریانوردی ایــران، دو طرف ضمن 
تاکید بــر توســعه همکاری  حمــل و نقل 
دریایی، برای برگزاری نشست مشترک در 

بندر ماخاچ کالا توافق کردند.
به گزارش ســازمان بنــادر و دریانوردی، 
ســعید رســولی، معــاون وزیــر راه و 
شهرســازی و مدیرعامل ســازمان بنادر 
و دریانــوردی و دیمیتــری آزبــروف، 
معاون وزیر حمل و نقل روســیه، در یک 
گفت وگوی تلفنی توافق کردند به منظور 
عملیاتی شدن تشکیل کنسرسیوم حمل 
ونقــل دریایی ایــران- روســیه، طی دو 
ماه آینــده در بندر ماخاچ قلعه روســیه، 
نشســتی مشــترک بــا حضــور مدیران 
ســازمان بنــادر و دریانوردی ایــران با 
همراهــی بخــش غیردولتــی و مدیران 
وزارت حمل و نقل و آژانــس حمل و نقل 
دریایی فدراســیون روســیه و بخش غیر 

دولتی روسیه، برگزار کنند.
در این گفت وگو، طرفین با هدف توســعه 
همکاری های حمل و نقلی و افزایش حجم 
حمل و نقل دریایی کالا بین روسیه و ایران، 
بر اساس مفاد برنامه اقدام مشترک توسعه 
همکاری های حمــل و نقلــی جمهوری 
اســلامی ایران و فدراسیون روسیه در سال 
2۰25 که در 1۸ فوریه 2۰25 توسط وزیر 
راه و شهرســازی جمهوری اسلامی ایران 
و وزیر حمل و نقل فدراســیون روســیه در 
تهران به امضا رســید و همچنین مصوبات 
آخرین نشســت کمیســیون مشــترک 
ایران و روســیه که چندی پیش در شــهر 
مسکو برگزار شــد، توافق کردند به منظور 

عملیاتی شدن تشــکیل کنسرسیوم حمل 
و نقل دریایی ایــران - روســیه، ظرف دو 
مــاه آینده در بنــدر ماخاچ قلعه روســیه، 
نشستی مشترک با حضور مدیران سازمان 
بنادر و دریانوردی ایــران با همراهی بخش 
غیردولتی و مدیــران وزارت حمل و نقل و 
آژانس حمل و نقــل دریایی فدراســیون 
روســیه و بخش غیر دولتی روسیه برگزار 

کنند.
بنا براین گزارش، سعید رسولی مدیرعامل 
سازمان بنادر و دریانوردی در این گفتگوی 
تلفنی با اشاره به اهمیت و ضرورت افزایش 
حمل و نقــل و ترانزیت ترکیبی از مســیر 
خزر با توجه بر اهتمام تهران و مســکو برای 

رونق بخشــیدن به کریدور شمال- جنوب، 
بر تسهیل و روان ســازی حمل و نقل از همه 
مســیرهای موجود در گذر شمال- جنوب، 
بویژه فعال ســازی حمل و نقــل در خزر و 
بخصوص حمل و نقــل کانتینری از طریق 
بنادر شــمالی ایران و بنادر روســیه تاکید 

کرد.
وی ضمــن تشــکر از همــکاری های 
طــرف روس در تدوین و امضاء نقشــه 
راه توســعه همــکاری هــای حمــل و 
نقلی ایران - روســیه برای سال 2۰25 
کــه به تازگی به امضاء رســیده اســت، 
تشکیل و شــروع هر چه سریعتر فعالیت 
کنسرســیوم حمل و نقل دریایی ایران 

- روســیه با حضور بخش غیر دولتی دو 
طرف که در رونق بخشیدن به حمل و نقل و 
ترانزیت در خزر کارگشا هستند، را خواستار 

شد.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی تاکید 
کرد: برای هم افزایی و توسعه همکاری های 
دریایــی و دریانوردی با روســیه، به دنبال 
تســریع در اجرای برنامه اقدام مشــترک 

هستیم.
معاون وزیــر راه و شهرســازی بــا اعلام 
اینکه اســتفاده حداکثری از ظرفیت های 
لجســتیکی و ترانزیتی در دریــای خزر و 
توســعه همکاری های تجاری، خواســت 
مقامات عالی دو کشور ایران و روسیه است، 

افزود: یکسان ســازی تعرفه هــای بندری، 
بهبود رویه های گمرکی، تســهیل حمل و 
نقل ترکیبی از مســیر خزر و توسعه حمل 
و نقــل کانتینری از بنادر دو کشــور نیاز به 
افزایش همکاری هــای میدانی ، عملیاتی 
و تنگاتنــگ دو طــرف دارد و ایــن مهم با 
حمایت حداکثــری از حضــور بخش غیر 
دولتی دوطرف و تشــکیل کنسرسیوم که 
ابتکار و پیشــنهاد جمهوری اسلامی ایران 
در نشست اخیر کشورهای حاشیه خزر بود 
وبا برطرف کردن موانع موجود و پیش روی 
شــرکت ها و فعالان غیر دولتی علاقمند و 
فعال به اســتفاده از ظرفیت خزر، می تواند 
نتایج زودبــازده و مانــدگاری را به وجود 

بیاورد.
رســولی خاطرنشان کرد: ســازمان بنادر و 
دریانــوردی در این نشســت تخصصی به 
منظور دست یابی به نقشه راه جامع دریایی 
و برنامــه اقدام مشــترک در حمــل و نقل 

دریایی آمادگی کامل دارد.
بنا بر این گزارش، معــاون وزیر حمل و نقل 
روسیه نیز در این گفت وگوی تلفنی با بیان 
اینکه برای کاهش مشــکلات حمل ونقل 
دریایی در خــزر و تســهیل ورود وخروج 
کشــتی ها از بنادر آمادگی داریــم، تاکید 
کرد: مشکلات نوبت دهی کشتی ها و تخلیه 
کالاهای خاص و فسادپذیر از مواردی است 
که باید به ســرعت برای رفع آن هــا اقدام 

کنیم.
دیمیتری آزبروف اعــلام کرد: وزارت حمل 
ونقل روســیه با اســتقبال از پیشنهادات 
سازنده طرف ایرانی، به دنبال توافق جامع و 
کامل با ایران در زمینه های مختلف دریایی 

و بندری است.

وگاه خورشیدی کمتر از یک ماه واگذاری زمین برای ایجاد نیر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند و رسمی ...

برابر رای شماره ۱۴۰۳-۹۵۸۲ مورخه ۱۴۰۳/۱۲/۱۹ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای عبدالرسول مرادی زاده فرزند حسین بشماره شناسنامه ۱۳۵ صادره 
از بوشهر به شماره ملی در ششدانگ یکبابخانه به مساحت ۱۵۸ متر مربع پلاک ۱۲۴ فرعی 
از ۳۳۹۸ اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری از مالک 
رسمی گردیده است .  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شدم الف ۲۰۹
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۲/۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۲/۲۱

 شکراله سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۶۵۰۴ مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۱۹ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 

متقاضی عباس رایانی فرزند علی به شماره شناسنامه ۹۵ و
شماره ملی ۳۵۰۰۸۰۹۷۷۴ صادره از بوشهر در قسمتی از شش دانگ یکباب ساختمان به 
مساحت ۸۸/۵ متر مربع پلاک ۲۴۸ فرعی از ۲۰۹۹ اصلی مفروزی و مجزا شده از ۲۰۹۹/۲۲ 
اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری مالک رسمی گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس ن از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م الف ۲۶۸/
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۲۱

شکراله سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

ابر رای شماره ۰۳۸۳ مورخ  ۱۴۰۴/۰۱/۲۰هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند سمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی آقای محمدرضا هوشمندان فرد فرزند حاجی به شماره شناسنامه  ۷۹۹ شماره ملی 
۵۳۲۹۸۲۰۷۵۸ صادره از سعد آباد در قسمتی از شش دانگ یکباب ساختمان به ساحت ۱۳۷/۵۵ 
متر مربع پلاک ۲۱۸ فرعی از ۳۳۸۷ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 

خریداری مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایندبدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۱۹۷
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۲۱

شکراله سعادتی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۹۸۱۷ مورخ ۱۴۰۳/۱۲/۲۷ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی سبحان حسینی فرزند عبدالرسول به شماره شناسنامه ۲۲۸۱۵۰۳۷۶۳ و شماره ملی 
۲۲۸۱۵۰۳۷۶۳ صادره از شیراز در قسمتی از شش دانگ یکباب خانه به مساحت ۴۱۱/۳۵ متر 
مربع پلاک ۱۱۴ فرعی از ۱۸۹۹ اصلی مفروزی و مجزا شده از ۱۸۹۸ و ۱۸۹۹ اصلی واقع در 

بخش دو بوشهر خریداری مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم از اخذ و پس رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۱۷۸
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۲۱

شکراله سعادتي رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۰۳۷۳ مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۲۰ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی احمد محمدی فرزند محمد به شماره شناسنامه ۸۱۸۳ و شماره ملی ۳۵۲۱۲۴۱۸۷۴ 
صادره از دشتستان در قسمتی از شش دانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۰۵/۲۳ متر مربع 
پلاک ۱۳ فرعی از ۲۴۶۱ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش بوشهر خریداری مالک 
رسمی گردیده است. به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. م الف ۱۸۱
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۲۱

شکراله سعادتی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۰۰۳۴ مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۰۵ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی ابراهیم هژبر نژاد فرزند محمد حسن به شماره شناسنامه ۲۶۳۴۲ و شماره 
ملی ۳۵۰۰۲۶۳۵۸۵ صادره از بوشهر در قسمتی از شش دانگ یکبابخانه به مساحت ۲۴۷/۸۰ 
متر مربع پلاک ۲۷ فرعی از ۳۴۴۲ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 

خریداری مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۱۸۳
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۲۱

شکراله سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۱۲ مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۱۶ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی خانم سیده فرزانه صالحی نیک فرزند سید خیرالله به شماره شناسنامه ۶۰۰۰۱۲۴۵۱۱ 
و شماره ملی ۶۰۰۰۱۲۴۵۱۱ صادره از چاروسا در قسمتی از شش دانگ یکباب ساختمان به 
مساحت ۱۴۰/۲۹ متر مربع پلاک ۲۱۹ فرعی از ۳۳۸۷ اصلی مفروزی و مجزا شده از ۳۳۸۷/۳۸ 
اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری مالک رسمی گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۲۳۵
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۲۱

شکراله سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۰۰۳۰مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۰۵ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
ملی  شماره  و  شناسنامه ۲۶۳۴۲  شماره  به  محمد حسن  فرزند  هژبرنژاد  ابراهیم  متقاضی 
۳۵۰۰۲۶۳۵۸۵ صادره از بوشهر در قسمتی از شش دانگ یکباب خانه به مساحت ۲۲۲/۵۳ 
متر مربع پلاک ۲۹ فرعی از ۳۴۴۲ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 

خریداری مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۱۸۷
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۲۱

شکراله سعادتی اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۰۰۳۲ مورخ ۱۴۰۴/۰۱/۰۵ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی ابراهیم هژبرنژاد فرزند محمد حسن به شماره شناسنامه ۲۶۳۴۲ و شماره 

ملی ۳۵۰۰۲۶۳۵۸۵ در قسمتی از شش دانگ یکبابخانه به مساحت ۵۰۴/۴۰ متر مربع پلاک
۲۸ فرعی از ۳۴۴۲ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری مالک 
رسمی گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. م الف ۱۸۶ 
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۲/۲۱

شکراله سعادتي رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: ۱927870

برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع عموم آکهی می گردد در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور وعدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور 

سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست . 
۱ - ششدانگ یک قطعه زمین مسکونی بنام آقای سید بهمن حسینی فرزند سید 
مصطفی صادره سنندج به مساحت ۹۸/۸۱ متر مربع پلاک ۶۲۶۸ فرعی از ۴ -اصلی بخش 

ده منطقه ۲ سنندج 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۴/۲/۲۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۴/۳/۰۵ 

هیوا احمدیان - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ سنندج

فروش ۷ مورد از املاک مازاد شرکت مخابرات ایران منطقه گیلان
شـرکت مخابرات ایران منطقه گیلان درنظردارد نسـبت به فـروش ۷ مورد 

از امـلاک مازاد  شـرکت مخابـرات ایران را از طریـق مزایده  انجام دهد.
متقاضیـان شـرکت در مزایده می توانند جهت کسـب اطلاعات بیشـتر به 
آگهـی فراخوان در سـایت مخابرات منطقه گیلان بـه آدرس: gilan.tci.ir و 
www.TCI.IR و http://IETS.MPORG.IR  یـا برای خرید اسـناد به اداره 
خریـد و قراردادهـای مخابـرات منطقـه گیلان بـه آدرس: رشـت -چهارراه 
گلسـار، سـاختمان سـردار شـهید حاج قاسـم سـلیمانی ، طبقه ۳ مراجعه 

نمایند. 
تلفن تماس: ۰۱۳-۳۲۱۳۲۳۳۲-۳۲۱۳۲۳۷۸

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۴/۰۲/۲۱
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۴/۰۲/۲۲

آگهی مزایده شمارهآگهی مزایده شماره22//۱404۱404

مدیریت پشتیبانی و تدارکات- مخابرات منطقه گیلان

w w w . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳
آئين نامه تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی

 و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۹۹۵ مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۰۳ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی مصطفی باقری فرزند محمود به شماره شناسنامه ۲۲۲۳۷
و شماره ملی ۳۵۲۰۲۱۶۷۵۲ صادره از دشتستان در قسمتی از شش دانگ يکباب خانه 
به مساحت ۱۹۵/۸۵ متر مربع پلاک ۶۰ فرعی از ۳۴۰۰ اصلی مفروزی و مجزا شده از 
۳۴۰۰ اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک رسمی گرديده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار 
اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ ،رسيد ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. 
بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۴۰۷
تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۲۲
تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۳/۰۶

شکراله سعادتی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

 
 



نخستین کنفرانــس  سنندج-فاطمه ملایی
ملی مطالعات محیطی دریاچــه زریبار با حضور 

مدیرعامل شرکت آبفا کردستان برگزار شد
در ایــن کنفرانــس دوروزه کیومــرث حبیبی 

معاون عمرانــی اســتاندار کردســتان، محمد 
فرهاد مدیرعامل و پیمان گرجی پور معاون بهره 
برداری شرکت آبفا، امید کریمیان نماینده مردم 
شهرستانهای مریوان و سروآباد، مدیرکل حفاظت 
و احیای تالابهای محیط زیســت کشور، آریانژاد 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان، سی و سه 
مرده رئیس دانشگاه کردســتان و جمعی دیگر از 

مسئولان حضور داشتند.
هدف از برگزاری ایــن کنفرانس گزارش اقدامات 
انجام شــده توســط دســتگاه های مختلف در 
راســتای حفاظت از تالاب زریبار مریــوان، ارائه 

مقالات و برگزاری پنل است.

شــرکت آبفا کردســتان هم در راستای حفاظت 
از دریاچه زریبار مریوان اقدامــات مختلفی را در 
بحث فاضلاب در دو بخش شــهری و روســتایی 

انجام داده است.
در داخل شهر مریوان شــرکت آبفا ۲۰۰ کیلومتر 
شــبکه جمع آوری فاضلاب اجرا نموده اســت؛ 
یک واحد تصفیه خانه فاضلاب نیز با ظرفیت ۶۰ 
هزار مترمکعب در شبانه روز برای جمعیت ۲۴۵ 
هزار نفری در حال اجرا است که در حال حاضر ۳۶ 

درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
همچنین در مسیر موسوم به کانال استادیوم نیز 
۹۵۰ متر شبکه  اجرا شــده تا مانع ورود فاضلاب 

شود .
در بخش روســتایی هم در دو ضلع غربی و شرقی 
زریبار اقدامات مختلفی توسط شرکت آبفا انجام 

شده است .
در ضلع غربــی دریاچه که شــامل ۷ روســتا با 
جمعیت ۸۱۳۰ نفر می باشد، ۳۵ کیلومتر شبکه و 

کلکتور فاضلاب اجرا شده است.
در ضلع شرقی هم که شــامل ۳ روستا با جمعیت 
۱۸۲۰ نفر اســت، شــرکت آبفا اقدام  به اجرای 
۱۸ کیلومتر شــبکه و کلکتور فاضــلاب، اجرای 
۲ ســپتیک فاضــلاب ۲۰۰ و ۳۰۰مترمکعبی و 

احداث یک واحد ایستگاه پمپاژ نموده است.

با حضور مدیرعامل شرکت آبفا کردستان ؛

نخستین کنفرانس ملی مطالعات محیطی دریاچه زریبار برگزارشد

 در فروردین امسال انجام شد؛

انتقال بیش از هزار کامیون خاک و نخاله در گرگان

گرگان-مهنازمحمدزمانی موسی الرضا صفری معاون محیط زیست و خدمات 
شهری شهرداری گرگان گفت: در راستای پاکسازی و ساماندهی خاک و نخاله های 
ساختمانی، عمرانی و زیبایی منظر شهری تعداد هزار و ۶۱ سرویس کامیون خاک و 
نخاله به منظور جلوگیری از تخلیه غیرمجاز آن در معابر شهری به معدن توسکستان 

انتقال یافته است.
وی افزود : در ضمن خاک و نخاله دپو شده در ایستگاه موقت که محل تخلیه خاک و 
نخاله توسط خودروهای سبک است، نیز با استفاده از ۳۵۰ سرویس کامیون به معدن 

توسکستان انتقال داده شد. 
در مجموع ۲۰ کامیون خاک و نخاله تخلیه شده غیر مجاز نیز توسط نواحی مناطق 

سه گانه نیز از معابر شه ی جمع آوری و به معدن توسکستان منتقل شد. 
با توجه به آمار یکماهه روزانه به طورمیانگین ۴۷ کامیــون خاک و نخاله به معدن 
توسکستان انتقال داده می شــود، درضمن در فروردین ماه  تعداد هزار و چهارصد 
سرویس خاک و نخاله ساختمانی نیز به وسیله خودروهای سبک به ایستگاه موقت 
خاک و نخاله واقع در خیابان جرجان ۲۸ انتقال داده شد که ماهانه سه نوبت توسط 
پیمانکار طرح به معدن توسکســتان انتقال داده شده اســت. لازم به توضیح است، 
خاک های تولیدی توسط سازندگان و شــهروندان به معدن موقت و معدن دائمی 
توسکستان انتقال داده می شود.   براساس ماده ۱۶  مدیریت پسماند هرگونه تخلیه 
خاک و نخاله در مکان های غیر مجاز جرم محسوب می شــود و بر همین اساس ۲ 
خودروی متخلف که خاک و نخاله های ســاختمانی را  در برخی معابر و حاشیه  هی 

سطح شهر  تخلیه کرده بودند به دادسرا معرفی شدند.

 

  رشد تولید گندم و کلزا در سایه تحقیقات 

و فناوری های نوین 

ایلام-فرجی رئیس سازمان جهاد کشاورزی ایلام از رشد تولید گندم و کلزا در 
سایه تحقیقات و فناوری های نوین کشاورزی خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی ســازمان جهاد کشاورزی اســتان ایلام:حشمت عزیزان 
در حاشــیه همایش روز ملی گندم و نان و هفته آموزش که در روستای زنجیره علیا 
شهرستان چرداول که به همت مرکز تحقیقات جهاد کشاورزی ایلام، برگزار شد،  به 
ارائه آمار و اطلاعاتی از وضعیت تولید گندم در اســتان پرداخت و اظهار داشت: ایلام 

جزو ۶ استان برتر کشور در زمینه تولید گندم است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی ایلام با بیان اینکه در سال گذشته بیش از ۴۲۷ هزار 
تن گندم تولید شد، گفت: امسال نیز برداشت گندم آغاز شده است که تاکنون بالغ بر 

۲۲ هزار تن گندم از کشاورزان خریداری شده است.

 

کارگران نمونه سازمان مدیریت آرامستان های 
ج  تجلیل شدند شهرداری کر

کرج-ترنم مظفری مراسم ویژه تجلیل از کارگران نمونه و بازنشستگان سازمان 
مدیریت آرامستان های شــهرداری کرج همزمان با روز کارگر با حضور تعدادی از 

اعضای شورای اسلامی شهر و مسئولان مدیریت شهری برگزار شد.
محمد محمودی نژاد در حاشیه مراسم ویژه تجلیل از کارگران نمونه و بازنشستگان 
سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری کرج که همزمان با روز کارگر برگزار شد، 
اظهار کرد: تجلیل و تکریم بازنشستگان و پیشکســوتان که موی خود را در شرایط 
کاری سخت سازمان آرامستان ها ســپید کرده اند به عنوان سرمایه های ارزشمند 
مدیریت شهری وظیفه سازمان است.وی افزود: شاغل بودن در سازمان آرامستان ها، 
یک امر معنوی است و کار ما فقط یک شغل نیست، مصداق عبادت و خدمت به خلق 
است.رئیس سازمان مدیریت آرامستان های شهرداری کرج بیان داشت: بر خود لازم 
می دانم به بهانه روز کارگر از تمامی کارکنان سازمان که متعهدانه و در شرایط سخت 
و بدون تعطیلی برای خدمات رســانی مطلوب به شهروندان عزادار تلاش می کنند، 
قدردانی نمایم.محمودی نژاد، در این آیین با اشــاره به ثبت روز ۲۱ اسفند به عنوان 
روز تجلیل از خادمین آرامســتان ها، تأکید کرد: خادمین آرامستان ها در حالیکه با 
عواطف و احساسات خانواده های داغدار درگیر هستند، باید تعادل بین وظایف شغلی 
و احساسات شخصی خود را حفظ کنند و این شرایط را برای آن ها دشوار می کند.وی 
در پایان از حمایت های بی دریغ مجموعه مدیریت شهری در راستای بهبود شرایط و 

معیشت خادمین آرامستان ها قدردانی کرد.

وشیمی پردیس   حضور پتر

 در بزرگ ترین آوردگاه انرژی ایران
شرکت پتروشیمی پردیس، به عنوان بزرگ ترین  بوشهر –هادی مینایی پور
تولیدکننده آمونیــاک و اوره در خاورمیانه و یکی از بازیگــران اصلی این صنعت در 
جهان، در بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی ایران 

حضور خواهد داشت.
این شرکت در کنار سایر شــرکت های زیرمجموعه هلدینگ نفت و گاز پارسیان، 
از ۱۸ تا ۲۱ اردیبهشــت ماه، در سالن ۳۸B نمایشــگاه بین المللی تهران پذیرای 

بازدیدکنندگان و فعالان صنعت خواهد بود.
این نمایشگاه با شعار محوری »سرمایه گذاری در صنعت نفت، ضامن رشد و توسعه 
اقتصادی«، از مهم ترین رویدادهای صنعتی کشــور به شــمار می رود که با حضور 
گسترده شرکت های داخلی و خارجی، فرصت مناسبی برای معرفی توانمندی ها، 

تبادل دانش فنی، جذب سرمایه و توسعه همکاری های بین المللی فراهم می آورد.
پتروشــیمی پردیس با هدف معرفی توان فنی و تولیدی خود، گسترش بازارهای 
صادراتی، شناسایی تأمین کنندگان توانمند داخلی و خارجی و ایجاد تعامل با فعالان 
صنعت پتروشیمی، حضوری فعال و هدفمند در این دوره از نمایشگاه خواهد داشت. 
این حضور در راســتای تأکید بر نقش راهبردی مجتمع پردیس در زنجیره ارزش 
صنعت پتروشیمی ایران و افزایش ســهم آن در بازارهای جهانی برنامه ریزی شده 

است.
بیســت ونهمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی، نه تنها 
بازتاب دهنده ظرفیت های فعلی کشــور در حوزه انرژی است، بلکه بستر مناسبی 
برای تبیین افق های پیش رو در توســعه پایدار و بومی سازی فناوری های پیشرفته 

محسوب می شود.

خبر

کرمانشاه-حســنافخارزاده مدیرکل راهداری و حمل  
و نقل جاده ای اســتان اعلام کرد: برای نخســتین بار، ۱۱ اکیپ 
به صورت هم زمان مشــغول بهســازی و روکش آســفالت در 

محورهای مواصلاتی استان هستند.
 یزدان خسروی با اشــاره به تداوم این عملیات تا زمان آغاز تردد 
زائران اربعین حســینی)ع(گفت: پروژه های متعددی در نقاط 

مختلف استان در حال اجراست.

وی افزود: از جمله پروژه های در حال انجام می توان به موارد ذیل 
اشاره کرد:

روکش آسفالت محور سه راهی تنگ بردعلی به بزمیرآباد، میان 
میل به زرین جوب و راه روستایی کلاشی عبدالقادر به قلعه ذهاب 
به طول تقریبی ۸ کیلومتر، محور خروجی گیلانغرب به ســمت 
سه راهی زرنه به طول حدود ۴ کیلومتر، محور تراپ به داربادام و 

سرمست به طول حدود ۱.۵ کیلومتر در حال انجام است.

خسروی ادامه داد: پروژه های دیگر شامل روکش آسفالت مسیر 
نهرابی به کوزران، بیستون به سنقر )دینور(، خروجی میان راهان 
به سمت سنقر به طول ۲ کیلومتر، کیلومتر ۸ جاده سراب نیلوفر 
به کرمانشاه به طول ۲ کیلومتر و مسیر نهرابی به روانسر به طول 

۲.۵ کیلومتر است.
وی همچنیــن از اجرای روکش آســفالت محور کرمانشــاه به 

بیستون روبروی کارخانه سیمان و هفت آشیان به سنقر خبر داد.

یزدان خســروی در پایان افزود: درزگیری پلیمری در کیلومتر 
۷ جاده قدیم سرپل ذهاب به قصرشیرین به طول ۱۸ کیلومتر و 
کیلومتر ۸ محور بیستون به سنقر به طول ۵ کیلومتر نیز از دیگر 

اقدامات مهم در حال اجراست.

با ۱۱ اکیپ فعال انجام شد؛

وکش آسفالت محورهای مواصلاتی کرمانشاه اجرای همزمان بهسازی و ر

ســاری-عزیزپور  مدیر کل تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
مازندران از برگزاری نخستین دوره رویداد مشاغل خانگی استان 
در بوستان ملل ســاری باهدف ایجاد اشــتغال پایدار و توسعه 

اقتصادی پایدار خبر داد.
علی باقری  بــا بیان اینکه در تقومی رســمی کشــورمان، ۲۲ 
اردیبهشت ماه به عنوان روز ملی مشاغل خانگی نامگذاری شده 
است و در همین راســتا نیز با برنامه ریزی صورت گرفته توسط 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، رویدادهای مشــاغل خانگی 
در سطح کشور با شعار "ایران هنگام کار اســت" و " از خانه برای 

ایران" برگزار خواهد شد، اظهار کرد: همزمان با سراسر کشور این 
رویداد بزرگ در مازندران نیز از ســاعت ۱۰ صبح تا ۲۰ شب در 

محل بوستان ملل ساری برگزار خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: نامگذاری روز مشــاغل خانگی در تقویم 
رسمی کشورمان،   بیانگر اهمیت و تاثیرگذاری بالای آن در بهبود 

اوضاع اقتصادی خانوارها است.
باقری، ترویج فرهنگ مشــاغل خرد و خانگی و معرفی الگوهای 
این مشــاغل به مردم را از اهداف مهم برگزاری این رویدادها در 
سطح کشــور عنوان کرد و گفت: در مازندران بیش از ۵۰ غرفه 

شامل طرح های نمونه مشاغل خانگی در این رویداد مهم شرکت 
خواهند کرد.

مدیرکل تعاون، کار و رفــاه اجتماعی مازندران از اســتانداری، 
بهزیستی، فنی و حرفه ای، میراث فرهنگی، ارشاد، کمیته امداد، 
صمت، جهاد کشاورزی، بنیاد برکت، بسیج سازندگی، سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی و شهرداری ساری به عنوان دستگاه های 

نام برد که در برگزاری این رویداد مشارکت فعالانه داشتند.
از مجموع ۱۴ هزار و ۶۳۰ تعاونی تشکیل شده در مازندران، هفت 
هزار و ۸۰۶ تعاونی در بخش های مختلف از جمله کشــاورزی، 

مازندران

کرمانشاه

مدیرکل تعاون استان:

ویداد مشاغل خانگی مازندران را میزبانی می کند  ساری نخستین ر

اراک-نوری  مهدی زندیه وکیلی استاندار مرکزی گفت: در 
حال حاضر فعالیت خوبی در چند جبهه از سوی شهرداری دنبال 

می شود.
 مهدی زندیه وکیلی در بازدید از پروژه های در حال ساخت منطقه 
گردشگری گردو اراک، گفت: اتفاقات خوب و قابل ملاحظه ای با 
تلاش مجموعه مدیریت شهری اراک در این منطقه گردشگری 
در حال انجام است شــایان ذکر است تغییرات مورد تایید و قابل 
توجه ای در پروژه دره گردو در حال رخ دادن است که امیدواریم با 
تلاش و فعالیت های شبانه روزی شهرداری این پروژه به فضایی 
در شان و شخصیت شهروندان برای رفاه و سرگرمی و شناسنامه 

ای مطرح برای شهر اراک تبدیل شود. 
وی در خصوص اجرای پروژه نورالشهدا )دره گردو( تصریح کرد: 

در این پروژه با دو طرح زیســت محیطی و گردشــگری مواجه 
هســتیم که با در نظرگرفتن لزوم کامل حفظ و صیانت از فضای 
زیست محیطی ، فعالیت عمرانی در حوزه زیست محیطی و منابع 
طبیعی صورت نمی پذیرد ولی در بخش گردشگری،  شهرداری 
اراک با قدرت در حال اجرای زیرســاخت های فضاهای اقامتی، 

تفریحی و سرگرمی می باشد.
 زندیه وکیلی استاندار مرکزی ضمن بیان اینکه پروژه های متعدد 
گردشگری این منطقه هم اکنون در مرحله زیربنایی و زیرساختی 
است و اقداماتی که توسط شهرداری در حال انجام است، مطابق 
طرحی است که در گذشته تهیه شده است بیان داشت: بخشی 
از اراضی دره گردو اراک به صورت قطعی به شهرداری واگذار شده 
و بخشــی هم در آینده به عنوان فضای سبز در اختیار شهرداری 

قرار می گیرد.
 استاندار مرکزی با بیان اینکه این پروژه پتانسیل جذب گردشگر 
و سرمایه گذار در شــهر اراک را دارد خاطرنشان ساخت: به طور 
قطع با این روند، به هدف ایجاد نقطه مطلوب در خصوص ایجاد 
فضایی شــاد و مفرح برای مردم اراک خواهیم رســید و در حال 
حاضر فعالیت خوبی در چند جبهه از ســوی شــهرداری دنبال 

می شود.
زندیه وکیلی در ادامه عنوان داشت: با توجه به شرایط جغرافیایی 
خاص دره گردو این پروژه با سرعت کمتری پیشروی خواهد کرد  
و عملیات زیربنایی سخت و زمان بر است و شاید در ابتدا در نظر 
مردم مشهود نباشد اما در یک ســال گذشته اقدامات مطلوب و 

قابل قبولی از سمت شهرداری اراک انجام شده است.

شهرداری اراک در مسیر خدمت 

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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استاندار یزد در دیدار با سفیر  مجارستان در ایران مطرح کرد؛

جاذبه های متقابل گردشگری؛ زمینه ساز همکاری استان یزد و مجارستان

یزد –سمیه شرف دینی اســتاندار یزد از برنامه ریزی جهت 
دیدار با سفرای کشــورهای خارجی به منظور برقراری ارتباطات 
استانی خبر داد و گفت: ارتقاء سطح همکاری  با کشور مجارستان 

در حوزه گردشگری از مهمترین اهداف مجموعه استان است.
محمدرضا بابایی دردیدار »گیولا پتو« سفیر کشور مجارستان در 
ایران ، با اشاره به برنامه های استان جهت دیدار با سفرای کشورهای 
خارجی به منظــور برقراری ارتباطات اســتانی با اســتان های 
کشــورهای هدف اظهار داشــت: ارتباطات علمی و آموزشی از 
قبل وجود داشته و دانشگاه علوم پزشــکی و دانشگاه یزد میزبان 

دانشجویان مجارستانی هستند.
وی افزود: با توجه به ظرفیت های فراوان گردشــگری استان یزد و 
نیز جاذبه های توریستی کشور اروپایی مجارستان، ارتقای سطح 
همکاری و ارتباطات در حــوزه گردشــگری از اهداف مجموعه 
استان یزد است. بابایی با اشــاره به برخی از موانع سفر گردشگران 
مجارستانی به ایران و اســتان یزد گفت: علامت قرمز در مقابل نام 
ایران هنگام جســتجوی کشورهای هدف گردشــگری با توجه 

به آرامش شهرهای ایران نســبت به دیگر کشورها به هیچ عنوان 
عادلانه نیست.

استاندار با بیان اینکه این مسئله یکی از خواسته های گردشگران 
مجارستانی در سفر به یزد نیز بوده است، تصریح کرد: این برخوردها 
باعث انصراف گردشگران نســبت به حضور در ایران خواهد شد؛ 

بنابراین لازم است تا ساز و کاری جهت رفع این مشکل اتخاذ شود.
در ادامه سفیر کشور مجارســتان در ایران نیز با اشاره به مرجعیت 
دانشگاه یزد در ارتباط با مراکز دانشگاهی مجارستان گفت: با توجه 
به حضور بیش از ۳ هزار دانشــجوی ایرانی در مجارستان، اعطای 
بورســیه تحصیلی کامل به ۱۰۰ دانشجو در ســال از برنامه های 

دولت مجارستان است.
»گیولا پتو« تصریح کرد: دانشــجویان ایرانی پــس از فراغت از 
تحصیل به عنوان ســفیر افتخاری کشــور مجارستان محسوب 

می شــوند. وی با اشــاره به صدمین سال شروع رســمی روابط 
دیپلماتیک ایران و مجارســتان افزود: به همین مناســبت طی 
ماه های آینده در ســفر به این اســتان با روسای دانشــگاه یزد و 

نمایندگان اتاق بازرگانی یزد دیدار و گفتگو خواهیم کرد.
سفیر کشور مجارســتان در ایران، لیســت قرمز سایت معرفی 
کشورهای گردشگری را تنها به منزله امنیت سفر دانست و یادآور 
شــد: ایران یکی از امن ترین کشورها اســت و این موضوع فقط به 

دلیل وضعیت کلی منطقه خاورمیانه لحاظ شده است.
وی با بیان اینکه گردشگران مجارستانی همواره پس از بازگشت از 
ایران امنیت و احترام ایرانیان را مورد ستایش قرار می دهند، افزود: 
افزایش ارتباطات کشور مجارســتان و یزد در حوزه دانشگاهی و 
گردشگری از طریق رایزن اقتصادی ســفارت با جدیت پیگیری 

خواهد شد.

 عضو هیئت مدیره کشت و صنعت مغان:

 عرضه سهام شرکت در فرابورس درآمدهای سرشاری را عاید شرکت می کند

با اعتباری بالغ بر ۱۲۸ میلیاد تومان؛

وستای هفت آشیان کرمانشاه افتتاح شد وژه آبرسانی به ۲۴ ر  ابر پر

اردبیل-افسون جبارزاده عضو هیئت مدیره کشت و صنعت مغان 
در دیدار با مدیرکل امور عشایری استان اردبیل با اشاره به محدودیت های 
اصل ۴۴ اظهار داشت: این مجموعه عظیم کشاورزی ملی نیازمند سرمایه 
گذاری های کلان برای نوسازی زیرســاخت ها و ایجاد صنایع تبدیلی و 
تکمیلی جدید است که عرضه ۱۰ درصد از ســهام این بنگاه اقتصادی در 

فرابورس درآمدهای سرشاری را عاید آن می کند.
مهندس صفرعلی نظریان، عضــو هیئت مدیره شــرکت در این دیدار از 
ظرفیت های سرمایه گذاری شرکت ســخن به میان آورده و خاطر نشان 
شد: کشت و صنعت مغان با دارا بودن مجتمع های بزرگ زراعت، دامپروری، 

باغات میوه و واحدهای صنعتی از جمله کارخانجات قند، لبنیات، پروسس 
میوه، رب و خوراک دام پتانسیل های زیادی برای رشد و توسعه دارد که با 
خروج از لیست واگذاری و جذب تسهیلات بانکی و مشارکت بخش های 
دولتی و خصوصی می تواند به درآمدهای پایدار دست یافته و اشتغال مولد 
ایجاد کند.  علی پیرجاهد، مدیرکل امور عشایری استان گفت: مدیرعامل 
جدید کشت و صنعت مغان که از افتخارات منطقه است، دارای تجربه کاری 
ارزنده در بخش کشاورزی می باشد و کارنامه موفقی را در سمت های قبلی 
به منصه ظهور و بروز رسانده و امید است با همدلی و همراهی هیئت مدیره 
شرکت، شاهد دستیابی به نتایج مطلوب در زمینه تولید و امنیت غذایی 

باشیم. وی با اشاره به برگزاری جشنواره کوچ عشــایر در مورخه ۱۸ و ۱۹ 
ماه جاری افزود: میهمانان داخلی و خارجی زیادی از این رویداد اجتماعی 
بازدید خواهند کرد که آنان راویان خوبی برای معرفی و شناساندن فرهنگ 
منطقه خواهند بود. کشــت و صنعت مغان در ســال های ماضی جهت 
برگزاری باشکوه این جشنواره با اداره کل امور عشایری استان همراهی کرده 
و انتظار این است که در سالجاری نیز ما را همراهی نماید.   لازم بذکر است، 
در این دیدار فیروز جدید، مدیرکل آموزش و پرورش عشایری استان، اسلام 
پهلوان، مدیر امور عشایری شهرستان پارس آباد و مسعود حسن زاده، مدیر 

امور عشایری شهرستان بیله سوار نیز حضور داشتند.

ابر پروژه آبرسانی به ۲۴ روستای  کرمانشاه-حسنافخارزاده
بخش کوزران در مرکز اســتان کرمانشــاه با اعتباری بالغ بر ۱۲۸ 
میلیارد تومان با حضور استاندار کرمانشــاه، فرمانده سپاه حضرت 

نبی اکرم)ص( و عضو هیات رئیسه مجلس به بهره برداری رسید.
آیین افتتاح و بهره برداری از پروژه آبرســانی به ۱۹ روســتای دیگر 
مجتمع هفت آشیان )۵ روســتای این مجتمع قبلًا آبرسانی شده 
بود(، روز پنجشنبه ۱۸ اردیبهشــت ماه با حضور حبیبی استاندار 
کرمانشاه، ریحانی فرمانده ســپاه حضرت نبی اکرم)ص(، رشیدی 
نماینده مردم کرمانشاه و عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی، 

آمویی فرماندار کرمانشاه، داودی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان و جمعی از مسئولان و اقشار مختلف مردم محلی برگزار شد.

عملیات اجرایی این پروژه در ســال ۱۳۹۵ آغاز شد و تا سال ۱۴۰۱ 
کمتر از ۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی داشت. خوشبختانه در کمتر 
از دو ســال با همت شرکت آب و فاضلاب اســتان و همکاری بسیج 
سازندگی، پروژه تکمیل و در مجموع تمامی این ۲۴ روستا در مدار 

بهره برداری قرار گرفتند.
اجرای ۱۰۷ کیلومتر لوله گذاری خط انتقال و شبکه توزیع، احداث 
۲۳ باب مخزن ذخیــره آب به حجــم ۱۵۴۰ مترمکعب، حفر یک 

حلقه چاه عمیق به عمق ۱۲۰متر با دبــی ۱۵ لیتر در ثانیه و تجهیز 
و برق رسانی به چاه و ۵ باب ایســتگاه پمپاژ از جمله اقدامات انجام 
گرفته در این طرح بوده است. با اتمام عملیات اجرایی ۱۹ روستای 
باقیمانده این پروژه، بیش از ۳۱۰۰ نفر از اهالی تحت پوشش مجتمع 
آبرسانی هفت آشیان از نعمت آب شرب سالم و پایدار بهره مند شدند.

گفتنی است در این مراســم اســتاندار و نماینده مردم در مجلس 
شورای اسلامی از خدمات شایسته شرکت آب و فاضلاب در دو سال 
اخیر برای رفع تنش آبی شــهرها و روستاهای استان تقدیر و تشکر 

کردند.
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افتتاح تالار افتخارات بانک پاسارگاد؛ نماد شکوه، 
اعتبار و افتخار ملی

هم زمان با میلاد خجســته حضرت امام رضا )ع(، تالار افتخارات بانک 
پاسارگاد طی مراســمی در محل ساختمان »هزاره ســوم« این بانک 

گشایش یافت.
به گزارش خریدار به نقل ازروابط عمومی بانک پاســارگاد، این مراسم 
در روز شــنبه ۲۰ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۴ با حضور مدیرعامل، اعضای 
هیأت مدیره و جمعی از مدیران ارشــد بانک برگزار شد.تالار افتخارات 
بانک پاســارگاد، مجموعه ای فاخــر از تندیس ها، جوایــز و افتخارات 
داخلی و بین المللی به دســت آمده در طول دو دهــه فعالیت این بانک 
را در خود جای داده اســت؛ افتخاراتی که بیانگر جایگاه برجسته بانک 
پاسارگاد در نظام مالی کشــور و عرصه جهانی اســت.ایجاد این تالار، 
گامی مؤثر در مســیر مستندسازی و نمایش دســتاوردهای ارزشمند 
این بانک در ۲۰ ســال گذشــته به شــمار می رود؛ اقدامــی که ضمن 
پاسداشــت تلاش های صورت گرفته، الهام بخش ادامه مسیر پرافتخار 

خدمت رسانی به ایران عزیز خواهد بود.

وش  املاک مازاد بانک صادرات ایران در معرض فر
قرار گرفت

بانک صادرات ایران در اولین مزایده سراســری ســال ۱۴۰۴، املاک 
مازاد خود در تهران و اســتان های مختلف را بــرای فروش عرضه کرده 
و متقاضیان برای شــرکت در این مزایده به وب ســایت رســمی بانک 
مراجعه کنند.به گــزارش  خریدار، این بانک به منظــور عمل به قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر، بازیابی منابع راکد، بهبود و اصلاح کیفیت 
دارایی و ســاختار مالی و همچنین حمایت از تولید و استمرار اشتغال 
در کشور، مزایده سراســری فروش املاک مازاد خود را در تهران و سایر 

استان های کشور برگزار می کند. 
www.bsi. اطلاعات این مزایده بر روی وبسایت رسمی بانک به نشانی
ir قرار گرفته است و متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر 
و مشــاهده جزئیات املاک به بخش مناقصه و مزایده در ســایت بانک 
مراجعه و نسبت به خرید اســناد مزایده اقدام و در صورت هرگونه ابهام 
با شماره تلفن های ۸۴۷۶۳۰۸۷-۸ و ۸۸۸۳۶۱۳۶ در تهران یا با واحد 
مربوطه در مدیریت شعب سایر استان ها طبق شماره تلفن های مندرج 

در آگهی این مزایده تماس حاصل کنند. 
گفتنی اســت بانک صادرات ایران در ســال ۱۴۰۳ با تمرکز بر فروش 
واحدهای  مســکونی، ۱۲۷ مرحله مزایده عمومی برگزار کرد که ۱۷۶ 
رقبه امــلاک مازاد به ارزش بیــش از ۲۳ هزار و ۳۶۹ میلیــارد ریال به 
فروش رســید و نســبت به فروش ۵ هزار و ۹۸۴ میلیارد ریالی ســال 

۱۴۰۲، افزایش ۲۹۰ درصدی را ثبت کرد.

دربازدیدنمایندهمردمشهرستانالیگودرزدرمجلسشورایاسلامی
ازنهضتملیالیگودرزمطرحشد

تعامل وزارت راه و شهرسازی و بانک مسکن، نقطه 
عطفی در تحقق اهداف نهضت ملی مسکن

حمیدرضــا گودرزی نماینده مردم شهرســتان الیگــودرز در مجلس 
شــورای اســلامی در بازدید از پروژه هــای نهضت ملی مســکن این 
شهرســتان، به بررســی مشــکلات نهضت ملی الیگودرز پرداخت و 

عملکرد بانک مسکن در رفع این مشکلات را مطلوب ارزیابی کرد.
 به گزارش خریدار به نقل از خبرنگار اســتانی پایــگاه خبری بانک 
مســکن-هیبنا؛ در این بازدید که ســعید رضا کوهی رییس اداره کل 
اعتبارات بانک مسکن نیز حضور داشــت؛ گودرزی با حضور در سایت 
۵۷۶ واحدی مسکن مهر شهرستان الیگودرز در جریان روند پیشرفت 
این پروژه قرار گرفت و از تعامل وزارت راه و شهرســازی و بانک مسکن 

در پیشبرد این طرح قدردانی کرد.
گودرزی در خصوص مشکلات و موانع موجود در روند ساخت و تکمیل 
این پروژه گفت: با حمایت ویژه وزیر راه و شهرسازی و مدیر عامل بانک 
مسکن و طی جلسات متعدد میان نهادهای متولی و دخیل در ساخت 
پروژه، بعد از گذشــت حدود هفت ســال مشــکلات این پروژه مرتفع 

گردید که این امر با تعامل و همکاری بانک مسکن میسر شد.
وی افزود: این تعامل نقطه عطفی اســت در تحقق اهداف مورد نظر در 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن و امیدواریم با حمایت های بیشتر بانک 

مسکن زمینه ساز توسعه ساخت مسکن در شهرستان الیگودرز باشیم.
ســعید رضا کوهی رییس اداره کل اعتبارات بانک مســکن نیز در این 
ســفر و بازدید از این پروژه ها موضوعات جدید مطرح شــده در حوزه 
مسکن مهر و نهضت ملی مسکن را بررســی و دستورات لازم برای رفع 
ســریع آن ها صادر کرد. وی افزود: با دســتور دکتر علی خورسندیان 
مدیرعامل محترم بانک مسکن برای حل مشکلات مسکن مهر و طرح 
نهضت ملی مسکن در این شهرســتان حاضر شدیم تا در نشست بدون 
واسطه و چهره به چهره با مردم و مسئولین، به مسائل و مشکلات مردم 
رسیدگی کنیم.کوهی با اشاره به ارتباط بدون واسطه و چهره به چهره 
با مردم و مسئولین در خصوص رســیدگی به مسائل و مشکلات یادآور 
شد: حل مشکلات و مســائل مردم در مســکن مهر و طرح نهضت ملی 
مســکن اولویت بانک بوده و با تمــام توان و تلاش شــبانه روزی و رفع 
مشکلات موجود و تسهیل گری ویژه در این خصوص امیدواریم رضایت 
حداکثری مــردم را بدســت آورده و در پی آن نشــاط آوری در جامعه 

حاصل شود.

شعبه

خریدار  بانک های ناتــراز در اقتصاد ایران 
به عنوان عاملــی مختل کننده در اثرگذاری 
سیاســت های پولی بــر »مهار تــورم« و 
»تأمین مالی توســعه« محسوب می شوند 
که به نظر می رســد باید هر چه ســریعتر 

تعیین تکلیف شوند.
 جمعی از کارشناسان اقتصادی در خصوص 
مشــکلات موجود در اقتصاد که معتقدند 
یکی از عوامــل اصلی آن بانک هــای ناتراز 
هســتند نامه ای را خطاب به سران سه قوه 

نوشته و در رسانه ها منتشر کردند.
متن این نامه به شرح زیر است:

بانک های ناتراز در اقتصــاد ایران به عنوان 
اثرگــذاری  در  مختل کننــده  عاملــی 
سیاست های پولی بر »مهار تورم« و »تأمین 
مالی توســعه« محسوب می شــوند. التزام 
بانک مرکزی به پوشش ناترازی این بانک ها 
از طریق مجــوز اضافه برداشــت، همواره 
موجب رشــد بی کیفیت ذخایر )پایه پولی( 

در اقتصاد ایران بوده است.
این تســاهل در سالیان گذشــته نه تنها به 
اصلاح رویه بانک های مذکور منجر نشــده، 
بلکه به صــورت تصاعدی بر ناتــرازی و آثار 
مخرب آن بــر اقتصاد کلان افزوده اســت. 
به عنــوان نمونــه، در بانک آینــده تمامی 
شــاخص های عملکــردی بانــک - اعــم 
از صورت هــای مالــی حسابرسی شــده و 
حسابرسی نشده - به صورت مستمر در حال 
تنزل است، به گونه ای که بدهی این بانک به 
بانک مرکزی از رقم ۲۶ هزار و ۶۳۸ میلیارد 
تومان در ســال ۱۳۹۷ به بیش از ۳۱۳ هزار 
میلیارد تومــان در آذرماه ۱۴۰۳ رســیده 
است )اصل اضافه برداشــت و جریمه آن(. 
در واقع، این بانک طی ســالیان اخیر نه تنها 
مسیر اصلاحی مورد انتظار بانک مرکزی را 
طی نکرده، بلکه اســتقراض خود را در طول 
این شش سال بیش از ۱۱ برابر افزایش داده 

است.
تمامی شــاخص های بانکی بانــک آینده 
از ابتدای تأســیس تاکنــون روندی نزولی 
داشــته اند، چرا که ضعــف نظارتی بانک 
مرکــزی و محدودیت های قانــون پولی و 
بانکی، فرصتی را برای سهام دار اصلی فراهم 
آورد تا از منابع بانــک در جهت تأمین مالی 
پروژه های شــرکت های وابســته استفاده 

کند. این امر به گونه ای بــوده که برخلاف 
اســتانداردهای بانکی، ســهم تسهیلات 
اشــخاص مرتبط از کل تسهیلات اعطایی 
بانک به بیش از ۹۱ ٪ رســیده است که این 
میزان ۳,۲۹۵ برابر حد مجاز اســت و نکته 
حائــز اهمیت آنکــه بیــش از ۹۵ ٪ از این 
تســهیلات در زمره مطالبــات معوق قرار 

دارد.
این وضعیت منجر به ایجاد شــکاف عمیقی 
میــان »درآمــد تســهیلات« و »هزینــه 
سپرده ها« در بانک شــده و موتور محرکه 
اســتقراض بانک آینده از بانــک مرکزی را 

تقویت کرده است.
 از ســوی دیگر، دیگر منبع درآمدی بانک، 
یعنــی ســرمایه گذاری مســتقیم، نیز در 
ســال های گذشــته به زیان آفرینی بانک 
دامن زده اســت. بر اساس صورت های مالی 
ســال ۱۴۰۲ بانک، از مجمــوع ۷۵,۰۰۰ 
میلیــارد تومــان ســرمایه گذاری در ۲۱ 
شرکت وابسته، تا پایان دوره مالی ۱۸,۲۱۵ 
میلیارد تومان زیان شناســایی شده است. 
بنابرایــن، ایــن ســرمایه گذاری ها نه تنها 
بازدهی مثبتی برای بانک نداشــته، بلکه بر 

زیان انباشته گروه بانک آینده افزوده است.
با توجه به این شــرایط، نمی تــوان انتظار 

سودآوری بانک را از محل درآمد تسهیلات 
و سرمایه گذاری ها داشت، و این روند حاکی 
از آن است که در صورت عدم تعیین تکلیف 
فوری، در سال های آینده نیز شاهد افزایش 
چشم گیر زیان انباشته و استقراض از بانک 
مرکزی خواهیم بود. به عنوان مثال، ســهم 
اضافه برداشت بانک آینده از رشد پایه پولی 
از ۶.۸ ٪ در سال ۱۴۰۰ به ۵۴.۳ ٪ در پایان 
سال ۱۴۰۲ افزایش یافته است. همچنین، 
کفایت ســرمایه بانک از - ۶.۸ ٪ در ســال 
۱۳۹۷ به بیش از - ۳۶۰ ٪ در ســال ۱۴۰۲ 

تنزل کرده است.
تجربه جهانی نشــان می دهــد بانک های 

ناتراز به سه دسته تقسیم می شوند:
۱( بانک هایی که در مرحله بازســازی قرار 

دارند،
۲( بانک هایی که نیازمند اصلاح هستند،

۳( بانک هایی کــه در مرحلــه حل وفصل 
)گزیر( قرار می گیرند.

با توجه به نسبت های زیر:
»زیان انباشته به کل دارایی های بانک« در 

پایان آذر ۱۴۰۳: ۱۹۵ ٪
»بدهــی بانک بــه بانک مرکزی بــه مانده 

سپرده ها« در پایان آذر ۱۴۰۳: ۹۶.۲۱ ٪
هزینــه تــداوم فعالیــت بانــک آینــده 

بــرای اقتصاد ایــران به مراتــب بیش تر از 
هزینــه حل وفصل آن اســت، و هــر روز بر 
دشــواری های تصمیم گیری در این مورد 

افزوده می شود. 
بر این اســاس، اســتنباط مراکز پژوهشی 
و کارشناســان اقتصادی آن است که بانک 
آینده در رده سوم از تقسیم بندی فوق قرار 

می گیرد.
گزیر بانک های ناســالم رویکردی متداول 
در نظام های بانکی جهان است. بحران های 
بانکــی در کشــورهای مختلــف نهایتاً با 
ابزارهــای متنوعــی مدیریت می شــود.

همچنین صیانت از سپرده گذاران خرد )که 
شامل عامه مردم می شــود( یکی از اصول 
واضح در تمام فرایندهای پیش بینی شــده 

برای تعیین تکلیف بانک های ناتراز است.
از این رو، امضاءکنندگان این نامه از شورای 
محترم ســران ســه قوه تقاضا دارند ضمن 
بازنگــری در رویه مواجهه بــا بانک آینده و 
چشم پوشی از انتظار احیای آن، اختیارات 
تام را برای بانک مرکــزی در جهت تعیین 

تکلیف این بانک فراهم آورند.
امید اســت بــا رفــع خلأهــای قانونی در 
حــوزه نظارتــی بانــک مرکــزی، چنین 
تصمیم گیری هایــی در زمــره اختیارات 

هیئت عالی بانک مرکزی قرار گیرد و سران 
محترم سه قوه در عین نظارت بر اجرای بند 
۴ ماده ۸ قانون بانک مرکزی )تعیین تکلیف 
بانک های ناتراز(، ابزار و لــوازم کافی به این 

منظور را فراهم آورند.
با احترام جمعی از اقتصاددانان

دکتر مجید شاکری / کارشناس حوزه مالی 
و پولی

دکتر حســین درودیان / مدرس دانشگاه و 
کارشناس سیاست گذاری پولی

دکتر علی نصیری اقدم / عضو هیئت علمی 
دانشــگاه علامه طباطبایــی، دبیر اســبق 

کمیسیون اقتصادی هیئت دولت
دکتر موسی شــهبازی غیاثی / اقتصاددان 
/ دبیر کمیســیون اقتصــادی هیئت دولت 

سیزدهم
دکتر سید امیر سیاح / اقتصاددان / مدیرکل 
ســابق وزارت اقتصاد- معاونت اقتصادی و 

تنظیم مقررات مرکز ملی فضای مجازی
دکتر مهدی دارابــی / مدیر گــروه پولی و 

بانکی مرکز پژوهش های مجلس
ســیدمحمد نبی زاده / دکتــری اقتصاد- 

کارشناس حوزه پولی و بانکی
دکتر میثم خســروی / عضــو هیئت علمی 
دانشــگاه تهــران- معاون مدیــرکل دفتر 
مطالعات اقتصــادی مرکــز پژوهش های 

مجلس
ســید عباس عباســپور / مدیر گروه پول و 

بانک اندیشکده اقتصاد مقاومتی
محمد قائدامینی / دکتــری اقتصاد- مدیر 

محتوایی اندیشکده اقتصاد مقاومتی
دکتر ســیدمهدی بنی طبا / مدیرکل دفتر 
مطالعات اقتصــادی مرکــز پژوهش های 

مجلس
میلاد سالمی / دکتری اقتصاد- کارشناس 

حوزه پولی و بانکی
مجتبــی نعیم آبــادی / دکتــری اقتصاد- 
پژوهشــگر پژوهشــکده پولــی و بانکی / 

کارشناس بانکی
صــادق عبداللهــی / دکتــری اقتصــاد- 

کارشناس حوزه پولی و بانکی
مرتضی ماکنالی / کارشــناس حوزه پولی و 

بانکی
احســان راکعی / کارشــناس و متخصص 

بانکی

خریدار   مدیر ســامانه هوشمند سوخت 
شــرکت ملی پخش و پالایش فرآورده های 
نفتی ایــران دربــاره جایگزینی کارت های 
سوخت با کارت بانکی اظهار کرد: این طرح 
چالش هایــی دارد که باید برطرف شــود و 
اجرای آن زمان بر خواهد بود، بنابراین فعلا 

دلیلی بــرای حذف کارت ســوخت وجود 
ندارد.

به گزارش شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتــی ایران، عبــاس با صفا 
در حاشــیه بیســت ونهمین نمایشــگاه 
بین المللی نفت با اشــاره به تازه ترین روش 

ثبت درخواســت بــرای کارت ســوخت 
بیان کــرد: تازه تریــن روش دریافت کارت 
fcs. هوشمند ســوخت، از طریق ســایت

مراجعه کننــدگان  و  اســت   niopdc.ir
می توانند رهگیــری کارت ها را نیز از همین 

وب سایت انجام دهند.
وی افــزود: درخواســت بــرای دریافــت 
کارت های المثنی پیش از این حدود ۴۰ تا 
۵۰ روز زمان می برد، اما هم اکنون با طراحی 
ســایت و در معماری تازه، ایــن فرآیند به 

کمتر از ۱۰ روز رسیده  است.
وی ادامــه داد: متقاضیــان بــا مراجعه به 
وب ســایت و انجام احراز هویت، می توانند 
کارت خود را رهگیری کنند. رمز کارت های 
ســوخت نیز که پیش از این چهار رقم آخر 
کد ملی بود، اکنون به صــورت اتفاقی برای 
مالک اصلــی پیامک می شــود و در صورت 
پیامک نشــدن نیز مالک اصلــی می تواند 
با مراجعــه به ســایت fcs.niopdc.ir رمز 

کارتش را مشاهده کند.
مدیر ســامانه هوشمند ســوخت شرکت 

ملی پخش و پالایــش فرآورده های نفتی 
با بیان اینکه هم اکنون کارت ســوخت ها 
ماهانــه ۶۰ لیتر با قیمــت ۱۵۰۰ تومانی 
و ۱۰۰ لیتــر با قیمــت ۳ هــزار تومانی 
شارژ می شــود، گفت: درخواســت ما از 
هموطنــان این اســت کــه از کارت های 

شخصی خود استفاده کنند.
باصفــا گفــت: بخــش زیــادی از قاچاق 
ســوخت از کارت های آزاد یا اضطراری در 
جایگاه های عرضه ســوخت انجام می شود 
و در صــورت اســتفاده مصرف کنندگان از 
کارت های شــخصی، می توان به مرور زمان 
کارت های اضطراری در جایگاه های عرضه 

را کاهش داد.
وی با بیان اینکــه باید کارت های اضطراری 
را در جایگاه هــا رصد کرد، گفــت: از آنجا 
قاچاق ســوخت بیشــتر به دلیل مشکلاتی 
که در زمینه کارت های سوخت وجود دارد، 
اتفاق می افتد، ما در معماری جدید سامانه 
هوشمند سوخت بســیاری از این مشکلات 
را برطرف کردیم. یعنی افراد برای استفاده از 

سهیمه سوخت خود می توانند از روش های 
مختلف اپلیکیشــن موبایل، ووچر بانکی یا 
توکن و کارت ســوخت فیزیکی اســتفاده 
کنند و ایــن موضوع باعث حل بســیاری از 

مشکلات شده  است.
مدیر ســامانه هوشمند ســوخت شرکت 
ملی پخش و پالایــش فرآورده های نفتی 
در زمینه جایگزینی کارت های ســوخت 
بــا کارت بانکــی توضیــح داد: در قانون 
بودجه ۱۴۰۴، انتقال ســهمیه سوخت از 
کارت ســوخت به کارت بانکی آمده است 
اما این طــرح چالش هایــی دارد که باید 
برطرف شــود و اجرای آن زمان بر خواهد 

بود.
این مدیر پالایشــی با تاکید بــر اینکه فعلا 
کارت سوخت حذف نمی شــود، افزود: در 
این زمینه نشست هایی با ســازمان برنامه 
و بودجــه، وزارت امور اقتصــاد و دارایی و 
ســازمان های ذی نفع برگزار می کنیم؛ زیرا 
در این زمینه مشکلات پدافندی وجود دارد 

و ملاحظات امنیتی باید رعایت شود.

 به دنبال هشــدارهای داده شده به دســتگاه های 
اداری و عمومی، برق ۵۰ مشترک اداری بزرگ شهر 
تهران که اقدام به کاهش مصرف برق و قطع ســامانه 
های سرمایشــی بعد از ســاعت اداری نکرده بودند، 

قطع شد.
به گزارش شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، به 
دنبال هشدارهای داده شده به مشترکان اداری مبنی 

بر لزوم رعایــت مصوبات هیــات وزیران در 
خصوص کاهش مصرف برق با رصد و پایش 
داده های حاصل از کنتورهای هوشمند، ۵۰ 
مشترک اداری بزرگ شهر تهران که اقدام به 
کاهش مصرف برق نکرده بودند، شناسایی و 

اشتراک برق آنان قطع شد.
شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ با قدردانی از 

مشــترکان اداری که همکاری مناســبی با 
صنعت برق دارند، یادآور می شــود مطابق با 
مصوبات هیات وزیران و ابلاغ وزارت کشور، 
همه مشــترکان اداری دولتــی و غیردولتی 
موظف به کاهــش مصرف بــرق حداقل به 
میزان ۳۰ درصــد در ســاعات اداری و ۶۰ 

درصد در ساعات غیرکاری هستند.

بدیهی اســت مصرف لحظــه ای همه مشــترکان 
مزبور با اســتفاده از داده های کنتورهای هوشمند 
به صورت لحظه ای و ۲۴ ســاعته از طریق قرارگاه 
رصد و پایش مصرف برق شــهر تهران، بررسی و در 
صورت عدم رعایت موضوع، انشــعاب برق اداراتی 
کــه همــکاری لازم را به عمــل نیــاورده اند قطع 

خواهد شد.

برق

برق ۵۰ مشترک اداری بزرگ شهر تهران قطع شد

انرژی
مدیرسامانههوشمندسوخت:

فعلا دلیلی برای حذف کارت سوخت وجود ندارد

مدیرعامــل شــرکت ملی پتروشــیمی از 
بهره برداری ۱۵ طرح پتروشیمی به ارزش 
۶ میلیارد دلار در ۱۴۰۴ خبر داد و گفت: با 
افتتاح این طرح ها ســه محصول بار اول به 
سبد محصولات پتروشــیمی کشور افزوده 

می شود.
حســن عباس زاده در نشســت خبری در 
بیست ونهمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش 
و پتروشــیمی با اشــاره به اینکه ظرفیت 
کنونــی صنعــت پتروشــیمی هم اکنون 
حــدود ۹۷ میلیون تن اســت، اظهار کرد: 

پارســال حدود ۴۲ میلیون تــن محصول 
نهایی پتروشــیمی بدون احتساب خوراک 
بین مجتمعــی بــه ارزش ۲۴ میلیارد دلار 
در صنعت تولید شــد کــه ۲۹ میلیون تن 
به ارزش ۱۳ میلیارد دلار صادر شــد و ۱۳ 
میلیون تن به ارزش حدود ۱۱ میلیارد دلار 

در داخل به فروش رفت.
وی در تشــریح برنامــه ســال ۱۴۰۴ در 
صنعت پتروشــیمی افزود: امســال ۱۵ 
طرح پتروشــیمی با ســرمایه مجموع ۶ 
میلیارد دلار به بهره برداری می رســد که 

حــدود ۸ میلیون تن بــه ظرفیت صنعت 
می افزاید.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با تأکید بــر اینکه از طرح هایی که امســال 
به بهره بــرداری می رســند، تنها یک طرح 
خوراک گازی اســت، ادامه داد: ۳ محصول 
بــار اول امســال بــه ســبد محصــولات 
پتروشــیمی اضافــه می شــود و ظرفیت 
صنعت تا پایان سال به حدود ۱۰۶ میلیون 
تن می رســد و تولید واقعی ۸۳ میلیون تن 

برآورد می شود.

بهره برداری از ۱۵ طرح پتروشیمی به ارزش ۶ میلیارد دلار در ۱۴۰۴

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

براير رأی شماره ۹۹۴ مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۰۳ هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی پارسا آسيم پور فرزند علی به شماره شناسنامه ۳۴۹۰۸۳۸۷۰۱شماره ملی 
۳۴۹۰۸۳۸۷۰۱ صادره از بوشهر در قسمتی از شش دانگ يک قطعه زمين محصور با اعيانی 
احداثی به مساحت ۵۰۸/۷۵ متر مربع پلاک ۶۱ فرعی از ۳۴۰۰ اصلی مفروزی و مجزا شده از 

اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک رسمی گرديده است
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی استدر صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. م الف ۴۲۲
تاريخ انتشار نوبت اول ۲۲/۰۲/۱۴۰۴ تاريخ انتشار نوبت دوم ۰۶/۰۳/۱۴۰۴

 شکراله سعادتی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۳۳۷، مورخ ۱۴۰۴/۰۴/۱۹ هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی احسان حيدری فرزند حيدر به شماره شناسنامه ۵۰۹۷ و شماره ملی ۲۵۰۱۵۰۸۱۱۵
صادره از بوشهر در قسمتی از شش دانگ يکبابخانه به مساحت ۱۲۲ متر مربع پلاک ۹۲ فرعی 
۳۹۷۶ از اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک رسمی 
گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از 
تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد. 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. 
بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت 

صادر خواهد شد.
م الف ۴۱۷تاريخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۴/۰۲/۲۲ تاريخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۴/۰۳/۰۶

شکراله سعادتی رييس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر 



با »باغ کتاب« در نمایشگاه هستم؛ شعر شاعر 
چگونه خاک نخورد؟

فاطمه افشاریان مجری تلویزیون و شاعر با اشاره به برنامه »باغ کتاب« 
عنوان کرد که با این برنامه در نمایشگاه کتاب حضور دارد.

فاطمه افشاریان مجری و شاعر که در جشــنواره فرهنگی و هنری امام 
رضا )ع( حضور یافته بود درباره پرداختن به شــعر به صورت تخصصی 
در تلویزیون به خبرنگار مهــر بیان کرد: در اهمیت شــعر و ادبیات که 
شکی نیست به ویژه وقتی در ســال های اخیر می بینیم که رهبر معظم 
انقلاب هم تاکید ویژه ای روی آن دارنــد، محفلی مجزا برای آن در نظر 
می گیرند و به افراد آن حوزه تشخص می دهند، آن موضوع مهم تر می 
شود. ایشــان بارها فرموده اند که تاثیری که ۲ بیت شــعر می گذارد از 

ساعت ها سخنرانی بیشتر است.
وی با اشاره به اینکه چقدر خودش خلا برنامه های تخصصی و برند ادبی 
را در تلویزیون احســاس می کند، بیان کرد: این خلا احساس می شود 
اگرچه که تلویزیون تلاش کرده است ادبیات را در دل برنامه های اصلی 

مثل برنامه های روتین صبحگاهی یا عصرگاهی وارد کند.
این مجری تلویزیون اضافه کرد: علی رغم برنامه ها و آیتم های مختلفی 
که وجود دارند باز هم اهالی ادبیات دوست دارند، فرصتی باشد تا درباره 

ادبیات، ایده هایشان و موضوعات مورد نظر، مفصل تر حرف بزنند.
این شاعر جوان در ادامه به نقش جشنواره ها در تقویت شعر اشاره و بیان 
کرد: به نظرم شــعر برای مردم و جامعه هم اهمیــت دارد مثلًا در برنامه 
های تلویزیونی و حتی رویدادها و مناســبت ها گاهی حتماً یک شــاعر 
مهمان هم دعوت می شود. باید برای شــاعران ایجاد انگیزه کرد یعنی 
وقتی فضای فرهنگی به شعر و ادبیات نیاز دارد باید به شاعران و خالقان 
این آثار هم انگیزه داد.افشــاریان اضافه کرد: خیلی از دوســتان شاعر 
هســتند که امرار معاش آنها از طریق شعر گفتن اســت به ویژه آقایانی 
که محل درآمدشــان از این راه می گذرد و اینها از طریق این جشنواره 
ها هم انگیزه پیدا مــی کنند و هم می توانند محتــوا تولید کنند.وی به 
نقش مادی و معنوی جشنواره ها اشاره و عنوان کرد: از طرفی وجود این 
جشنواره ها کمک می کند شعر شاعر شنیده شده و رسانه ای شود و این 
هم حس خوبی به شاعر می دهد که شعرش گوشه طاقچه نمانده و خاک 
نخورده است. نه اینکه شعر به دلیل مســاله مادی شکل گرفته باشد اما 
یک تلنگر است.این مجری برنامه های تلویزیونی اضافه کرد: جشنواره 
شعر فجر هم همین اســت. من در دوره اخیر این جشنواره، محفل شعر 
بانوان آن را اجرا کردم و دیــدم چقدر نوجوان ها و جوانــان برای اینکه 

بتوانند در این محفل شرکت کنند غزل های خوب سروده بودند.

وی در ادامه درباره اینکه جشــنواره های مناسبتی چقدر می توانند به 
تقویت شــعرهای آیینی کمک کنند، گفت: شــعر آیینی گفتن خیلی 
سخت است از شعر عاشقانه بسیار ســخت تر است. من هم عاشقانه هم 
ترانه و حتی شعر اجتماعی گفته ام و بین اینها شعر آیینی بسیار سخت 
تر اســت چون باید مطالعه کنید و هر مضمونی را نمی توانید استفاده 
کنید.افشــاریان در ادامه بیان کرد: در شــعر آیینی عشق به ائمه و … 
کافی نیست، باید تاریخ اسلام خوانده باشید، ســیره اهل بیت بدانید، 
قرآن و نهج البلاغه را خوانده باشید که اشتباه نداشته باشید. من خاطرم 
هست نوجوان بودم، شــعر آیینی می گفتم و استادانم می گفتند فلان 
بیت با احادیث تناقض دارد. شــعر آیینی این حساســیت هــا را دارد 

درحالی که شعرهای عاشقانه چنین حساسیتی ندارند.
وی در پایان از حضــورش در برنامه کتاب محور شــبکه دو خبر داد و 
گفت: از امروز ۲۱ اردیبهشت در برنامه »باغ کتاب« حضور دارم که ویژه 

نمایشگاه کتاب روی آنتن شبکه دو می رود.

کتاب اهدا کنید، اشتراک یک ساله کتاب 
الکترونیکی بگیرید

بازدیدکنندگان از نمایشــگاه کتاب تهران با مراجعــه به غرفه فیدیبو 
می توانند با اهــدای کتاب به منظور تجهیز کتابخانــه مناطق محروم، 
اشــتراک یک ســاله کتاب الکترونیکی هدیه بگیرند.فرخنده مصلح، 
مسئول بخش امور ناشــرین در غرفه فیدیبو، از فضای پرشور و حضور 
مؤثر مخاطبــان در روزهــای ابتدایــی نمایشــگاه بین المللی کتاب 
تهران در غرفه شــان خبر داد.او با ابراز خوشــحالی از مشارکت امسال 
مجموعه شــان در نمایشــگاه گفت: خیلی خوشــحالیم که امسال در 
نمایشگاه شــرکت کردیم؛ کاربرانی که در ســال های گذشته حضور 
نداشتند، امسال به غرفه ما سر می زنند و خوشبختانه توانسته ایم تعداد 
بیشــتری از مخاطبان را به جمع کاربران مان اضافه کنیم.مصلح درباره 
فعالیت های غرفه فیدیبو توضیح داد: کتابی برای فروش نداریم، اما دو 
برنامه مشارکتی داریم؛ اول اینکه پویشی برای کمک به مردم سیستان 
و بلوچستان برگزار کرده ایم که در آن بازدیدکنندگان نمایشگاه کتاب 
می توانند کتاب هایی را برای اهدا به غرفه ما بیاورند و در مقابل، اشتراک 
یک ساله رایگان دریافت کنند. اســتقبال از این طرح بسیار خوب بوده 
و تعداد زیادی از بازدیدکنندگان در آن شــرکت کرده اند.او ادامه داد: 
برنامه دوم این است که هر بازدیدکننده ای که به غرفه سر بزند، به عنوان 
یادبود، یک اشــتراک یک ماهه رایگان دریافت می کند.مصلح در پایان 
اشــاره کرد که کتاب های اهدایی، پس از جمــع آوری، برای کتابخانه 

لارستان ارسال می شوند تا به دست علاقه مندان مطالعه برسند.

ونمایی شد تیزر مستند »محافظ« ر
در آســتانه اولین سالگرد شــهدای خدمت، تیزر مســتند »محافظ« 

ساخته محسن اسلام زاده منتشر شد. 
 

به نقــل از روابط عمومی مؤسســه فرهنگی هنری اندیشــه شــهید 
آوینی، مســتند »محافظ« به کارگردانی محسن اســلام زاده، روایتی  
است از زندگی سردار شهید سید مهدی موســوی از شهدای خدمت، 
که به آخرین دیدار او بــا خانواده اش می پردازد.این مســتند همزمان 
با نخستین ســالگرد شــهدای خدمت، از صداوســیما پخش خواهد 
شد.مســتند »محافظ« تولیدی از مؤسســه فرهنگی هنری اندیشه 

شهید آوینی است که تیزر آن در آستانه پخش منتشر شده است.

زمان پرداخت حقوق و متناسب سازی ۱۴۰۴ 
بازنشستگان تامین اجتماعی اعلام شد

حقــوق و مزایای بازنشســتگان و مســتمری بگیران تامین اجتماعی 
با اعمال افزایش ســالیانه و متناســب ســازی ۱۴۰۴، طــی روزهای 

۳۱،۳۰،۲۹ اردیبهشت ماه پرداخت می شود.
ســازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد: پیرو تأکیــدات وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و تلاش شبانه روزی کارکنان سازمان، نرم افزار افزایش 
حقوق و کمک های جنبی بازنشســتگان و مســتمری بگیران در سال 
۱۴۰۴ تهیه شــده و در مرحله پیاده ســازی و انجام تست های نهایی 

است.
پس از نهایــی شــدن افزایش هــا، بلافاصلــه عملیــات اعمال 
مرحلــه دوم متناسب ســازی )۳۰ درصــد( طبق قانــون برنامه 
هفتم پیشــرفت آغــاز و طی یک هفتــه آینده احــکام افزایش و 
متناسب ســازی صادر و فیش حقوقی در اختیار مستمری بگیران 

گرامی قرار می گیرد.
متعاقباً محاسبه و تهیه لیست های اردیبهشــت ماه توسط واحدهای 
اجرایی آغاز و پس از انجام اقدامات لازم صحت سنجی اطلاعات توسط 
بانک های عامل، پرداخت مستمری اردیبهشــت ماه ۱۴۰۴ به همراه 
افزایش سالانه و مبالغ متناسب سازی مشمولین، طی روزهای ۲۹، ۳۰ 

و ۳۱ اردیبهشت انجام می شود.
در پایان یادآور می شــود؛ تنها مرجع رســمی اطلاع رســانی اخبار و 
موضوعات مربوط به سازمان تأمین اجتماعی، اداره کل روابط عمومی 
اســت، لذا به کلیه مخاطبین گرامی توصیه می شــود موضوعات را از 
طریق وب سایت Tamin.ir و یا کانال ها و صفحات رسمی سازمان که 
در کلیه شبکه های اجتماعی با نشــانی مشترک Tamin_Media در 

دسترس است، دنبال کنید.
همچنین ســامانه پاســخگویی تأمین اجتماعی با شماره تلفن ۱۴۲۰ 
بدون نیاز به پیش شــماره از سراسر کشــور و یا تلفن همراه، به صورت 

شبانه روزی پاسخگوی سوالات ذی نفعان است.

رییسمرکزارزشیابیآموزشوپرورشاعلامکرد
توزیع کارت امتحان متقاضیان ایجاد سوابق 

وز تحصیلی و ترمیم نمره از امر
رییس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آمــوزش و پرورش با 
اعلام برگزاری مانور »مرور فرآیند برگــزاری آزمون های نهایی« طی 
امروز در سراسر کشــور گفت: کارت ورود به جلســه امتحانی توسط 
مدیران مدارس قابل دریافت اســت این در حالیســت که متقاضیان 
ایجاد سابقه تحصیلی و ترمیم نمره از امروز دوشنبه )۲۲ اردیبهشت( 
از طریق ســامانه می توانند کارت ورود به جلســه امتحانی را دریافت 

کنند. 
درصورت وجود اشــکال، دانش آموزان برای رفع مشکل باید به مدرسه 
و اما داوطلبان کنکور باید به منطقه آمــوزش و پرورش محل ثبت نام، 

مراجعه کنند.
محســن زارعی، با بیان اینکه برنامه ریزی های لازم به جهت برگزاری 
امتحانات نهایی انجام شده اســت گفت: با وزارت نیرو و شرکت توانیر 
مکاتبه شده؛ شــرکت توانیر نیز به شــرکت های توزیع ابلاغ کرده که 
در زمان برگزاری آزمون ها در حوزه های امتحانی قطعی برق نداشــته 

باشیم.

وی با بیان اینکه شرکت توانیر به تمام شرکت های توزیع سراسر کشور 
ابلاغ کرده اســت افزود: امروز در مراکز آزمون سراســر کشور مانوری 

برگزار می شود که تمام فرایند آزمون یک بار مرور می شود.
رییس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آمــوزش و پرورش با 
بیان اینکه کارت ورود به جلســه دانش آموزان در مدرسه توسط مدیر 
مدرسه دریافت می شــود و بعد از کنترل و تایید، تحویل دانش آموزان 
می دهند ادامه داد: متقاضیان ایجاد ســابقه و ترمیم نمره روز دوشنبه 
)۲۲ اردیبهشت( از طریق ســامانه آموزش و پرورش می توانند کارت 
ورود به جلسه امتحان را دریافت کنند؛ درصورت وجود اشکال و نقص، 
دانش آموزان برای رفع مشــکل باید به مدرسه خود مراجعه کنند این 
در حالیســت که داوطلبان کنکور متقاضی ایجاد سابقه تحصیلی و یا 
ترمیم نمره باید بــه منطقه آموزش و پرورش محــل ثبت نام، مراجعه 

کنند.
زارعی با بیان اینکه دانش آموزان برای ورود به جلســه نیازی به کارت 
شناســایی ندارند و کارت ورود به جلسه ای که مدرسه تایید کرده است 
برای ورود به امتحــان، کفایت می کند عنوان کــرد: داوطلبان کنکور 
متقاضی ایجاد ســابقه تحصیلــی و ترمیم نمره، برای ورود به جلســه 
امتحانی حتمــا باید کارت شناســایی عکس دار یعنــی کارت ملی یا 

شناسنامه همراه داشته باشند.
وی اظهار کرد: آزمونهای نهایی پایه دوازدهم از ۲۸ اردیبهشــت تا ۲۲ 

خرداد ماه و پایه یازدهم از ۲۹ اردیبهشت تا ۱۹ خرداد برگزار می شود.

برنامه سازمان مدیریت پسماند برای نظافت 
هوشمند شهری

معاون هماهنگی و ارزیابی امور مناطق سازمان پسماند تهران از برنامه 
این سازمان برای نظافت هوشمند شهری خبر داد.

رضا کاظمیان معاون هماهنگی و ارزیابی امور مناطق ســازمان با اشاره 
به گذشت بیش از ۶ ماه از راه اندازی سامانه مکان یابی ناوگان رفت وروب 
شــهری، اظهار کرد: در راســتای آشــنایی هرچه بیشــتر مدیران و 
کارشناسان مرتبط در مناطق ۲۲ گانه با این سامانه، جلسات آموزشی 
متعددی در ســتاد و مناطق برگزار شده اســت و ضرورت رصد دقیق و 
مکان یابی مستمر خودروها و تجهیزات مدیریت پسماند برای حاضران 

تشریح شده است.
وی نظارت لحظه ای بر موقعیت ناوگان، مسیریابی هوشمند خودروها 
و پایش عملکرد کارکنان را از جمله مزایای این سامانه دانست و افزود: 
راه اندازی این سیســتم موجب افزایش بهره وری ناوگان، بهینه سازی 
مســیرهای رفت وروب شــهری و ارتقا کیفیت خدمات رسانی شده 

است.
کاظمیان با اشاره به بخشی از تجهیزات مورد استفاده در ناوگان نظافت 
شــهری، نظیر جاروهای بزرگراهی، آب پاش ها و ماشین های جنتکس 
)مکنده( تصریح کرد: افزودن گیرنده هــای مکان یاب لحظه ای به این 
تجهیزات و پایش هوشــمند ســرعت و موقعیت خودروهــا در مراکز 
کنترل و نظارت ســازمان مدیریت پســماند )مانیتورینگ( مستقر در 
ساختمان مرکزی سازمان مدیریت پسماند )صالح آباد(، ایستگاه های 
خدمات شهری و مجتمع پردازش و دفع آراد کوه، امکان تصمیم گیری 

سریع تر و دقیق تر را فراهم کرده است.
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ونا در کشور  افزایش ۲ درصدی کر

خریدار  سرپرست مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشت ضمن تاکید بر رصد مستمر 
عفونت های تنفســی در کشــور، درباره آخرین 
وضعیت بــروز کووید-۱۹ و برخــی اخبار در این 

باره، توضیح داد.
دکتر قباد مــرادی، در ارتباط با رصد عفونت های 
تنفســی در کشــور اظهار کرد: مرکــز مدیریت 
بیماری هــای واگیــر وزارت بهداشــت از نظام 
مراقبت و دیده بانــی برخوردار اســت و همواره 
نسبت به رصد عفونت های تنفسی در کشور اقدام 

می کند.
 به عبارت دیگر، عفونت های تنفســی به صورت 
مستمر و پیوسته مورد رصد قرار می گیرند. نتایج 
رصد و دیــده وری عفونت های تنفســی به طور 
معمول هر هفته یــا دو هفته یکبار اســتخراج و 

اطلاع رسانی می شود.  

اهداف اطلاع رسانی عفونت های 
تنفسی در گردش

وی دربــاره هدف از اطلاع رســانی دیــده وری و 
رصد عفونت های تنفســی توضیح داد: براساس 
اطلاعات به دســت آمــده،  توصیه هــای لازم 
به پزشــکان و کارکنــان نظام ســلامت درباره 
شــایع ترین عفونت های تنفســی در گردش به 
ترتیب برای درمان و مراقبت بهتر داده می شــود. 
همچنین ایــن اطلاعات به منظور هوشــیاری و 
آمادگی بیشــتر دانشــگاه های علوم پزشکی در 
اختیار ایــن مراکز قرار می گیــرد و هدف دیگر از 

انتشار نتایج، آگاهی مردم است.  
سرپرســت مرکز مدیریت بیماری هــای واگیر 

وزارت بهداشــت ادامه داد: اطلاع رسانی درباره 
عفونت های تنفســی در گردش به بــازه زمانی 
کنونی محدود نمی شــود؛ به طور مثال، اطلاعات 
مربوط به فراز و فــرود عفونت های تنفســی در 
گردش طی زمستان گذشــته در اختیار آنها قرار 

می گرفت.  

افزایش ابتلا به کووید-19 طی 
هفته های گذشته

مرادی با بیان اینکه ابتلا بــه کووید-۱۹ افزایش 
یافته تصریح کرد: آخرین یافته های نظام مراقبت 
و دیده بانی عفونت های تنفســی بیانگر این است 
که نســبت ابتلا به کووید-۱۹ طــی چند هفته 
گذشته افزایش یافته و نسبت ابتلا به این بیماری 
از دو درصد به چهار درصد رســیده است. افزایش 
دو درصــدی از نظر میزان و ســویه نگران کننده 

نیست.  

نامه وزارت بهداشت به دانشگاه های 
علوم پزشکی

سرپرســت مرکــز مدیریــت بیماری هــای 
واگیــر وزارت بهداشــت درباره نامــه وزارت 
بهداشت به دانشــگاه های علوم پزشکی گفت: 
معاونت بهداشــت وزارت بهداشــت، وظایف 
و ماموریت هــای بســیاری بر عهــده دارد و 
در راســتای »دیده بانــی زیســتی« که یکی 
از وظایــف این معاونــت به حســاب می آید، 
تغییــرات عوامــل عفونت های تنفســی در 
گردش و توصیه های لازم را به نظام بهداشتی 
و درمانی کشــور ارائه می دهــد. نامه معاونت 

بهداشــت وزارت بهداشــت به دانشگاه های 
علوم پزشــکی در راســتای همیــن وظایف و 
به منظور حفــظ آمادگی و هوشــیاری نظام 

سلامت برای مواجهه با بیماری ها است.  

سویه های در گردش، سویه های 
معمول هستند

مرادی با بیان اینکه هیچ سویه جدید و خطرناکی 
از کووید-۱۹ در جریان نیست، توضیح داد: سویه 
جدید و خطرناکی از کووید-۱۹ در کشور و دنیا در 
گردش نیست. ســویه های در گردش، سویه های 
معمول هستند. کووید-۱۹ به یک بیماری بومی 
در سطح جهان تبدیل شده و رصد این بیماری به 
منظور شناسایی تغییر رفتار  از برنامه های معمول 
وزارت بهداشت است. سویه های در گردش هم از 
سویه های معمولی هســتند که شرایط اضطرار 
را ندارند. همچنین نگرانــی چندانی در خصوص 
ایجاد ســویه جدید و یا تغییر رفتار ویروس وجود 

ندارد.  

تاکید بر شست وشوی دست ها و رعایت 
آداب بهداشتی

سرپرســت مرکز مدیریت بیماری هــای واگیر 
وزارت بهداشــت دربــاره ضــرورت رعایــت 
پروتکل هــای بهداشــتی گفت: رعایــت آداب 
بهداشتی به مردم تصویه می شود. شست وشوی 
دســت ها از اهمیت فراوانی برخوردار اســت و از 
مردم می خواهم که دســت های خــود را مرتب 
بشویند. اگر به عفونت های تنفسی مبتلا هستید، 

استفاده از ماسک ضروری است.  

شهرداری

معاون هماهنگی امــور مناطق 
شــهرداری تهران از مسئولان، 
دولت و وزارت کشور درخواست 
کــرد تــا اختیــار اقدامــات در 
خصــوص حریــم پایتخــت به 

شهرداری تهران بازگردد.
لطف الله فروزنــده  با اشــاره به 
ســاخت و ســاز غیرمجــاز در 
پایتخت، گفت: ساخت وســاز در 
حریم شهر تا حدودی به صورت 
غیرقانونــی انجام می شــود. در 
گذشته، مســئولیت حریم شهر 
در دوران اســتاندار قبــل تهران 
به شــهرداری تهران واگذار شده 
بود و بــا قاطعیت بــا متخلفان 
برخورد کردیم و روند مشخصی 
به آن دادیم، اما متأســفانه اخیراً 
بخشــنامه ای صادر شده که طی 
آن اختیــار حریم از شــهرداری 
تهران گرفته شــده اســت و این 
موضوع مشــکلاتی ایجاد کرده 
اســت.وی ادامه داد: هــم وزیر 

کشــور و هم مجموعه 
دولت چنین دیدگاهی 
دارنــد که شــهرداری 
باید متولی آنجا باشــد 
تا بتواند نظــارت لازم 
را اعمال کنــد و ما نیز 
اعــلام کرده ایــم که 

نظــارت را بر عهــده می گیریم، 
تســهیل گری انجام می دهیم و 
هر منبع درآمدی که حاصل شود 
برای خود حریــم هزینه خواهد 
شــد. به هیچ وجه پــول در جای 
دیگری هزینه نخواهد شد؛ یعنی 
عوارضی که برای ساخت وســاز 
دریافــت می شــود، در خود آن 
حریــم برای توســعه ســرانه ها 

استفاده خواهد شد.
معاون هماهنگی امــور مناطق 
شــهردار تهــران از مســئولان 
دولت و وزارت کشور درخواست 
کرد: طرحی را که مــا در دوران 
اســتانداری قبلــی برنامه ریزی 

کرده بودیم و توانسته 
نظــارت خوب  بودیم 
و مؤثــری را در حریم 
اعمــال کنیــم را احیا 
کنند تــا بتوانیم حریم 
را در یــک چارچــوب 
منطقــی  و  قانونــی 
گســترش دهیم؛ به  گونه ای که 
هم مردم بتوانند مجوز ســاخت 
بگیرنــد و کارهایشــان را انجام 
دهند و هم دســت زمین خواران 
و واســطه ها کوتــاه شــود و در 
نهایت بتوانیم موضوع ســرانه ها 
را نیز پیگیری کنیم.وی با اشاره 
به ســرانه فضای ســبز در سطح 
مناطق تهــران، اظهــار کرد: در 
تهــران وضعیت ســرانه فضای 
سبز خوب اســت؛ به  طوری  که 
سرانه فضای ســبز نزدیک به ۱۷ 
متر مربع برای هر نفر اســت. در 
برخــی از مناطق، این ســرانه به 
۲۸ متر مربع نیز می رســد؛ اما در 

مناطق مرکزی ســرانه پایین تر 
اســت چرا که زمین در دسترس 
وجود ندارد.فروزنــده ادامه داد: 
یکی از مباحث ما این اســت که 
تمامی جرائمی کــه بابت فضای 
ســبز دریافت می شــود، در یک 
حساب مشــخص نگهداری شده 
و صرف خرید زمین برای توسعه 
فضای ســبز اســتفاده می شود. 
به طور مثال منطقه ۸ به  شــدت 
با کمبــود فضا مواجه اســت، اما 
با تدبیری که اندیشــیده شــد 
توانستند ۱۰ پارک محلی ایجاد 
کنند.معاون شهردار تهران اضافه 
کرد: مــا در تهران بــه دنبال آن 
هستیم که در هر حال املاکی را 
از مردم خریداری و تجمیع کنیم 
و فضای ســبز ایجاد کنیم. توجه 
بیشــترمان به ویــژه در مناطق 
مرکزی اســت که با کمبود فضا 
مواجهند و تلاش داریم ســرانه 

مناسبی برای آن ها فراهم کنیم.

درخواست معاون شهردار تهران از دولت برای بازگشت اختیار حریم پایتخت به شهرداری
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پنجمین جلســه اعضای ســتاد اجرایی سند ملی 
موسیقی کشــور با حضور معاون امور هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و انتخاب سخنگوی این 
ســتاد در دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی برگزار شد.
به نقل از روابط عمومــی معاونت امور هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی، پنجمین جلسه اعضای 
ســتاد اجرایی سند ملی موســیقی کشور با حضور 
نادره رضایی معــاون امورهنری وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی و دیگر اعضای این ســتاد در دفتر 
موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی برگزار 

شد.
در تازه ترین جلســه کــه با حضور بابــک رضایی 
مدیرکل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، حجت الاسلام محمدعلی قربانی مدیر هنر 
و تبلیغ نوین معاونت تبلیغ و امــور فرهنگی حوزه 

علمیه قم، احمد رمضی سرپرســت مرکز موسیقی 
حوزه هنری انقلاب اســلامی، حمیدرضا نوربخش 
مدیرعامل خانه موسیقی، وحید آگاه دبیرکارگروه 
حقوقی معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و جمعی از مدیران دفتر موسیقی وزارت 
فرهنگ برگزار شد، اعضای شــرکت کننده بخش 
های دیگر از ســند ملی موســیقی و دیگر موارد و 
مسائل موسیقی کشور طی ماه های گذشته را مورد 

بررسی قرار دادند.
در پایان جلســه به پیشــنهاد معاونت امور هنری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی برای انتخاب یک 
سخنگو جهت انعکاس مصوبات و تصمیمات اتخاذ 
شده »ستاد اجرایی موسیقی کشور« درحوزه های 
رســانه ای و افــکار عمومی، حمیدرضــا نوربخش 
مدیرعامل خانه موســیقی با اکثریت آرای اعضای 
شرکت کننده درجلســه به عنوان سخنگوی ستاد 

اجرایی موسیقی کشور معرفی شد.
سند ملی موسیقی کشــور که طی ماه های گذشته 
پــس از تصویــب و ابلاغ آن، بــا مباحــث و نقطه 
نظرهای کارشناســی متعددی از سوی هنرمندان 
و کارشناســان مواجه شــده، بنا به تصمیم ســتاد 

اجرایی در مسیر بازنگری و اصلاح قرار گرفته است.
مســؤولیت اجرایی سازی ســند ملی موسیقی، بر 
عهده کمیته تخصصی این ســند است که بر اساس 
آنچه در متن مصوب ســند منتشــر شــده »ستاد 

اجرایی موسیقی کشور« نامیده می شود. 
مدیرکل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، مدیر دفتر موسیقی سازمان صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران، مدیر مرکز موسیقی حوزه 
هنــری انقلاب اســلامی، نماینده دفتــر تبلیغات 
اسلامی، نماینده حوزه علمیه قم، مدیرعامل خانه 

موسیقی اعضای این ستاد را تشکیل می دهند.

حمیدرضا نوربخش سخنگوی »ستاد اجرایی سند ملی موسیقی کشور« شد


